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Ранок 24 лютого 2022 року у кожного українця закарбувався в пам’ятi назавжди. Хтось нашвид-
куруч кидав у валiзу найнеобхiднiшi речi, хапав дiтей i бiг на залiзничний вокзал, хтось намагався 
дiстатися машиною бiльш безпечних регiонiв країни чи кордону, хтось просто плакав вiд безсилля, 
а хтось уже i не встиг сховатися вiд смертельної небезпеки... У той момент головним було те, що 
бiльшiсть з нас залишалася у своїх мiстах та мiстечках, селищах та селах i готувалася протистояти 
вороговi – як кому було пiд силу. Та нiхто нi з тих, хто змушений був поспiхом кидати свою домiвку, нi 
з тих, хто взяв до рук зброю чи почав допомагати вiйськовим, бiженцям, постраждалим, навiть при-
пустити не мiг, що це – надовго. Що аж за цiлих два роки ми не матимемо вiдповiдi на найголовнiше 
питання: коли настане мир.

Зате ми тепер добре знаємо, що наше життя вже нiколи не буде таким, як до великої вiйни. 
У другi роковини вiд початку повномасштабного ворожого вторгнення кожному є що пригадати i 
над чим заплакати. 731 день протистояння вороговi ввiбрав у себе стiльки трагедiй, втрат, горя, 
що цi рани назавжди залишаться рубцями на наших серцях. А водночас було проявлено стiльки 
мужностi, стiйкостi, героїзму, терпiння, жертовностi, готовностi допомагати i рятувати, що потiм, 
пiсля нашої Перемоги, яка неодмiнно настане, не вистачить столiть, щоб усе згадати i описати. 
Тому треба вже нинi вiддавати данину тим, хто цього заслуговує, i створювати свiй життєпис сьо-
годення. Сьогодення, у якому є мiсце не лише вiйнi, а й подiям, якi дарують нам вiдчуття мирно-
го життя.

Отакий злiпок нашого воєнного часу, в якому є мiсце i для 
оптимiстичних подiй та радiсних вражень, ми пропонуємо читачевi 
у цьому номерi. Втiм, навiть перебуваючи у театральнiй чи музейнiй 
залi, вiдвiдуючи музичний фестиваль чи фотовиставку, кожен з нас 
вiдчуває, не може викинути з голови, що цi митi радостi можуть 
будь-якої хвилини обiрватися пiд звуки тривожної сирени, якi вже 
стали такими звичними... Тому вкотре промовляємо: дякуємо на-
шим Героям-захисникам за змогу жити, працювати, творити! Слава 
ЗСУ! Слава Українi!   

З вiрою у Перемогу
головний редактор журналу Галина ВЛАДИМИРСЬКА

731 ДЕНЬ ВОЄННОГО ЖИТТЯ 
З ПРИСМАКОМ МИРНОГО 

БУТТЯ...
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ФЕСТИВАЛЬ-КОНКУРС 
«BLACK&WHITE MUSIC»

УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ 
У ВАШИНГТОНІ

СТОР.8

СТОР.67

СТОР.10

ФАВОРИТ НОМЕРА

ТОРГОВИЙ ДIМ

� «ПIДПРИЄМСТВО 
РОКУ»

Олександр СИВАК СТОР.12

БIБЛIОНIЧ В ОДЕСЬКІЙ 
НАЦІОНАЛЬНІЙ НАУКОВІЙ 
БІБЛІОТЕЦІ

СТОР.54

ФАВОРИТ НОМЕРА



7

8

24

10

48

53

44

58

64

61

70

78

80

90

104

МIСТО   
Одесi допоможуть французи й iталiйцi

МIЖНАРОДНI ЗВ’ЯЗКИ 
Одесити взяли участь в Українському тижнi 
у Вашингтонi

«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – 
ОДЕСИТ РОКУ 2023» 
ПРЕДСТАВЛЯЄ ЛАУРЕАТIВ   
БФ «Добрий самарянин»
Громадський центр правосуддя Одеської 
областi
Мережа кафе «Штрудель»
Мiжнародний культурний центр UNION
Громадський рух «Вiра, Надiя, Любов»
Одеська обласна Рада миру
Вiйськова частина А7367 (Реабiлiтацiйний 
госпiталь)
Юрiй ДЕГАС – «Меценат року»
Андрiй БАБЕНКО: «Нашi бiйцi стоять на вартi 
безпеки на фронтi i в тилу»
Одеське вище професiйне училище морсь-
кого туристичного сервiсу: «Наша згуртована 
команда тримає стрiй!»

IНТЕРВ’Ю НОМЕРА   
Сергiй ЧВАНКIН: «Ми самовiддано виконуємо 
свої професiйнi обов’язки i пiдтримуємо наших 
захисникiв»

СТИЛЬ ЖИТТЯ   
Рекорди України в 2023 роцi встановлювали 
сильнi, нескоренi, креативнi

ДАТА  
Фотовиставка Бориса БУХМАНА
«731 день та 8 рокiв вiйни» 

МАЙСТЕРНЯ  
Дар’я НАКВАКIНА: 
«Я завжди знайду свою дорогу до моря»

СУСПIЛЬСТВО
Виставка «Фальшивий паспорт, 
чи Право на життя»

КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ 
Єлена УДРАС i орган

ТЕАТРАЛЬНА ПРЕМ’ЄРА   
Горе вiд кохання
Нуар за мотивами Франка

ЕКСПЕРТНА ДУМКА
Кiлькiсть україномовних громадян зросла 
до 71%

ОДЕСИКА
Блошинi ринки в Парижi й Одесi: 
iсторiя та сучаснiсть

ПОГЛЯД
Виставка-конкурс 
«Знiмок року – 
2023»  

ЗДОРОВ’Я 
ТА КРАСА  
Центр «SOFI-NA» – для всiх, 
хто хоче бути здоровим 
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НОВИЙ РIК ЛИШЕ РОЗПОЧАВСЯ, А В ОДЕСI ВЖЕ ПОБУВАЛО КIЛЬКА 
ПРЕДСТАВНИЦЬКИХ МIСIЙ ПРОВIДНИХ ЄВРОПЕЙСЬКИХ КРАЇН. МЕТА ВIЗИТIВ ПОВАЖНИХ 
ГОСТЕЙ – ЗМIЦНИТИ СПIВПРАЦЮ ЯК НА МУНIЦИПАЛЬНОМУ, ТАК I НА ДЕРЖАВНОМУ 
РIВНЯХ; ДОПОМОГТИ НАШОМУ МIСТУ ВИСТОЯТИ У ПЕРIОД ВЕЛИКОЇ ВIЙНИ I 
ВIДНОВИТИ ЗРУЙНОВАНЕ ВОРОГОМ; СПРИЯТИ РОЗВИТКУ МIСЬКОЇ IНФРАСТРУКТУРИ, 
АДЖЕ, ПОПРИ ВСI ВИКЛИКИ ВОЄННОГО ЧАСУ, ЦЕЙ ПРОЦЕС МАЄ ТРИВАТИ. 

МIСТО
Влада Галiна

Фото: офiцiйний сайт мiста Одеси

ОДЕСI ДОПОМОЖУТЬ
ФРАНЦУЗИ й IТАЛIЙЦI

7 лютого мiський голова Оде-
си Геннадiй Труханов зустрiвся 

з уповноваженим Президента 
Французької Республiки з питань 

допомоги та вiдновлення України 
паном П’єром Ельброном. 

– Францiя як частина Євросоюзу 

всебiчно пiдтримує Україну та готова й надалi надава-

ти допомогу, – зазначив пан Ельброн, додавши, що 
його мiсiя полягає у змiцненнi зв’язкiв безпосеред-

ньо з українськими громадами.

Мер Одеси вiдзначив ефективнiсть такого формату спiвпрацi 
та подякував французькому народу за пiдтримку.

– Адже саме мунiципалiтети є першою iнстанцiєю, куди звер-

таються мешканцi i де знають всi проблеми i потреби своїх гро-

мад, – пiдкреслив Геннадiй Труханов.
На зустрiчi також були присутнi представники державної 

Французької агенцiї розвитку (AFD). Агенцiя реалiзує полiтику, 
визначену урядом Францiї, щодо сталого розвитку i захисту пла-
нети та покращення умов життя населення. Наразi AFD пiдтримує 
реалiзацiю понад 4000 проєктiв у понад 115 країнах свiту та 
сьогоднi збiльшує свою присутнiсть в Українi, зокрема в Одесi.
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11 лютого в нашо-
му мiстi з офiцiйним 
вiзитом перебува-
ла iталiйська уря-
дова делегацiя 
пiд головуван-
ням спецiального 

посланника з пи-
тань вiдбудови та 
змiцнення стiйкостi 

України Давiде Ла Чечiлiа.
– У жовтнi 2023 року Iталiя взяла па-

тронат над вiдбудовою Одеси та розпо-

чала з цього приводу активну спiвпрацю 

з ЮНЕСКО, – зазначив Геннадiй Тру-
ханов. – Був радий почути вiд наших 

партнерiв, що з початком головування 

Iталiї у G7, з 1 сiчня 2024 року питання 

вiдбудови України внесено в прiоритети 

«Великої сiмки». Зараз у наших планах – 

пiдписання тристороннього Меморанду-

му про спiвпрацю щодо вiдбудови Оде-

си: мiж Iталiєю, Україною та ЮНЕСКО. А 

також окремо мiж Iталiєю й Україною, де 

будуть позначенi галузi спiвпрацi. I вже 

цього тижня вiдбулося пiдписання Уго-

ди мiж Iталiєю та ЮНЕСКО, вiдповiдно 

до якої Iталiя робить внесок 500 тис. 

Пiд час зустрiчi сторони обговорили нагальнi потреби 
одеської громади у зв’язку iз прийняттям численної кiлькостi 
внутрiшнiх переселенцiв. А саме: розвиток транспортної сфе-

ри, модернiзацiю теплопостачання та водозабезпечення мiста. 
Також французьку делегацiю цiкавили питання вiдновлення 
культурної спадщини, пошкодженої внаслiдок росiйської агресiї.
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євро на проведення першочергових 

вiдновлювальних робiт у Спасо-Преобра-

женському соборi. Вдячний iталiйським 

колегам за цей перший конкретний крок 

у спiвпрацi.

Координаторка ЮНЕСКО в Українi 
панi К‘яра Деццi Бардескi презентувала 
основнi напрямки цiєї спiвпрацi. Серед 
них – термiнова стабiлiзацiя пошкодже-
них пам’яток та створення майстер-пла-
ну управлiння об’єктами культурної спад-
щини. А в перспективi – розробка 

рекомендацiй i протоколiв щодо захисту та 
розвитку Одеси вiдповiдно до принципiв 
сталого розвитку.

Для цього буде створено Нагля-
дову раду, до якої увiйдуть всi сторо-
ни тристороннього Меморандуму, а та-
кож стратегiчний, технiчний та науковий 
комiтети. В останньому, зокрема, пра-
цюватимуть науковцi полiтехнiчного 
iнституту Мiлана, Мiланського музею 
Трiєннале i Нацiонального музею сучас-
ного мистецтва та архiтектури в Римi. 

9
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UKRAINE WEEK UKRAINE WEEK – ЦЕ ПОТУЖНА 
ПЛАТФОРМА АДВОКАЦIЇ, ПIДТРИМКИ 
ТА НАЛАГОДЖЕННЯ ПАРТНЕРСТВА МIЖ 
США I УКРАЇНОЮ В ГУМАНIТАРНIЙ 
СФЕРI, БIЗНЕСI ТА ПОЛIТИЦI. ОСНОВНА 
МЕТА УКРАЇНСЬКОГО ТИЖНЯ, ЯКИЙ 
ВIДБУВСЯ ВЖЕ ВДРУГЕ, – НЕ ДАТИ 
ЗАБУТИ ПРО УКРАЇНУ, ВIДСТОЯТИ ЇЇ 
ПОЗИЦIЇ ТА ЗАЛУЧИТИ ЯКОМОГА БIЛЬШЕ 
ДОПОМОГИ ДЛЯ НАШОЇ ДЕРЖАВИ. 
У РАМКАХ ПОДIЇ ПРОХОДЯТЬ РIЗНI ЗА 
ФОРМАТОМ ЗАХОДИ. ВIДБУЛИСЯ 
РОБОЧI ЗУСТРIЧI З СЕНАТОРАМИ ТА 
КОНГРЕСМЕНАМИ США, НА ЯКИХ, 
ЗОКРЕМА, ОБГОВОРЮВАЛИСЯ ПИТАННЯ 
ФIНАНСОВОЇ ДОПОМОГИ. УКРАЇНСЬКА 
ДЕЛЕГАЦIЯ, ДО ЯКОЇ ВВIЙШЛИ ДЕРЖАВНI 
ТА ГРОМАДСЬКI ДIЯЧI, ВОЛОНТЕРИ, 
ПIДПРИЄМЦI, ДУХОВЕНСТВО, 
КАПЕЛАНИ, ТАКОЖ ВЗЯЛА УЧАСТЬ 
У 72-му НАЦIОНАЛЬНОМУ 
МОЛИТОВНОМУ СНIДАНКУ США, 
ФОРУМI УКРАЇНСЬКО-АМЕРИКАНСЬКОГО 
ПАРТНЕРСТВА ТА IНВЕСТИЦIЙНОМУ 
ФОРУМI.

ОДЕСИТИ ВЗЯЛИ УЧАСТЬ 
В УКРАЇНСЬКОМУ ТИЖНI 
У ВАШИНГТОНI

Представницька делегацiя була i вiд Одещини. Зокрема, 
до її складу ввiйшли депутати Одеської обласної ради Олек-
сандр Урбанський – заступник голови облради, Венiамiн Ун-
гурян i Юрiй Крук, а також керiвники благодiйного фонду «До-
брий самарянин» Денис i Марина Сердiченко, бiзнесмен i 
меценат Сергiй Дябло.

– Вiдбулися кориснi i результативнi заходи та зустрiчi, – зазна-
чив Олександр Урбанський. – Вони вкрай необхiднi для налагоджу-

вання контактiв та побудови тривалих вiдносин iз США!

– Ми намагаємось вiдповiдально будувати стратегiчнi 

довготривалi вiдносини з США, розумiючи, що допомога цiєї країни 

має для нас доленосне значення! – пiдкреслив Венiамiн Унгурян.
Юрiй Крук наголосив на вагомому значеннi одного iз заходiв 

тижня – Iнвестицiйного форуму, головною темою якого були 
приватнi та iнституцiйнi iнвестицiї та стан економiки України в умо-
вах повномасштабної збройної агресiї рф.

– Ще одним важливим заходом став Гуманiтарний форум 

Україно-Американського партнерства, – додав депутат. – На ньо-

му були досягнутi домовленостi щодо продовження гуманiтарної 

допомоги Українi провiдними фондами США.

Окрiм цього одесити вiдвiдали Нацiональний Молитов-
ний снiданок, який проходить за участi Президента США та 
представникiв понад 120 країн свiту, а також уже традицiйний 
Український молитовний снiданок у Вашингтонi.

Треба додати, що сприяє органiзацiї Українського тижня в США 
i пiдтримує постiйнi дiловi зв’язки з важливими для України пред-
ставниками американського iстеблiшменту теж одесит – коорди-
натор Платформи українсько-американського мiжрегiонального 
партнерства Павло Унгурян.

Головний пiдсумок представницького вiзиту такий: встановлено 
новi бiзнесовi та гуманiтарнi партнерськi зв’язки i досягнуто низки 
домовленостей щодо постачання необхiдної нам допомоги. 

МIЖНАРОДНI ЗВ’ЯЗКИ
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Сергій Дябло, Юрій Крук і Олександр Урбанський 

Учасник української делегації одесит 
Веніамін Унгурян на знімку – справа

Неформальна розмова українців і американців. 
Третій справа – Павло Унгурян 

Зустріч з другом України політиком Куртом Волкером, 
який уже двічі під час великої війни відвідував Одесу
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Галина Владимирська

Фото: Олег Владимирський, 
архів ТД «STRATEG» 
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БРЕНД «STRATEG» З’ЯВИВСЯ НА РИНКУ УКРАЇНИ 17 РОКIВ ТОМУ. НА СЬОГОДНI – ЦЕ БРЕНД «STRATEG» З’ЯВИВСЯ НА РИНКУ УКРАЇНИ 17 РОКIВ ТОМУ. НА СЬОГОДНI – ЦЕ 
ОДИН З ПРОВIДНИХ ВIТЧИЗНЯНИХ ВИРОБНИКIВ З НАЙШИРШИМ АСОРТИМЕНТОМ ОДИН З ПРОВIДНИХ ВIТЧИЗНЯНИХ ВИРОБНИКIВ З НАЙШИРШИМ АСОРТИМЕНТОМ 
НАСТIЛЬНИХ IГОР – IНТЕЛЕКТУАЛЬНИХ, ОСВIТНIХ, ПIЗНАВАЛЬНИХ, ЩО РОЗВИВАЮТЬ НАСТIЛЬНИХ IГОР – IНТЕЛЕКТУАЛЬНИХ, ОСВIТНIХ, ПIЗНАВАЛЬНИХ, ЩО РОЗВИВАЮТЬ 
ПАМ’ЯТЬ, ЛОГIКУ, АНАЛIТИЧНI ЗДIБНОСТI, ПАЗЛIВ, СЛАЙМIВ, НАБОРIВ ДЛЯ ПАМ’ЯТЬ, ЛОГIКУ, АНАЛIТИЧНI ЗДIБНОСТI, ПАЗЛIВ, СЛАЙМIВ, НАБОРIВ ДЛЯ 
ТВОРЧОСТI ТА IНШОЇ ПРОДУКЦIЇ ДЛЯ РОЗВАГИ I РОЗВИТКУ НЕ ЛИШЕ ДIТЕЙ, А Й ТВОРЧОСТI ТА IНШОЇ ПРОДУКЦIЇ ДЛЯ РОЗВАГИ I РОЗВИТКУ НЕ ЛИШЕ ДIТЕЙ, А Й 
МОЛОДI ТА ДОРОСЛОГО СПОЖИВАЧА.МОЛОДI ТА ДОРОСЛОГО СПОЖИВАЧА.

ПОВНОМАСШТАБНI ВОЄННI ДIЇ НЕ ЗУПИНИЛИ РОБОТУ ПIДПРИЄМСТВА, ПОНАД ТЕ: 
ЗА ЧАС ВIЙНИ КОМПАНIЯ ВДВIЧI ЗБIЛЬШИЛА ОБСЯГИ ВИРОБНИЦТВА I ВИПУСТИЛА 
ПОНАД ДВI СОТНI НОВИНОК. АСОРТИМЕНТ ПОСТIЙНО ЗБIЛЬШУЄТЬСЯ, 
УРIЗНОМАНIТНЮЄТЬСЯ I НИНI СКЛАДАЄТЬСЯ З ПОНАД 1000 IГОР, 1500 КАРТИН ЗА 
НОМЕРАМИ ТА МАЙЖЕ 800 ВИДIВ АЛМАЗНОЇ МОЗАЇКИ. А ПРО ВIДМIННУ ЯКIСТЬ 
ПРОДУКЦIЇ СВIДЧИТЬ ТЕ, ЩО У 2022-МУ КОМПАНIЯ ОТРИМАЛИ ПОЧЕСНИЙ 
ЗНАК «ВИРОБЛЕНО В ОДЕСЬКIЙ ОБЛАСТI», ВПРОВАДЖЕНИЙ 
ГОЛОВОЮ ОДЕСЬКОЮ ОБЛДЕРЖАДМIНIСТРАЦIЇ.ГОЛОВОЮ ОДЕСЬКОЮ ОБЛДЕРЖАДМIНIСТРАЦIЇ.

ТОРГОВИЙ ДIМ

� «ПIДПРИЄМСТВО РОКУ»

ЗА ПIДСУМКАМИ 
ДIЯЛЬНОСТI 
У 2023 РОЦI 

ТД «STRATEG» 
СТАВ ЛАУРЕАТОМ 

РЕЙТИНГУ
 «НАРОДНЕ 
ВИЗНАННЯ – 

ОДЕСИТ РОКУ»

ПРИЄМСТВА, ПОНАД ТЕ: ПРИЄМСТВА, ПОНАД ТЕ:
БНИЦТВА I ВИПУСТИЛА БНИЦТВА I ВИПУСТИЛА 
ЛЬШУЄТЬСЯ, ЛЬШУЄТЬСЯ,
0 IГОР, 1500 КАРТИН ЗА 0 IГОР, 1500 КАРТИН ЗА 

ПРО ВIДМIННУ ЯКIСТЬПРО ВIДМIННУ ЯКIСТЬ
АЛИ ПОЧЕСНИЙ АЛИ ПОЧЕСНИЙ
ЙЙ
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Велику команду «Strateg» очолює подружжя Сивак: 
Олександра можна назвати стратегом процесу, а його 
дружину Iрину – тактиком, бо взяла на себе безпосереднє 
керiвництво щоденним робочим процесом. Про складовi 
успiху компанiї ми розмовляємо з її засновником i гене-
ральним директором Олександром СИВАКОМ.

НЕ ЛИШЕ ВИСТОЯТИ У ЧАС ВIЙНИ, 
А Й УДВIЧI ЗБIЛЬШИТИ ОБСЯГИ 
ПРОДУКЦIЇ

– Олександре Вячеславовичу, то як же вдалося у час 

великої вiйни не лише зберегти виробництво, а вдвiчi 

збiльшити обсяги випуску продукцiї i випередити конкурентiв 

на ринку?

– Певно, найголовнiшим було те, що я навiть на думцi не мав 
згортати виробництво. На щастя, ситуацiя в Одесi дозволяла та-
кий оптимiзм. I поки конкуренти продавали залишки зi складiв, 
ми активно скуповували всi наявнi в Українi обсяги картону. Та-
кож важливо, що я був весь час на мiсцi, адже коли керiвник 
перебуває поруч з командою, це додає мотивацiї. I сьогоднi ми 
працюємо з бiльш нiж 30 тисячами торгових мереж України.

За цих надскладних умов ми прагнули дiяти у дусi сьо-
годення, вiдчувати настрiй українцiв i вiдповiдати запи-
там нашого споживача. Скажiмо, коли вся країна почала 
наспiвувати «Ой, у лузi червона калина», ми швидко випусти-
ли розважальну настiльну гру пiд цiєю назвою: у нiй потрiбно 
вгадати українську пiсню з перших слiв. I вона вiдразу стала 

неймовiрно популярною: в неї грали навiть у бомбосховищах, 
щоб вiдволiктись вiд жахливої реальностi.

I загалом зробили акцент на новинках. За два воєнних 
роки ми випустили понад 200 нових iгор i продали два 
мiльйони штук патрiотичних iгор – вони мали шалений попит. 
Найбiльшу популярнiсть, окрiм «Ой, у лузi червона калина», 

здобули «Монополiя України», «Все буде Україна», «Доброго 
вечора, ми з України», «Котики та мемчики», «Мегаполiя ЗСУ». 
Крiм настiльних, робимо невеличкi iгри, якi можна покласти до 
кишенi чи сумочки i взяти з собою у дорогу, що також є дани-
ною воєнному часу.

Усi нашi iгри стали україномовними. Ми i самi були 
свiдомi того, що є така потреба у покупця, а тут i нашi пар-
тнери – мережi магазинiв – перестали брати iгри, виконанi 
росiйською. Зараз багато iгор ми експортуємо до тих країн, якi 
прийняли наших вимушених бiженцiв з дiтками, тамтешнi ма-
газини залюбки їх беруть на продаж, особливо у Польщi. Друга 

«ЗА ДВА ВОЄННИХ РОКИ «ЗА ДВА ВОЄННИХ РОКИ 
МИ ВИПУСТИЛИ ПОНАД МИ ВИПУСТИЛИ ПОНАД 
200 НОВИХ IГОР I ПРОДАЛИ 200 НОВИХ IГОР I ПРОДАЛИ 
ДВА МIЛЬЙОНИ ШТУК ДВА МIЛЬЙОНИ ШТУК 
ПАТРIОТИЧНИХ IГОР».ПАТРIОТИЧНИХ IГОР».

ФАВОРИТ НОМЕРА

14 #137’2024
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особливiсть – цiна: ми зрозумiли, що варто бiльше виробля-
ти недорогих iгор, вартiстю до 150 гривень, адже з грошима 
у людей зараз сутужно, а все одно дiткам щось купують, ро-
блять подарунки...

Хочу також наголосити, що всi нашi iграшки виготовля-
ються з гiпоалергенних матерiалiв. Крiм того, їх перевiряють 
психологи. Математичнi чи лiнгвiстичнi iграшки разом з 
нами розробляють учителi та логопеди. Особистий досвiд 
батькiвства також допомагає зрозумiти, яку продукцiю роби-
ти. Ти розумiєш, що дав би своїй дитинi до рук, а що нi.

А нашою найбiльшою перевагою у боротьбi за мiсце пiд 
сонцем на ринку є широкий асортимент товару. Жоден з наших 
конкурентiв не може представити таке рiзноманiття продукцiї. 
Це робить нас унiкальними на ринку. Маємо, окрiм уже звич-
ного перелiку, i зовсiм нову для нас продукцiю. У 2023 роцi 
почали виготовляти оригiнальнi м’якi iграшки, якi успiшно 
доповнили наш асортимент i вже здобули популярнiсть у 
споживачiв. Також пишаємося нашими магнiтними пазлами, 
що не мають аналогiв на ринку, магнiтною абеткою та ариф-
метикою. За час вiйни компанiя STRATEG за обсягами ви-
робництва досягнула 6 мiльйонiв SKU продукцiї, з яких один 
мiльйон – це картини за номерами i мозаїки.

Дiти завжди мають потребу в розвагах, а за таких обста-
вин, якi створила у нашому життi вiйна, це просто терапевтич-
на необхiднiсть для дитячої психiки. А патрiотичнi iгри, до того 
ж, – це гарний внесок у виховання малечi. 
Молодi та людям старшого вiку також 
важливо для збереження нормального 
психiчного стану вiдволiктися вiд перегля-
ду новин i зайнятися при-
кладною творчiстю 
чи зосередитися на 
логiчнiй грi.

ЗОБОВ’ЯЗАННЯ ПЕРЕД ДЕРЖАВОЮ 
I КОМАНДОЮ – ПОНАД УСЕ

– Те, що бiзнес працює, важливо i в iншому сенсi: над-

ходять податки до бюджетiв мiста i держави, а працiвники 

компанiї не потребують соцiальної допомоги.

– Саме так! Торговий дiм «STRATEG» – зразковий платник 
усiх податкiв. Що ж до колективу, то ми не скоротили жодного 
спiвробiтника компанiї, лише знизили бонуси тим, хто отриму-
вав високi зарплати. Крiм того, максимально забезпечуємо 
фiнансову складову бiзнесу, не затримуємо виплати, люди 
знають, коли отримають аванс i заплату, не забуваємо вiтати 
з днем народження чи святами.

А з розширенням асортименту навiть набрали в штат но-
вих працiвникiв. Команда дизайнерiв збiльшилась – з 7 до 
15 людей, але ми б хотiли найняти ще десятьох. Команда на 
виробництвi також збiльшилась удвiчi, а команда вiддiлу 
продажiв зросла на 20%. Зараз на ринку дефiцит кадрiв, будь-
яку вакансiю дуже важко закрити, ще рiк тому було легше.

ВЕЛИКА ВIЙНА СПОНУКАЄ ДО ЗМIН
– А що ви були змушенi змiнити в роботi компанiї за цi два 

воєнних роки?

– Вiйна змусила нас розраховувати тiльки на свої сили. На-
самперед, ми почали аналiзувати, яку сировину, якi складовi 
можна замiнити на вiтчизнянi, оскiльки логiстика з-за кордону 

значно ускладнилась, а ба-
гато матерiалiв для iграшок 
завозяться. Вiзьмемо, на-
приклад, картини за номе-
рами: полотно та пензлики – 
китайськi, полiпропiлен, з 
якого виробляють ємнiсть 
для фарб, – теж iмпортний, 

ж, – це гарний внесок у виховання малечi.
, рд у

значно ускладнилась а ба-, ц р у
Молодi та людям старшого вiку також 
важливо для збереження нормального 
психiчного стану вiдволiктися вiд перегля-
ду новин i зайнятися при-
кладною творчiстю
чи зосередитися на 
логiчнiй грi.

значно ускладнилась, а ба
гато матерiалiв для iграшок 
завозяться. Вiзьмемо, на-
приклад, картини за номе-
рами: полотно та пензлики – 
китайськi, полiпропiлен, з 
якого виробляють ємнiсть 
для фарб, – теж iмпортний, 

«У 2023 «У 2023 
РОЦI Я РОЦI Я 

ЗАПРОПОНУВАВ ЗАПРОПОНУВАВ 
ПРОЄКТ, ПРОЄКТ, 
ЯКИЙ НА 90% ЯКИЙ НА 90% 
СКЛАДАЄТЬСЯ СКЛАДАЄТЬСЯ 
З УКРАЇНСЬКОЇ З УКРАЇНСЬКОЇ 
СИРОВИНИ, СИРОВИНИ, 
I МИ ЙОГО I МИ ЙОГО 
РЕАЛIЗУВАЛИ». РЕАЛIЗУВАЛИ». 
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фарби змiшують тут, але сировину завозять з-за кордону. 
Єдине, що, мабуть, справдi українське – дерев’янi рами для 
картин.

Тож з початком великої вiйни ми почали думати, як 
збiльшити асортимент, виготовлений з української сировини, 
та стати виробником, максимально незалежним вiд зовнiшнiх 
процесiв. Процес переходу на повнiстю українську сировину –
тривалий, i вiн, на жаль, залежить вiд багатьох зовнiшнiх 
факторiв та iнших українських компанiй, якi є виробниками.

У 2023 роцi я запропонував проєкт, який на 90% 
складається з української сировини, i ми його реалiзували. 
Це комплекти крейди для малювання на асфальтi та шкiльної 
крейди, основнi компоненти якої виготовленi з українських 
матерiалiв.

На цьому STRATEG не зупинився i створив унiкальний 
проєкт, у якому кожна дитина i дорослий зможуть вiдчути себе 
архiтектором, будiвельником 
i вiдкрити у собi 
творчий потенцiал. 
Мова йде про 
творчi набори з 

архiтектором, будiвельником 
i вiдкрити у собi 
творчий потенцiал. 
Мова йде про 
творчi набори з 

мiнiциглинками, якi зробленi з українського гiпсу та iншої 
вiтчизняної сировини. Зараз ми випустили 20 моделей таких 
наборiв, а плануємо ще 70.

Вiдбулися й iншi змiни, на якi ми були змушенi пiти. Коли 
ворог почав знищувати енерге-

тичну iнфраструктуру, взялися 
убезпечувати роботу офiсу вiд 
непередбачених зовнiшнiх об-
ставин: придбали генератори 

«ЗА ЧАС ВIЙНИ КОМПАНIЯ «ЗА ЧАС ВIЙНИ КОМПАНIЯ 
STRATEG ЗА ОБСЯГАМИ STRATEG ЗА ОБСЯГАМИ 
ВИРОБНИЦТВА ДОСЯГНУЛА ВИРОБНИЦТВА ДОСЯГНУЛА 
6 МIЛЬЙОНIВ SKU 6 МIЛЬЙОНIВ SKU 
ПРОДУКЦIЇ, З ЯКИХ ОДИН ПРОДУКЦIЇ, З ЯКИХ ОДИН 
МIЛЬЙОН – ЦЕ КАРТИНИ ЗА МIЛЬЙОН – ЦЕ КАРТИНИ ЗА 
НОМЕРАМИ I МОЗАЇКИ».НОМЕРАМИ I МОЗАЇКИ».

ФАВОРИТ НОМЕРА

16 #137’2024
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електроенергiї, органiзували власне водопостачання. I те-
пер можемо працювати автономно i незалежно.

Вирiшили зовсiм прибрати плани продажу, а також ре-
структуризували борги нашим партнерам, якi знаходились 
на окупованих територiях – у Херсонi, Марiуполi та iнших 
мiстах.

Те, як ми вiдповiли на виклики цього дуже важкого 
перiоду, переконало мене: ти не можеш керувати лише ча-
сом, усе iнше – в твоїх руках.

МАСШТАБИ ДIЯЛЬНОСТI 
СТАЛИ МIЖНАРОДНИМИ

– Чи плануєте ви експортувати свою продукцiю за кор-

дон?

– Ми з 2017 року почали регулярно вiдвiдувати 
мiжнароднi дитячi виставки, якi проходять у нашiй країнi 
та за кордоном – у Франкфуртi, Нюрнберзi, Ессенi, 
Дубаї, у Польщi – i робити експозицiї продуктiв торгової 
марки STRATEG.
По-перше, показуємо нашу продукцiю, як це не дивно 

звучить, спiввiтчизникам, бо всi клiєнти компанiї – великi 
торговi мережi – приїжджають туди, щоб подивитись асор-

тимент та новинки. Коли ми привозимо на вистав-
ку товар, то вони кажуть: «Клас! А чому ми цю 

позицiю у вас не брали?», хоча в Українi ми 
нею вже давно торгуємо.

По-друге, хочемо показати нашу 
продукцiю закордонним потенцiйним 
партнерам. У наступному роцi ми 
плануємо вийти на європейський та 
американський Amazon з нашими 
конструкторами – з цiєю метою вже 

вiдкрили офiси у Словаччинi та в США. 
Зараз на Amazon представленi лише 

п’ять-сiм наших позицiй, але в планах – 
звичайно, бiльше. У майбутньому нам 

цiкавi також ринки Китаю, Єгипту й iнших 
арабських та азiйських країн.
Участь у виставках, до того ж, дуже допомогла 

нам зрозумiти, на якому рiвнi зараз перебуває виробни-
цтво iграшок в Українi i який рiвень наших продуктiв. 
У таких поїздках не лише запозичуємо кращий 
чужий досвiд, а й змiнюємо ставлення до 
української продукцiї та привчаємо 
гiдно оцiнювати її якiсть, не за-
нижувати цiну лиш через 
те, що вона made in 
Ukraine.
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STRATEG& 
KARPACHOFF: 

НОВИНКА – 
НА ВЕСЬ СВIТ!

– Цього року ви розпочали 

спiвпрацю з телеведучим Дмитром Карпа-

човим у рамках проєкту Strateg&Karpachoff. Яка 

його основна iдея?

– З Дмитром Карпачовим ми познайомились на одно-
му iз заходiв в Одесi, а пiсля цього перiодично телефонували 
одне одному. I якось ми збагнули, що у Дмитра i STRATEG – 
спiльна аудиторiя, це жiнки i дiти. Так у мене виникла iдея 
створити незвичайну картину за номерами, щоб поєднати 
нашi можливостi та знання Дмитра.

Iдейна концепцiя полягає в тому, що пiд час створення 
картини людина транслює своє бажання. Слово за словом, 
символ за символом пiд час створення картини людина 
здiйснює проєкцiю своїх потреб i бажань на полотнi. Завдя-
ки цьому малювання стає технiкою самопiзнання та змiни 
себе. Ви працюєте над картиною у дуже особливому станi, 
який складається з енергiї музики, афiрмацiї, символiв та 
уваги. Теми таких картин – рiзноманiтнi: фiнансовi – для 
тих, хто прагне заробляти бiльше, особистi – це про пошук 
кохання, стосункiв тощо.

Робота з картиною вiдбувається пiд спецiальний звуко-
вий супровiд, де кожне слово має сенс. I Дмитро, i ми мак-
симально зануренi в процес, кожен крок опрацьовуємо ра-
зом.

Мiй старший син Микола зiбрав команду для розроб-
ки додатку, який дає змогу слухати вiдповiдний музичний 
супровiд пiд час творчого процесу. I постiйно керує цим 
проєктом.

Ранiше такого у свiтi нiхто не робив, ми першi. Картини 
за номерами були, а ось картини, направленi на реалiзацiю 
своїх бажань та роботу iз собою, з’явилися вперше.

– Коли плануєте запуск у продаж таких незвичайних 

картин?

– Перша партiя картин уже вийшла в кiнцi сiчня. Вартiсть – 
вiд 350 до 800 грн, залежно вiд розмiру. Презентацiю но-
винки плануємо зробити на виставцi у Франкфуртi. У планах 
ще – запустити спiльнi проєкти з Дмитром. Вони пов язанi з 
настiльними iграми для дiтей та дорослих.

Крiм цього, сьогоднi при покупцi будь-якого товару на-
шого бренду в магазинi або на сайтi нашої компанiї можна 
перейти за посиланням на упаковцi на безкоштовну лекцiю 
Дмитра на YouTube.

БЛАГОДIЙНIСТЬ 
ЯК ПОСТIЙНА I МАСШТАБНА 
СКЛАДОВА ДIЯЛЬНОСТI

– Ще одна унiкальна особливiсть ТД «Strateg» – масштаб-

на благодiйна дiяльнiсть. Саме це стало пiдставою для вашої 

перемоги у рейтинговi «Народне визнання – Одесит року 

2022» у номiнацiї «Меценат року». Знаю, що благодiйництво 

– це суто ваша складова дiяльностi компанiї. Тож розкажiть 

про це докладнiше. 

– За останнi сiм рокiв пiдприємство надало на 
благодiйнiсть понад 500 тисяч iгор та наборiв для 
творчостi. Коли якiсь свята, днi народження, дитячi акцiї, 
продукцiя STRATEG – незамiнна. I ми радi, що маємо 

«МIЙ СТАРШИЙ СИН «МIЙ СТАРШИЙ СИН 
МИКОЛА ЗIБРАВ КОМАНДУ МИКОЛА ЗIБРАВ КОМАНДУ 
ДЛЯ РОЗРОБКИ ДОДАТКУ, ДЛЯ РОЗРОБКИ ДОДАТКУ, 
ЯКИЙ ДАЄ ЗМОГУ СЛУХАТИ ЯКИЙ ДАЄ ЗМОГУ СЛУХАТИ 
ВIДПОВIДНИЙ МУЗИЧНИЙ ВIДПОВIДНИЙ МУЗИЧНИЙ 
СУПРОВIД ПIД ЧАС ТВОРЧОГО СУПРОВIД ПIД ЧАС ТВОРЧОГО 
ПРОЦЕСУ. I ПОСТIЙНО КЕРУЄ ПРОЦЕСУ. I ПОСТIЙНО КЕРУЄ 
ЦИМ ПРОЄКТОМ».ЦИМ ПРОЄКТОМ».
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таку можливiсть,  пишаємося цим. Ми вже не один рiк 
даруємо радiсть дiтям, а зараз, коли вони позбавленi ба-
гатьох радощiв мирного життя, це для них ще важливiше. 
До нас часто звертаються з проханням просто надати нашу 
продукцiю для подарункiв дiткам, i ми стараємося знай-
ти таку можливiсть. У час великої вiйни наша компанiя 
постiйно спiвпрацює з низкою благодiйних фондiв. Лише за 
останнiй мiсяць 2023 року ТД «STRATEG» подарував близь-
ко тридцяти тисяч iграшок, з яких десять тисяч отримали 
дiти у лiкарнях.

Ми, до речi, пiд час реалiзацiї двох благодiйних проєктiв 
встановили всеукраїнськi рекорди. Скажiмо, у 2019-му 
компанiя встановила нацiональний рекорд, виклавши у 
Мiжнародний день захисту дiтей у парку бiля кiнотеатру, 
де вiдбувалося святкування, найдовшу дорiжку зi 110 000 
настiльних iгор та наборiв дитячої творчостi, якi потiм були 
подарованi юним глядачам. А наступного року «Strateg» 
встановив своєрiдний свiтовий рекорд i ввiйшов до книги 
Нацiональних рекордiв України, склавши дивовижну пiрамiду 
iз 111 627 iгор висотою майже сiм метрiв! Сталося це на Свя-
того Миколая, у переддень Рiздва, i цi iгри потiм стали свят-
ковими подарунками для дiток з дитячих будинкiв та малоза-
безпечених сiмей. А на 15-рiччя ТД «STRATEG» ми влаштували 
величезне свято на територiї нашого пiдприємства для дiтей 
та пiдлiткiв з дитячих будинкiв, i кожен працiвник зробив для 
цього свiй внесок. Ми зробили це для 300 дiтей: стометро-
ва розмальовка крейдою i фломастерами. На святi були кон-
курси i розваги, шоу вiд анiматорiв, казкових персонажiв. 
Пiсля цього ще й вiдправили коробки iгор у дитячi будинки та 
iнтернати.

За нашими дiтьми – щасливе майбутнє України, я в ньо-
го вiрю, i для мене важливо бути небайдужим щодо цього. Я 

сам батько, i тема виховання менi близька. А нашi iгри – один 
з елементiв не лише всебiчного розвитку, а й виховання. Ми 
давно i постiйно займаємося благодiйнiстю, а в час вiйни осо-
бливо наполегливо маємо прищеплювати дiтям найважливiшi 
цiнностi, любов до своєї країни. 

При пiдготовцi iнтерв’ю 
використано матерiал 

журналу Forbes Ukraine

«МИ З 2017 РОКУ ПОЧАЛИ «МИ З 2017 РОКУ ПОЧАЛИ 
РЕГУЛЯРНО ВIДВIДУВАТИ РЕГУЛЯРНО ВIДВIДУВАТИ 
МIЖНАРОДНI ДИТЯЧI МIЖНАРОДНI ДИТЯЧI 
ВИСТАВКИ, ЯКI ПРОХОДЯТЬ ВИСТАВКИ, ЯКI ПРОХОДЯТЬ 
У НАШIЙ КРАЇНI ТА ЗА У НАШIЙ КРАЇНI ТА ЗА 
КОРДОНОМ – У ФРАНКФУРТI, КОРДОНОМ – У ФРАНКФУРТI, 
НЮРНБЕРЗI, ЕССЕНI, ДУБАЇ, НЮРНБЕРЗI, ЕССЕНI, ДУБАЇ, 
У ПОЛЬЩI – I РОБИТИ У ПОЛЬЩI – I РОБИТИ 
ЕКСПОЗИЦIЇ ПРОДУКТIВ ЕКСПОЗИЦIЇ ПРОДУКТIВ 
ТОРГОВОЇ МАРКИ STRATEG».ТОРГОВОЇ МАРКИ STRATEG».
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ПРЕДСТАВЛЯЄ ЛАУРЕАТIВ 

РЕЙТИНГ ПОПУЛЯРНОСТІ 
ЛЮДЕЙ І ПОДІЙ 

21

ОСЬ УЖЕ 23 РОКИ ПОСПIЛЬ В ОДЕСI ПРОХОДИТЬ РЕЙТИНГ 
ПОПУЛЯРНОСТI ЛЮДЕЙ ТА ПОДIЙ ПIВДНЯ УКРАЇНИ «НАРОДНЕ 
ВИЗНАННЯ» – «ОДЕСИТ РОКУ», ЗАПОЧАТКОВАНИЙ НИЗКОЮ ВИДАНЬ 
ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО МЕДIА ХОЛДИНГУ. ЦЕ СВОЄРIДНЕ ПIДБИТТЯ 
ПIДСУМКIВ ДIЯЛЬНОСТI НАШИХ ЗЕМЛЯКIВ ПРОТЯГОМ РОКУ. ЗА ЧАС 
IСНУВАННЯ ПРОЄКТУ ВIН СТАВ ОДНИМ IЗ НАЙБIЛЬШ ЗНАЧУЩИХ 
СУСПIЛЬНИХ ПОДIЙ У РЕГIОНI.

ПОВНОМАСШТАБНА ВIЙНА КАРДИНАЛЬНО ЗМIНИЛА НАШЕ ЖИТТЯ, 
НАШI МИРНI ТРАДИЦIЇ. ПРОТЕ РЕЙТИНГ НЕЗМIННО ПРОВОДИВСЯ, АДЖЕ 
У ЧАС ВАЖКИХ ВИПРОБУВАНЬ ПРИКЛАДIВ СПРАВЖНЬОЇ ДОБЛЕСТI 
ОДЕСИТIВ У РIЗНИХ СФЕРАХ ДIЯЛЬНОСТI СТАЛО ЩЕ БIЛЬШЕ, I ПРО ЦЕ 
ПОТРIБНО ТА ВАЖЛИВО РОЗПОВIДАТИ.

БЕЗУМОВНО, ЦЮ ДОБЛЕСТЬ ВИЯВЛЯЮТЬ ПЕРЕДУСIМ НАШI 
ЗАХИСНИКИ, I СПИСОК ЛАУРЕАТIВ ЦЬОГО РОКУ, ЯК I МИНУЛОГО, 
ОЧОЛИЛИ КОМАНДУВАЧI РIЗНИХ ПIДРОЗДIЛIВ ЗСУ, ЯКI РОЗМIЩЕНI У 
НАШОМУ РЕГIОНI, А ТАКОЖ РЯТУВАЛЬНИКИ ТА ВОЛОНТЕРИ.

ЗАГАЛОМ ПРИ РОЗГЛЯДI КАНДИДАТУР НОМIНАНТIВ ОРГКОМIТЕТ БРАВ 
ДО УВАГИ ДУМКУ ГРОМАДСЬКОСТI, ЯКА ВIДБИВАЄТЬСЯ У РIЗНИХ 
РЕГIОНАЛЬНИХ ЗМI – ЯК ДРУКОВАНИХ, ТАК I ЕЛЕКТРОННИХ. 
ТОМУ РЕЙТИНГ I МАЄ ТАКУ НАЗВУ – НАРОДНИЙ. I, ПОЗА 
СУМНIВОМ, НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ ЗАСЛУЖИЛИ ТАКОЖ 
ПРЕДСТАВНИКИ IНШИХ СФЕР ДIЯЛЬНОСТI – ОДЕСИТИ, 
ЯКI, КОЖЕН НА СВОЄМУ МIСЦI, РОБЛЯТЬ ЗНАЧНИЙ 
ВНЕСОК У НАШУ СПIЛЬНУ ПЕРЕМОГУ.

ОТОЖ, ПРЕДСТАВЛЯЄМО ЛАУРЕАТIВ 
РЕЙТИНГУ ПОПУЛЯРНОСТI ЛЮДЕЙ 
ТА ПОДIЙ ПIВДНЯ УКРАЇНИ 
«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» – 
«ОДЕСИТ РОКУ» – 2023.
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«ВДЯЧНIСТЬ 
ОДЕСИТIВ»

Повiтряне командування 
«Пiвдень» Збройних Сил 

України
Командувач – генерал-майор 

Дмитро КАРПЕНКО

«ЗА ПЕРЕМОЖНI 
ВОЄННI ДIЇ 

НА ЧОРНОМУ МОРI»
Олексiй ДОСКАТО,

заступник командувача 
Вiйськово-Морських 

Сил Збройних Сил України, 
коммодор ЗСУ

«ЗА МУЖНIСТЬ 
I ПРОФЕСIОНАЛIЗМ, ВИЯВЛЕНI 

ПРИ ПОРЯТУНКУ УКРАЇНЦIВ 
ПIД ЧАС ЛIКВIДАЦIЇ НАСЛIДКIВ 

КАТАСТРОФИ НА КАХОВСЬКIЙ ГЕС»
Головне управлiння Державної 

служби з надзвичайних ситуацiй 
України в Одеськiй областi

Начальник – полковник служби 
цивiльного захисту 
Денис ПЛАТОНОВ

«ЗА ВIДВАГУ 
ТА ВIРНIСТЬ 

ВIЙСЬКОВОМУ 
ОБОВ’ЯЗКУ»

Штурмовий полк «Цунамi» 
Об’єднаної штурмової бригади 

«Лють» Нацiональної полiцiї 
України

Командир полку – пiдполковник 
полiцiї Олександр ГОСТIЩЕВ

«ЗА МУЖНIСТЬ 
ТА ПРОФЕСIОНАЛIЗМ У РОБОТI НА 
БЛАГО УКРАЇНСЬКОЇ ЕКОНОМIКИ»

ДП «Iзмаїльський морський 
торговельний порт»

Директор – Андрiй ЄРОХIН

ДП «Ренiйський морський 
торговельний порт»

Директор – Максим IГНАТЕНКО

«ЗА МАСШТАБНУ 
ДУХОВНУ I МОРАЛЬНУ 

ПIДТРИМКУ 
ВIЙСЬКОВИХ ТА 

ПОТЕРПIЛИХ ВIД ВIЙНИ»
Благодiйний фонд 

«Добрий самарянин»

Президент фонду – 
Денис СЕРДIЧЕНКО

«ЗА ОРГАНIЗАЦIЮ 
ЕВАКУАЦIЙНИХ 

ЗАХОДIВ ТА ЛIКУВАННЯ 
I РЕАБIЛIТАЦIЮ 

ВIЙСЬКОВОСЛУЖБОВЦIВ»
Вч А7367 

(Реабiлiтацiйний госпiталь)

Начальник – 
майор Iлля ЛУБАШЕВ

«МЕЦЕНАТ 
РОКУ»

Юрiй ДЕГАС, 
засновник 

Благодiйного фонду 
«Безмежнi можливостi»

«ЗА МАСШТАБНУ 
ГУМАНIТАРНУ 

МIСIЮ ТА 
ОЗДОРОВЛЕННЯ ДIТЕЙ 

УКРАЇНИ 
ЗА КОРДОНОМ»

Одеська обласна Рада миру
Голова – Тамiла АФАНАСЬЄВА

ПОДІЯ
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«ГРОМАДСЬКА 
ОРГАНIЗАЦIЯ 

РОКУ»
«Громадський рух 

«Вiра, Надiя, Любов»

Голова – Тетяна СЕМІКОП

«ЗА БЛАГОДIЙНУ 
ПРАВОВУ 

ДОПОМОГУ 
УКРАЇНЦЯМ 

У ЧАС ВIЙНИ»
Громадський 

центр правосуддя 
Одеської областi

«НА ВАРТI 
БЕЗПЕКИ 

НА ФРОНТI 
I В ТИЛУ»

Охоронне 
агентство 

«Самсон-Групп06»

Засновник, генеральний 
директор – Андрiй БАБЕНКО

«ВIДКРИТТЯ 
РОКУ»

Мiжнародний 
культурний центр 

«УНIОН»

«ПIДПРИЄМСТВО
РОКУ»

Торговий дiм 
«STRATEG»

Засновник, 
генеральний директор – 

Олександр СИВАК

«ЗА УСПIШНИЙ 
РОЗВИТОК БIЗНЕСУ 

ТА ПIДТРИМКУ 
ВIТЧИЗНЯНОЇ 
ЕКОНОМIКИ

В УМОВАХ ВIЙНИ»
Мережа 

ресторанiв 
«ШТРУДЕЛЬ»

«КРАЩИЙ НАВЧАЛЬНИЙ 
ЗАКЛАД РОКУ У СФЕРI 

ПРОФЕСIЙНО-ТЕХНIЧНОЇ 
ОСВIТИ»

ДНЗ «Одеське вище 
професiйне училище 

морського туристичного 
сервiсу»

Директор – Сергiй БIЛОКОНЕНКО

«ЗА ПРОФЕСIОНАЛIЗМ 
ТА МУЖНIСТЬ, 

ЩО НАБЛИЖАЮТЬ 
ПЕРЕМОГУ»

Фотографи-
документалiсти Костянтин 

i Влада ЛIБЕРОВИ

«ЗА ВАГОМI 
СПОРТИВНI 

ДОСЯГНЕННЯ»
Iрина МАЛОВIЧКО

Спортивна стрiлкиня. 
Здобула для України 

першу лiцензiю на участь 
в Олiмпiадi-2024
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Велика команда одного з 
найпотужнiших благодiйних фондiв Оде-
си «Добрий самарянин» стала лауреа-
том щорiчного Рейтингу популярностi 
людей та подiй пiвдня України «Народ-
не визнання – Одесит року 2023» у 
номiнацiї «За масштабну духовну i мо-

ральну пiдтримку вiйськових та по-
страждалих пiд час вiйни».

Окрiм масштабних гуманiтарних 
мiсiй на фронтi, постiйної допомо-
ги вимушеним переселенцям, дiтям з 
iнвалiднiстю, людям похилого вiку та 
багатьом-багатьом iншим, щоденно во-
лонтери проводять велику духовну ро-
боту, що оргкомiтет рейтингу особли-
во взяв до уваги. Країна перебуває у 
станi вiйни, тож, на жаль, маємо багато 

травмованих громадян, не кажучи про 
душевнi болi вiйськових...

Президент фонду Денис Сердiченко, 
Марина Сердiченко, Роман Медяник 
та десятки iнших капеланiв постiйно у 
вiдрядженнях на фронтi, пiдтримують 
мiсцевих жителiв у прифронтових зонах, 
уже мають своїх «пiдопiчних» вiйськових, 
з якими щоденно на зв’язку. Як кажуть 
самi волонтери, таким чином вони везуть 
людям не просто гуманiтарку, а надiю. 

БФ «ДОБРИЙ САМАРЯНИН» � 
НАГОРОДЖЕНО «ЗА МАСШТАБНУ ДУХОВНУ І МОРАЛЬНУ 
ПІДТРИМКУ ВІЙСЬКОВИХ ТА ПОТЕРПІЛИХ ВІД ВІЙНИ»

Велика команда одного з
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Щорiчний проєкт Пiвденноукраїнського Медiа Холдингу 
«Народне визнання – Одесит року» за десятки рокiв сво-
го iснування вiдзначив плiдну працю чималої кiлькостi лю-
дей, пiдприємств, органiзацiй тощо. 2023 рiк – не виня-
ток. Оргкомiтет особливо ретельно поставився до вiдбору 
номiнантiв i не змiг оминути своєю увагою дiяльнiсть Гро-
мадського центру правосуддя Одеської областi – першої та-
кого роду органiзацiї в Українi, що вже протягом п’яти рокiв 
успiшно функцiонує на базi Київського районного суду мiста 
Одеси.

Центр було створено у 2019 роцi за пiдтримки Асоцiацiї 
слiдчих суддiв України та Агентства США з мiжнародного роз-
витку (USAID). Досвiдченi адвокати, юристи, суддi у вiдставцi, 
працiвники прокуратури i полiцiї, науковцi й медiатори аб-
солютно безкоштовно допомагають людям знайти шля-
хи вирiшення їхнiх проблем за допомогою консультацiй та 
грамотної правової оцiнки.

Особливої важливостi iснування такої платформи 
набуло пiд час вiйни, коли у мiстi з’явилася не одна ти-
сяча вимушених переселенцiв. Попри всi труднощi, ек-
сперти ГЦП продовжили роботу за умов воєнного стану, 
спiвпрацюючи з великими благодiйними фондами та ор-
ганами мiсцевого самоврядування. Саме тому Громадсь-
кий центр правосуддя Одеської областi став переможцем 

ГРОМАДСЬКИЙ ЦЕНТР
ПРАВОСУДДЯ ОДЕСЬКОЇ
ОБЛАСТІ � ПЕРЕМОЖЕЦЬ У НОМІНАЦІЇ 

«ЗА БЛАГОДІЙНУ ПРАВОВУ 
ДОПОМОГУ УКРАЇНЦЯМ 
ПІД ЧАС ВІЙНИ»

у номiнацiї «За благодiйну правову допомогу українцям 
пiд час вiйни».

Центр невпинно продовжує роботу з громадянами, роз-
ширюючи свою дiяльнiсть та вiдчиняючи дверi фiлiалiв по 
областi. 

Нагороду отримував експерт ГЦП Ілля Бут
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Відома мережа ресторанів отри-
мала нагороду щорічного рейтингу лю-
дей, подій та підприємств.

З усіх смакот світу одесити оби-
рають...штрудель! Про це свідчать 
результати Рейтингу популярності 
«Народне визнання – Одесит року» –
2023. За даними проекту, одну з 
номінацій проєкту виборола мережа 
ресторанів «ШТРУДЕЛЬ», яка отрима-
ла найбільшу кількість голосів серед 
одеських шанувальників смачної та 
здорової їжі. Це зрозуміло: в умовах 
війни кулінарному бренду вдалося не 
тільки успішно функціонувати, а ще й 
розвиватися. Так, наприкінці квітня 

ОДЕСИТИ ВІДДАЮТЬ 
ПЕРЕВАГУ «ШТРУДЕЛЮ»

поточного року в Одесі, за адресою Фон-
танська дорога, 14/3 відкрився новий – 
восьмий за рахунком заклад мережі.

– В Україні, на жаль, триває війна. 

Але наша мета залишається незмінною: 

за будь-яких обставин надавати всім на-

шим гостям якісний та смачний продукт, – 
поділилася думками кураторка мережі 
«ШТРУДЕЛЬ» Ірина БАННІКОВА. – У ці 

складні часи дуже важливо дбати про лю-

дей. Тому вся наша команда працює за 

правилом: бути сьогодні краще, ніж були 

вчора, відкривати нові заклади, нада-

вати робочі місця, підтримувати ЗСУ та 

економіку держави.

На думку експертів, сьогоднішній 
асортимент закладів, що працюють під 
брендом «ШТРУДЕЛЬ», є справжньою 
знахідкою для гурманів різного віку та 
переваг, які прагнуть смачно, а голов-
не – недорого провести час. Особли-
вою популярністю серед відвідувачів ко-
ристуються солодкі та солоні штруделі 
з тонкого, тендітного тіста, присмачені 
найрізноманітнішою начинкою. Про такі 
страви прийнято говорити так: «Спробу-
вав один раз – закохався на все життя!».

Також варто зазначити, що щодня з 
19:00 до 21:00. в мережі діє величезна 50% 
(!!!) знижка на будь-яку випічку та десерти. А 
при замовленні цілого штруделю «To go» (це 
той, який «з собою – на виніс» – Прим. ред.) – 
працює приємна знижка в 15%! 

АДРЕСИ РЕСТОРАНІВ 
МЕРЕЖІ «ШТРУДЕЛЬ» 
В ОДЕСІ:
• вул. Академічна, 11;
• вул. Міланська, 22;
• Французьский бульвар, 11-Б;
• вул. Люстдорфська дорога, 55-А;
• пров. Компасний, 6-В;
• вул. Макаренко, 2-А;
• вул. Фонтанська дорога, 58;
• вул. Фонтанська дорога, 14/3.

Провідні керуючі закладами мережі «Штрудель» Вікторія 
Батурська та Людмила Пімєнова з почесними нагородами 
Рейтингу «Народне визнання – Одесит року» – 2023

Кураторка мережі ресторанів 
«Штрудель» Ірина Баннікова
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2023 рiк для Одеси був достатньо 
насиченим та тяжким, однак попри 
ворожi атаки та iншi труднощi мiсто 
продовжує жити, творити, вiдкривати 
нове та вдосконалювати iснуюче. 
Справжньою несподiванкою для 
одеситiв стала поява оновленого куль-
турного центру мiжнародного рiвня 
UNION.

Оргкомiтет Рейтингу популярностi лю-
дей та подiй пiвдня України «Народне виз-
нання – Одесит року» не змiг оминути таку 
подiю, тому культурний центр було назва-
но переможцем у номiнацiї «Вiдкриття 
року».

Iсторiя UNION повертає нас до початку 
ХХ столiття. У цiй же будiвлi функцiонував 
Мiжнародний культурний центр, i це був 
вагомий аргумент на користь того, що 
наше мiсто називали культурною столи-
цею. Крiзь роки Одеса пронесла це гор-
де звання, i в 2023 роцi центр, розташо-
ваний на вулицi Троїцькiй, знову вiдновив 
свою роботу. Цей масштабний проєкт 
вдалося реалiзувати завдяки великiй 
командi однодумцiв та пiдтримцi Одеської 
мiськради.

Мiжнародний культурний центр 
«UNION» нацiлений на популяризацiю 
сучасного мистецтва та збереження 
культурної спадщини. Сьогоднi там про-
водяться масштабнi заходи, концерти, 
театральнi вистави, виставки iменитих 
художникiв та фотомайстрiв, фестивалi 
мiжнародного рiвня. 

МIЖНАРОДНИЙ КУЛЬТУРНИЙ
ЦЕНТР UNION � «ВIДКРИТТЯ РОКУ»!

Почесний диплом 
та кубок лауреата 
рейтингу приймала 
пiар-директорка 
Мiжнародного 
культурного центру 
UNION Арсенiя 
Покровська

27
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«ГРОМАДСЬКИЙ РУХ «ВIРА, 
НАДIЯ, ЛЮБОВ» �  ЛАУРЕАТ 

У НОМIНАЦIЇ 
«КРАЩА 
ГРОМАДСЬКА 
ОРГАНIЗАЦIЯ РОКУ»

ли вiд насильства; людьми з iнвалiднiстю. Окремий напрям 
дiяльностi – з жiнками-лiдерками, керiвницями жiночих гро-
мадських органiзацiй.

З перших днiв повномасштабної вiйни команда ГР «Вiра, 
Надiя, Любов» почала працювати з вимушеними переселенця-
ми та потерпiлими вiд воєнних дiй, взяла пiд опiку залишених 
на самотi людей похилого вiку, родичi яких виїхали за кордон. А 
ще плели маскувальнi сiтки, готували обiди для тероборони, за-
куповували лiки та засоби гiгiєни для вiйськових i полiцiї... Во-
лонтери виїжджали на митницi i приймали гуманiтарний вантаж 
з Молдови, Францiї, Румунiї, Чехiї, Нiмеччини. Реабiлiтацiйний 
центр «Софiя», один з пiдроздiлiв Громадського руху, став осе-
редком гуманiтарної допомоги, яка прибувала щотижня i її тре-
ба було розiбрати, розфасувати, пiдготувати до видачi. I нiхто 
тодi не зважав на регалiї чи спецiальностi: всi перетворилися 
на фасувальникiв, вантажникiв, соцiальних працiвникiв.

Лише за 2022 рiк працiвники органiзацiї роздали 33526 
продуктових та 20233 гiгiєнiчних наборiв; видали 1,022 тон-
ни гуманiтарної допомоги; здiйснили 2123 адресних достав-
ки. Було надано 2562 iндивiдуальнi психологiчнi та 1479 
юридичних консультацiй; проведено 198 тренiнгiв для ВПО 
та 242 групи психологiчної пiдтримки, а 8415 осiб пройш-
ли навчальнi тренiнги. У центрi «Софiя» 356 жiнок пройшли 
реабiлiтацiю i змогли розпочати життя без насильства. Всьо-
го допомогу отримали 87144 жителi України, реалiзовано по-
над 40 соцiально важливих проєктiв. 

Нагороди рейтингу Тетянi Семiкоп (на знiмку – злiва) 
вручила громадська дiячка, депутатка Одеської мiської ради 
Лiлiя Леонiдова

«Ми – разом, наша сила – в єдностi, незламностi та у жагучiй вiрi у Перемогу 
України! Ми продовжуємо вiрити, надiятись та любити, створюючи новi сторiнки 
вiльної незалежної країни» – так коментують в органiзацiї вiдзнаку рейтингу

«Громадський рух «Вiра, Надiя, Любов» – це справжнiй 
бренд Одеси i України. Засновницею та керiвницею 
громадської органiзацiї, дiяльнiсть якої сягнула не лише 
нацiонального, а мiжнародного масштабу, є Тетяна Семiкоп 
– голова Асоцiацiї жiночих органiзацiй Одеської областi, 
членкиня Одеської обласної координацiйної ради з питань 
гендеру, демографiчного розвитку, попередження домашньо-
го насильства та протидiї торгiвлi людьми, заступниця голо-
ви Одеської обласної координацiйної ради з питань попере-
дження ВIЛ/СНIДу, кандидатка юридичних наук.

Органiзацiю «Вiра, Надiя, Любов» було зареєстровано 
26 березня 1997. Вона створювалася iнiцiативною групою 
психологiв, юристiв, медичних працiвникiв i волонтерiв. Вiд 
початку вони працювали з людьми, якi вживають наркоти-
ки та тi, якi живуть з ВIЛ; особами, що перебувають у мiсцях 
позбавлення волi; тими, хто постраждав вiд торгiвлi людь-
ми; дiтьми, чиї права порушенi; молоддю, яка практикує 
ризикованi форми поведiнки; жiнками, якi постражда-
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У 2023 роцi, як i з перших днiв 
повномасштабного вторгнен-
ня в Україну, Одеська обласна 
Рада миру, яку вже понад вiсiм 
рокiв очолює депутатка Одеської 
обласної ради Тамiла Афанасьєва, 
проводила масштабну медико-

гуманiтарну та соцiальну дiяльнiсть, вирiшувала 
життєво важливi питання для ЗСУ i територiальної обо-
рони, а також надавала допомогу дiтям загиблих воїнiв, 
переселенцiв, сиротам та дiтям з багатодiтних сiмей.

– Для нас усiх став головним принцип «Працюємо 24/7», 

– говорить Тамiла Афанасьєва. – Мене та моїх соратникiв 

не можуть обмежити в благодiйнiй дiяльностi нi кордони, 

нi фiнансовi складнощi, нi небезпека воєнної географiї на-

ших пересувань. Протягом 2023 року як депутат Одеської 

обласної ради та голова Одеської обласної Ради миру я про-

довжила налагоджувати вкрай важливу дiлову та гуманiтарну 

спiвпрацю з мiжнародними компанiями, благодiйними фон-

дами та донорами, якi допомагають Українi. Ми отримали 

допомогу для жителiв пiвдня України та наших захисникiв 

вiд партнерiв з США та країн Європи, зокрема вiд Odessa 

Peace Fund, United Hatzalah of Israel, Tulcea Humanitarian 

Logistics Hub, Rodeph Sholom School, MEDSHARE, IsraAid та 

iнших.

Команда миротворцiв пишається тим, що змогла 
реалiзувати майже кожен запит та прохання про допомогу, 
якi надходили у величезнiй кiлькостi вiд вiйськовослужбовцiв 
ЗСУ, Нацiональної полiцiї регiону, тероборони, зi шпиталiв, вiд 
переселенцiв та жителiв пiвденного регiону. Медичнi засоби, 
лiки, засоби гiгiєни, одяг для вiйськових, дорослих та дiтей, 
памперси, продукти харчування та багато чого iншого за по-
треби знаходилося, пакувалося та доставлялося за адресою. 
Було налагоджено постiйну системну роботу iз забезпечен-
ня лiкарень, амбулаторiй, будинкiв милосердя та центрiв 
бiженцiв Одеської, Миколаївської та Херсонської областей. У 
деяких випадках, спiльно з лiкарями Одещини, органiзували 
догляд за людьми похилого вiку, що залишилися у час вiйни 
без пiдтримки родичiв.

– Ми були поруч, коли сталася трагедiя з Каховським 

водосховищем i виникла проблема з водопостачанням, – 
зазначає голова Ради миру. – Наша команда органiзувала 

збiр та доставку вантажiвок з харчуванням, одягом, гiгiєною, 

ковдрами та питною водою для дiтей та мешканцiв Херсонщи-

ни i навiть побували бiля передової лiнiї оборони лiвого бере-

га Днiпра, куди теж вiдвезли необхiднi лiки, продукти та воду 

для вiйськових. Мiсто Миколаїв та Миколаївська область, 

звiльнений Херсон та Херсонька область стали головни-
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ЛАУРЕАТ У НОМIНАЦIЇ «ЗА 
МАСШТАБНУ ГУМАНIТАРНУ МIСIЮ 
ТА ОЗДОРОВЛЕННЯ ДIТЕЙ УКРАЇНИ 
ЗА КОРДОНОМ»

ми центрами нашої допомоги, окрiм мiста Одеси та Одеської 

областi. Окремою дiлянкою роботи є допомога багатодiтним 

родинам та родинам з дiтьми-iнвалiдами, дитячим притулкам. 

Дитячим будинкам допомагали не тiльки продуктами хар-

чування чи гiгiєною, а й знаходили можливостi для закупiвлi 

постiльної бiлизни, лiжок, а в деяких обладнати кiмнати ЛФК.

Загалом Одеська обласна Рада миру i особисто її 
керiвниця особливо опiкуються дiтьми i прагнуть їх чимось 
радувати у цей трагiчний, вразливий для дитячої психiки час, 
органiзовуючи заходи з вiдвiдуванням театрiв, ковзанок 
тощо, пiдтримуючи участь у дитячих конкурсах. Особливо мас-
штабним було передноворiчне свято в Одеськiй фiлармонiї 
з чудовою програмою та солодкими подарунками для 3500 
дiток з Одеської, Миколаївської та Херсонської областей.

Унiкальним став внесок в ментальне оздоровлення дiтей 
загиблих воїнiв та переселенцiв. Завдяки плiднiй спiвпрацi 
з Посольством України в Грецiї, з грецькими фондами, 
керiвництвом мунiципалiтетiв м. Афiни, м. Пiрей та о. Корфу 
в Грецiї було оздоровлено в лiтнiх таборах 700 дiтей. Вони та-
кож побували на екскурсiях, знайомлячись з культурою Грецiї.

I це – лише невеликий перелiк з великої кiлькостi добрих 
справ, якi були зробленi за цей важкий для України 2023 рiк.

– Я щиро дякую всiм за пiдтримку, розумiння, витримку i 

незламнiсть духу! – говорить Тамiла Афанасьєва. – Щодня, 

крок за кроком ми наполегливою працею, добрими справа-

ми i вiрою в Збройнi Сили України наближаємо нашу Пере-

могу i мир! 

Нагороди рейтингу Тамiлi Афанасьєвiй вручив Почесний 
громадянин Одеси, почесний президент Одеського 
морського порту Микола Павлюк, який свого часу також 
очолював Одеську обласну Раду миру
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Вiйськова частина А7367 є iсторичним та юридич-
ним правонаступником Центру медичної реабiлiтацiї та 
санаторного лiкування «Одеський», який, у свою чергу, 
був створений 1 травня 2019 року.

Iз моменту заснування i до 24 лютого 2022 року ко-
лектив Центру надав санаторно-курортне лiкування та 
реабiлiтацiйну допомогу понад 4000 особам, якi є учас-
никами бойових дiй, ветеранами вiйськової служ-
би, ветеранами вiйни, iнвалiдами вiйни, членами сiмей 
вiйськовослужбовцiв, працiвниками Збройних Сил України.

Вiдповiдно до Указу Президента України вiд 24 люто-
го 2022 року № 64/2022 «Про введення воєнного стану» 
та Закону України «Про правовий режим воєнного стану» 
вiйськова частина А7367 з перших днiв повномасштабно-
го ворожого вторгнення розпочала стацiонарне лiкування 
вiйськовослужбовцiв Збройних Сил України, якi отримали 
поранення в ходi безпосередньої участi у бойових дiях або 
пiд час здiйснення заходiв з нацiональної безпеки i оборо-
ни, вiдсiчi i стримування збройної агресiї збройних сил рф.

З 1 сiчня 2023 року вiйськова частина А7367 
пiдпорядкована Вiйськово-медичному клiнiчному цен-
тру Пiвденного регiону. Сьогоднi колектив госпiталю 
забезпечує надання вiдновного (реабiлiтацiйного) лiкування 
вiдповiдно до сучасних вимог медичної науки та методик 
комплексної терапiї вiдновного лiкування. Тут функцiонує 
чотири лiкувальних вiддiлення, 10 лiкувально-дiагностичних 
кабiнетiв, якi забезпеченi сучасним медичним обладнан-
ням. Також спiвробiтники госпiталю постiйно здiйснюють 
евакуацiйнi заходи iз зони бойових дiй.  

ЛАУРЕАТ У НОМIНАЦIЇ «ЗА ОРГАНIЗАЦIЮ 
ЕВАКУАЦIЙНИХ ЗАХОДIВ ТА ЛIКУВАННЯ 
I РЕАБIЛIТАЦIЮ ВIЙСЬКОВОСЛУЖБОВЦIВ»

ВIЙСЬКОВА ЧАСТИНА А7367 
(Реабiлiтацiйний госпiталь) �

 Нагороди рейтингу начальнику госпіталю Іллі Лубашеву 
вручила головний редактор журналу «Фаворит удачи» 
Галина Владимирська

Вiд часу створення i донинi начальником спочатку Центру 
медичної реабiлiтацiї та санаторного лiкування «Одеський», 
а згодом – вiйськової частини А7367 (Реабiлiтацiйного 
госпiталю) є майор Iлля Лубашев 
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Повномасштабна вiйна змусила багатьох наших 
спiввiтчизникiв зупинити свiй бiзнес, а чимало є i та-
ких, хто залишив країну. Але це – не про Юрiя Де-
гаса. Вiн i сьогоднi показує переконливий 
приклад того, як одна людина, поєднавши 
бiзнес та соцiальнi iнiцiативи, може навiть 
у такий складний час робити помiтний вне-
сок у добробут суспiльства, розвиток мiста 
та пiдтримку людей, потерпiлих вiд воєнної 
агресiї.

Масштаби дiяльностi заснованого Юрiєм 
Дегасом фонду «Безмежнi можливостi» вража-
ють. Його разом з командою бачили не лише 
в Одесi, а й у Миколаєвi, Херсонi, Харковi, у 
мiстечках i селах прифронтової територiї...

– Можу сказати, що лише за 2023 рiк ми надали допомогу 

понад 200 тисячам людей, – розповiдає Юрiй В’ячеславович. – 
Необхiдну пiдтримку отримали понад 250 сiл, понад 500 сiмей 

були успiшно евакуйованi iз зон воєнних дiй на Херсонщинi та 

«МЕЦЕНАТ РОКУ»!

Юрiй
ДЕГАС � 
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Харкiвщинi. Розподiлили понад двi тисячi тонн гуманiтарної до-

помоги. Щодо Миколаєва, то це ж моє рiдне мiсто, я там на-

родився, жив у дитячi та юнацькi роки. Але не тiльки тому 

придiляв миколаївцям особливу увагу – вони прийняли удар 

ворога на себе, вистояли i тим захистили Одесу. Ми займа-

лися евакуацiєю, перевозили звiдти своїм транспортом де-

сятки сiмей. Давали тут житло, притулок, годували. В самому 

Миколаєвi обладнували житло, пункти обiгрiву. Допомагали 

мiсту з водою, возили гуманiтарну.

Миколаївцi гiдно оцiнили таку допомогу: з нагоди дня Свя-
того Миколая голова Миколаївської обласної адмiнiстрацiї 
Вiталiй Кiм вручив Юрiю Дегасу орден Святого Миколая.

Херсон теж не залишився поза увагою БФ «Безмежнi 
можливостi».

– Ми поїхали до Херсона одними з перших, – зазначає за-
сновник фонду. – I пiсля пiдриву Каховської ГЕС теж вiдразу 

кинулися туди. Оскiльки наш фонд не має якоїсь конкретної 

спецiалiзацiї i ми допомагаємо всiм, кому можемо i чим мо-

жемо, тож повезли все, що мали i що змогли швидко купити: 

надувнi човни, продукти, воду...

Юрiй Дегас особисто i очолюваний ним благодiйний 
фонд беруть участь у Всеукраїнськiй програмi ментально-
го здоров’я «Ти як?». Це в основному стосується дiяльностi 
iнклюзивного пляжу «Безмеж». На його вiдновлення пiсля 
простою у перший воєнний рiк довелося витратити 100 ти-
сяч доларiв. I влiтку 2023-го тут приймали i безкоштовно 
надавали послуги вiйськовим, дiтям з рiзними фiзичними i 
психiчними вадами, пенсiонерам... Понад 25 заходiв, прове-
дених на пляжi, включали не тiльки розваги, а й реабiлiтацiю 

для вiйськових, а також психологiчну пiдтримку. 
Тобто вiдбувалася робота в розрiзi програми 
збереження ментального здоров’я.

– Був дуже великий запит на такi послу-

ги, i вiйськовi самi приходили, передавали 

одне одному iнформацiю про пляж, який має всi 

вiдповiднi зручностi – у нас же навчений персо-

нал, електрокари, спуски до води, медпункт i таке 

iнше, – коментує Юрiй. – Також дзвонили з дея-

ких благочинних органiзацiй, просили прийма-

ти хлопцiв i дiвчат. Ми зустрiчали, годували, ста-

ралися придiлити вiйськовим максимальну увагу. 

На наступний рiк у нас дуже багато планiв щодо їх 

реабiлiтацiї... Я вiрю в добрих людей, у добро. Ми вистояли у 

першi днi вiйни чисто на духовi нашого народу, на духовi про-

стих людей. Низький уклiн тим, хто воює, волонтерам... Саме 

нашi простi люди дають надiю на перемогу i на майбутнє. 



32 #137’202432 #136’2024

Охоронне агентство «Самсон Групп-06» уже майже сiм 
рокiв успiшно працює в Одесi, займаючись питаннями без-
пеки пiдприємств та установ рiзних сфер дiяльностi, приват-
ного житла та окремих осiб. Вiд початку повномасштабно-
го вторгнення роботу довелося перебудовувати вiдповiдно 
до потреб воєнного часу i при цьому консолiдуватися з 
вiдповiдними державними органами. Бiйцi фiрми у першi 
ж днi вступили до лав територiальної оборони, а дехто 
вирiшив, що його мiсце – безпосередньо у зонi бойових дiй. 
Попри це агентство продовжило дiяльнiсть по убезпечен-
ню життя цивiльних одеситiв, що важливо завжди, за будь-
яких обставин. Саме тому «Самсон Групп-06» заслужено от-
римав перемогу в номiнацiї «На вартi безпеки на фронтi i 
в тилу» за пiдсумками щорiчного Рейтингу популярностi 
людей i подiй Пiвдня України «Народне визнання – Одесит 
року» – 2023.

Вручаючи почесний кубок i диплом лауреата проєкту 
засновнику, генеральному директору агентства, депута-
ту Одеської обласної ради Андрiю Бабенку, ми не могли не 
поговорити про те, як функцiонує компанiя сьогоднi, про 
участь бiйцiв-самсонiвцiв у воєнних дiях та дiяльнiсть у 
тилу, зрештою – про пiслявоєнне майбутнє.

– Андрiє Васильовичу, як ви разом зi своєю командою 

зустрiли звiстку про велику вiйну i якi рiшення було прийнято 

першочергово?

– Я ще за кiлька днiв до початку повномасштабного втор-
гнення зiбрав своїх заступникiв i сказав, що потрiбно бути 
напоготовi, бо тодi ще нiхто не розумiв, яким чином усе може 
обернутися. Ворожi вiйська вже стояли бiля самих кордонiв з 
Україною, i не реагувати на це не можна було. Ми вирiшили дiяти 
так: у разi зникнення зв’язку, збираємось на базi офiсу «Сам-
сон Групп-06» i далi дiємо колективно. 24 лютого 2022 року о 5-й 
ранку менi зателефонували зi словами «Почалося». I близько 6-ї, 
вiдповiдно до заздалегiдь продуманого плану, всi вже були в 
офiсi охоронного агентства у повнiй екiпiровцi.

В цiлому нам як охоронному агентству все було зрозумiло. 
Ми були готовi до будь-чого, бо бiльшiсть наших працiвникiв – 
колишнi силовики, обiзнанi у своїй справi. Завдання №1 для 
нас – захист своєї батькiвщини, свого мiста i власного дому у 
тому числi. Протягом перших 2-3 мiсяцiв, ми спiвпрацювали з 
полiцiєю, нашi бiйцi стояли на блокпостах, патрулювали вулицi. 
На сьогоднiшнiй день це вже не так необхiдно, все стало бiльш 
системно, тому потреби у нашiй допомозi майже немає. Однак 
ми працюємо, виїжджаємо на мiсце, коли нас про це просять.

Оскiльки я депутат Одеської облради вiд Роздiльнянського 

НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – ОДЕСИТ РОКУ – 2023
Марина Жигалюк

Фото: Тимофiй Мельников, особистий архiв Андрiя Бабенка

АНДРIЙ

БАБЕНКО: 
«НАШI БIЙЦI 
СТОЯТЬ НА ВАРТI 
БЕЗПЕКИ НА 
ФРОНТI I В ТИЛУ»
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та Березiвського районiв, то в першi днi вирiшив виїхати в 
Роздiльну, аби зрозумiти, як там проходить органiзацiя людей 
для служби в територiальнiй оборонi. Для мене надважливою була 
безпека моїх людей, тому я першочергово робив акцент на цьому.

– Нi для кого не секрет, що ви й самi взяли зброю та пiшли 

вiдстоювати нашу незалежнiсть...

– Так. 25 лютого я офiцiйно вступив до територiальної обо-
рони, отримав зброю разом зi своїми заступниками, якi теж зi 

мною пiшли захищати країну. Перший час ми служили в ТрО 
на кордонi з Приднiстров’ям, бо вже тодi було розумiння в 
керiвництва, що ворог намагається «вiдрiзати» Одесу.

Отримавши звання офiцерiв, ми поїхали на передову. 
На той момент проходили бойовi дiї пiд Снiгурiвкою, що на 
Миколаївщинi, а Херсон ще був окупованим. На жаль, у боях 
за Благодатне (Миколаївська обл.) ми втратили одного з на-
ших бiйцiв – Сергiя Хлистуна, кiлька хлопцiв отримали пора-
нення чи контузiю...

БЛИЗЬКО 70% ПРАЦIВНИКIВ «САМСОН ГРУПП-06» 
БРАЛИ БЕЗПОСЕРЕДНЮ УЧАСТЬ У БОЙОВИХ ДIЯХ.
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Хочу пiдкреслити, що працiвники жодного охоронного 
агентства не пiшли на фронт у такiй кiлькостi, як нашi. Ми 
брали безпосередню участь у визволеннi наших територiй 
вiд загарбникiв, потрапляючи пiд жорсткi обстрiли. Пере-
бували на фронтi понад 90 днiв, потiм була ротацiя, а неза-
баром мiй брат повернувся у зону ведення бойових дiй. Я 
залишився тут, бо маю свої обов’язки як депутат i керiвник 
охоронного агентства.

Тiшить тiльки те, що до Одеси ворогу дiйти так i не вдалося, 
Херсонщина вже наполовину наша, поступово вiдвоюємо й iншi 
територiї. Я вiрю у наших воїнiв.

– А чи є данi, скiльки саме ваших працiвникiв вступили до лав 

тероборони та ЗСУ?

– Точне число сказати не можу, бо керування компанiєю 
наразi в основному на плечах моїх заступникiв. Але на почат-
ку повномасштабної вiйни було сформовано роту у кiлькостi 
120 людей, з яких близько 70 були хлопцi охоронного агентства 
«Самсон Групп-06». Два взводи були лише з наших бiйцiв. Бiльше 
того: по сьогоднiшнiй день на фронтi воюють нашi колишнi 
працiвники, причому не тiльки в ТрО, а й у десантурi, Нацгвардiї 
тощо.

Я постiйно з ними на зв’язку, зi свого боку допомагаю, чим 
можу, вони завжди вдячнi. Хоч наших бiйцiв вiйна i розкидала 
по всiй країнi, але я впевнений, що пiсля нашої перемоги вони 
всi будуть у строю.

– Бiля входу до вашого офiсу розмiщено меморiальну дошку з 

прiзвищами загиблих бiйцiв...

– Так, на жаль, ми втратили не одного бiйця. Багато наших 
працiвникiв постраждали у боях за Бахмут. Там воював i мiй 
брат Олександр з позивним «Самсон». На жаль, у Бахмутi заги-
нули двоє наших бiйцiв – Сергiй Раджабов i Кирило Околiчний, а 
Сергiй Хлистун, як я вже казав, загинув у бою пiд Благодатним, 
то була перша i найважча для усвiдомлення втрата.

Ще один з наших колишнiх працiвникiв Святослав служив у 
розвiдцi, був важко поранений. Зараз плануємо його лiкування 
за кордоном, бо ситуацiя надскладна, проблеми з ногами. Маю 
надiю, що хлопець зможе ходити самостiйно.

Моє правило – не кидати у бiдi тих, хто був, є чи залишається 
у моїй командi. Кожен з них може розраховувати на мою 
пiдтримку.

ОХОРОННЕ АГЕНТСТВО 
«САМСОН ГРУПП-06» БУЛО 
НАЗВАНЕ НА ЧЕСТЬ СИНА 
АНДРIЯ БАБЕНКА САМСОНА.

«МОЄ ПРАВИЛО – НЕ КИДАТИ 
У БIДI ТИХ, ХТО БУВ, Є ЧИ 
ЗАЛИШАЄТЬСЯ У МОЇЙ 
КОМАНДI. КОЖЕН З НИХ 
МОЖЕ РОЗРАХОВУВАТИ НА 
МОЮ ПIДТРИМКУ».
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– Важливою є робота i тут, на мiсцi. Як ви сказали, зали-

шились у мiстi, бо маєте забезпечувати охорону мiста та ви-

конувати свої депутатськi обов’язки. Як проходить робота на 

цiй нивi?

– Ми плiдно спiвпрацюємо з нашою країною-сусiдом 
Румунiєю, з нардепами та депутатами Європарламенту. У 
Роздiльнянському районi також виконується великий пласт 
гуманiтарної роботи, бо там велика кiлькiсть внутрiшнiх 
переселенцiв. Хочу сказати, що так, як турбується Румунiя про 
наших людей, мало хто може зрівнятися з ними, принаймнi 
таке моє бачення. Мова йде про гарнi умови, соцiальнi ви-
плати, харчування, житло. Я бачив це все на власнi очi, тому 
можу запевнити, що румуни – нашi справжнi друзi. Крiм того, 

вiд влади ми отримуємо великi об’єми гуманiтарної допомоги, 
яку роздаємо по всiй областi.

Що стосується допомоги ЗСУ вiд охоронного агентства, то 
ми подарували на потреби ТрО декiлька автомашин, мої друзi-
бiзнесмени також долучались до збору коштiв на автiвки.

Я завжди був проукраїнським депутатом i вiд початку втор-
гнення робив усе вiд мене залежне, щоб у країнi не було «русь-
кого мiра». Україна має бути незалежною i самостiйною. Нам не 
потрiбнi господарi, нам потрiбнi гарнi партнери, але мова про 
партнерство з росiєю вже йти не може, бо це – загарбники i 
вони назавжди такими залишаться для нас. Ми маємо величез-
ний економiчний потенцiал, розумних i працьовитих людей, тож, 
впевнений, що кропiткою працею вiдбудуємо свою країну мрiї.
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– Ви справдi вважаєте, що вдасться швидко i якiсно 

вiдбудувати країну пiсля перемоги? Бо багато людей мають 

сумнiви щодо цього....

– На жаль, ми бачимо, що корупцiя нiкуди не зникла, на-
впаки – процвiтає. Я був впевнений, що всi проросiйськi 
партiї, колаборанти та сепаратисти зникнуть назавжди, але не 
все йде так, як хотiлося б, i це дуже засмучує, навiть змушує 
втрачати вiру. Представники ОПЗЖ досi голосують у Верховнiй 
Радi разом зi всiма iншими депутатами, хоча так просто не 
може бути!

Якщо говорити чесно, у нас i до вiйни занепадали села, 
припиняли свою дiяльнiсть пiдприємства, економiка не була 
стабiльною. З вiйною все закономiрно стає ще гiрше. Звичай-
но, буде чудово, якщо всi обiцянки зарубiжних партнерiв будуть 
виконанi i нам дiйсно допоможуть iнвестицiями для швидкого 
вiдновлення.

Однак тут знову гостро постає питання корупцiї, яку ми, 
на жаль, так i не змогли викорiнити навiть пiд час страшної 
вiйни. Захiдним партнерам потрiбна гарантiя того, що все буде 
вiдбуватися прозоро i чесно, а для цього Українi необхiдно прой-
ти через кардинальнi змiни, причому на всiх рiвнях влади, почи-
наючи з найвищого.

Люди дiйсно дуже втомились вiд вiйни. Ми й до повномас-
штабного вторгнення переживали не найкращi часи внаслiдок 
пандемiї коронавiрусу, тому моральний стан у багатьох був 
пригнiчений. Але особисто я вiрю у краще i зi свого боку стара-

тимусь робити так, щоб й iншi повiрили у новi можливостi, у 
друге дихання нашої країни.

– Корупцiя – бiль нашої країни. На вашу думку, як цього 

все ж можна позбутись? I чи це можливо взагалi?

– Якщо говорити суб’єктивно, то я б усiх депутатiв 
Верховної Ради вiдправив на передок в окопи – букваль-
но на мiсяць. Просто, аби кожен з них вiдчув, як то ка-
жуть, на власнiй шкурi, що таке вiйна. Чи можете ви назва-
ти хоч одного топ-посадовця, чиї б родичi воювали? Я не 
знаю жодного. Воюють звичайнi люди, якi не мають жодно-
го вiдношення до полiтики. Не вони кликали сюди «руський 
мiр». Це люди, якi жили своїм мирним життям, будували пла-
ни на майбутнє, працювали на благо держави. Але сьогоднi 
саме вони захищають нашу країну, а не проросiйськi де-
путати вiд ОПЗЖ, якi продовжують сидiти у теплих крiслах. 
Хiба це справедливо? Де обiцянi змiни? Питань багато, а 
вiдповiдей не чутно.

– На ваш погляд, чи є мирний шлях закiнчення вiйни?

– Я не вiйськовий експерт, i точно не можу вiдповiсти на 
це питання. Чи можуть бути мирнi перемовини? Думаю, це 
залежить вiд настрою наших громадян та позицiї вiйськового 
керiвництва. Я вважаю, що ми маємо повернути своє! Ми не 
можемо вiддати те, що хоче забрати ворог сьогоднi, бо з ча-
сом втратимо все! 

БIЛЯ ВХОДУ ДО ОФIСУ РОЗМIЩЕНО МЕМОРIАЛЬНУ 
ДОШКУ З ПРIЗВИЩАМИ ЗАГИБЛИХ БIЙЦIВ...
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Фото: Володимир Сiнкевич i архiв ОВПУ МТСдд рр рр

«ПЕРШЕ УЧИЛИЩЕ», «ТУ № 1», «26-ТЕ УЧИЛИЩЕ», «УЧИЛИЩЕ НА ПУШКIНСЬКIЙ, 
18», «ОДЕСЬКЕ ВИЩЕ ПРОФЕСIЙНЕ УЧИЛИЩЕ МОРСЬКОГО ТУРИСТИЧНОГО 
СЕРВIСУ» – ЗА РIЗНИМИ НАЗВАМИ УПРОДОВЖ 80 РОКIВ СВОЄЇ ДIЯЛЬНОСТI 
ЦЕЙ ДЕРЖАВНИЙ НАВЧАЛЬНИЙ ЗАКЛАД УВIЙШОВ У ЖИТТЯ БАГАТЬОХ ДЕСЯТКIВ 
ТИСЯЧ ОДЕСИТIВ, ЖИТЕЛIВ ОДЕЩИНИ ТА IНШИХ ОБЛАСТЕЙ УКРАЇНИ, ЧIТКО 
ВИЗНАЧИВШИ ЇХ ПРОФЕСIЙНУ ДОЛЮ. ПО ВСЬОМУ СВIТУ, НА ВСIХ КОНТИНЕНТАХ, 
ПО ВСIХ МОРЯХ ТА ОКЕАНАХ ПРАЦЮЮТЬ ТI, КОМУ НА ПУШКIНСЬКIЙ, 18 ДАЛИ 
ЯКIСНИЙ ПРОФЕСIЙНИЙ СТАРТ.

ОДЕСЬКЕ  ВИЩЕ ПРОФЕСIЙНЕ 
УЧИЛИЩЕ МОРСЬКОГО 
ТУРИСТИЧНОГО СЕРВIСУ: 

«НАША ЗГУРТОВАНА КОМАНДА ТРИМАЄ СТРIЙ!»
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Директор ОВПУ МТС Сергій Білоконенко
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Наприкiнцi лютого 2023 року в 
ОВПУ МТС проходив благодiйний ярма-
рок-виставка «Масляна», метою якого був 
збiр коштiв для придбання обладнання та 
устаткування для захисникiв. У контекстi 
заходу проходили хендмейд-шопiнг 
стильних сувенiрiв, продаж солодощiв 
i випiчки, виставка-продаж млинцiв, 
майстер-клас для дiтей i дорослих з виго-
товлення янголiв-охоронцiв для ЗСУ, збiр 
бляшанок для окопних свiчок, збiр пла-
стикових кришечок для волонтерського 
руху «Пiвденна паляниця». Зiбрано i на по-
треби бiйцiв витрачено понад 67 тис. грн.

У 2023 роцi педагогiчнi 
працiвники ОВПУ МТС брали участь 
у благодiйному проєктi «Школа 
професiй», органiзованому благодiйним 
фондом «Добрий самарянин» для 
дiтей внутрiшньо перемiщених осiб. 
Викладачi спецiальних предметiв про-
водили благодiйнi заняття з теоретич-
ного навчання за темами професiйної 
пiдготовки кухарiв, а також лабораторно-
практичнi уроки iз безпосереднiм приго-
туванням страв iз прiсного тiста, сирних 
крекерiв, пончикiв, печива тощо.

Учнi i майстри виробничого навчання 
ОВПУ МТС взяли участь у Всеукраїнському 
гастрономiчному конкурсi «Страви з каба-
ка», органiзаторами якого були громадсь-
ка органiзацiя «Асоцiацiя рестораторiв 
та готельєрiв м. Днiпра» та Громадська 
спiлка «GASTRO CLUB». У номiнацiї «Десер-
ти» цього конкурсу отримано золоту медаль.

Упродовж 2023 року майстри ви-
робничого навчання ОВПУ МТС успiшно 
проходили навчання на платформi 
семiнарiв проєкту «Створення центрiв 
пiдвищення квалiфiкацiї для кухарiв 
шкiльних їдалень «School chef’s Training 
Hubs Development»« у межах реформи 
шкiльного харчування, яка iнiцiйована 
першою ледi Оленою Зеленською за 
пiдтримки Швейцарської агенцiї роз-
витку та спiвробiтництва (SDC) та По-

Славна iсторiя училища триває. Сьогоднi висококвалiфiкованi 
робiтничi кадри тут готує фаховий колектив педагогiв i майстрiв на чолi 
з директором – кандидатом фiлологiчних наук, автором численних на-
укових праць, досвiдченим управлiнцем Сергiєм Бiлоконенком. Про те, 
що навчально-виробничий процес вiдбувається на високому сучасному 
рiвнi, свiдчать численнi професiйнi перемоги вихованцiв i їх наставникiв, 
вiдзнаки та звання. Чимало досягнень має команда училища i в 2023-му.

Отож закономiрно, що за пiдсумками минулого року ОВПУ МТС стало 
лауреатом рейтингу «Народне визнання – Одесит року» у номiнацiї «Кра-
щий навчальний заклад у сферi професiйно-технiчної освiти». Про те, якi 
пiдстави для здобуття такого звання, ми розмовляємо з директором учи-
лища Сергiєм БIЛОКОНЕНКО.

З МИНУЛОГО – У СЬОГОДЕННЯ
– Сергiю Павловичу, очолюваний вами навчальний заклад ось уже 80 

рокiв працює саме у статусi училища. А чи змiнювався профiль пiдготовки 

квалiфiкованих робiтникiв i коли ви почали готувати кадри саме для морського i 

туристичного сервiсу? 

– У перший мiсяць по звiльненню Одеси вiд нiмецько-фашистських 
загарбникiв у будинку № 18 по вулицi Пушкiнськiй робiтничi кадри починає готу-
вати Ремiсниче училище № 4. Iз 1944 по 1954 роки РУ № 4, вiдоме в Одесi як учи-
лище металiстiв, вчить на токарiв, слюсарiв, столярiв, електромонтерiв, ковалiв 
тощо... А ось у серпнi 1954 року вже ТУ № 4 рiзко змiнило напрями професiйної 
пiдготовки вiдповiдно до нагальних потреб часу i вперше розпочало навчання 
кухарiв для Чорноморського пароплавства. З того часу ми i працюємо саме в 
цiй професiйнiй сферi, звичайно, розширивши спектр професiй. До початку 90-х 
рокiв минулого столiття нашi випускники стовiдсотково влаштовувалися на ро-
боту не лише в Чорноморське та Дунайське пароплавства, а й у багато iнших по 
всьому колишньому Союзу, окрiм того – у рiзнi установи i на пiдприємства, що 
мали вiдношення до морського транспорту, в їдальнi i ресторани Одеси.

Маю зауважити, що упродовж наступних десятилiть – аж до 2022 року, до по-
чатку великої вiйни – працевлаштування випускникiв постiйно складало 100%.

– Але ж напевно за цi десятилiття спектр професiй, яким навчали в училищi, 

змiнювався?

– Так, деякi змiни, звичайно, були, однак при цьому ОВПУ МТС – єдиний 
iз закладiв професiйно-технiчної освiти Одеської областi, який з 1954 року не 

ОВПУ МТС: 
ДЕЩО IЗ ХРОНОЛОГIЇ

ПОДIЙ 2023 РОКУ
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Добровольчої Армії  «Південь» 
Сергій Братчук
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змiнив основного i єдиного напряму професiйної пiдготовки, 
зберiгши контингент i традицiйно славне iм’я та авторитет як 
освiтньої установи.

Пiдготовка здобувачiв освiти наразi здiйснюється за та-
кими професiями: «Кухар судновий», «Офiцiант судновий», 
«Бармен судновий», «Кондитер судновий», «Бортпровiдник 
судновий», «Майстер ресторанного обслуговування» та за 
освiтньо-професiйним ступенем фахового молодшого бака-
лавра зi спецiальностi «Харчовi технологiї».

У 1990 роцi наш навчальний заклад першим на Пiвднi 
України отримав статус вищого професiйного училища i розпо-
чав ступеневу пiдготовку за освiтньо-квалiфiкацiйним рiвнем 
молодшого спецiалiста пiдприємств (згодом – технологiй) хар-
чування, а з 1993 – за освiтньо-квалiфiкацiйним рiвнем мо-
лодшого спецiалiста готельного господарства.

«ВАШI СТУДЕНТИ ПЕРЕВИЩИЛИ 
НАШI ОЧIКУВАННЯ»

– У таких професiях, якi ви назвали, практичнi навички, 

можливо, навiть бiльш важливi, анiж теоретичнi знання. Чи 

вдається нинi, за умов воєнного часу, забезпечувати цю скла-

дову навчання?

– Звичайно, без практики просто неможливо навчати цим 
професiям. Практичнi заняття починаються з першого курсу 
майже вiдразу, паралельно з теоретичними заняттями.

Результатом тривалої, упродовж лютого-квiтня 2023 року, 
i кропiткої органiзацiйної роботи адмiнiстрацiї та майстрiв ви-
робничого навчання стало створення прозорої платформи 
для якiсного – за умов вiйни! – виконання навчального пла-
ну проходження лiтньої навчально-виробничої практики по-
над 310 учнями на майже 55 об’єктах сфери гостинностi Оде-
си, Одеської областi та Києва, а ще 26 учнiв пройшли офiцiйно 
пiдтверджену практику у закладах харчування у мiсцях їх тим-
часового перебування за межами України. Усi учнi пiдтвердили 
квалiфiкацiйнi розряди, що є основним колективним здобут-
ком ОВПУ МТС у 2023 роцi. Крiм того, вiд проходження учня-
ми навчально-виробничої практики на спецiальний рахунок 

училища у 2023 роцi надiйшло, вiдповiдно до Закону України 
«Про професiйно-технiчну освiту», понад 2 150 тис. грн. До сло-
ва, наше училище – один iз лiдерiв наповнення спецiальних 
рахункiв освiтнiх установ професiйно-технiчної освiти Одеської 
областi: з 950 тис. грн. у 2015-му – до 3900 тис. грн. у 2019-му, 
у тому числi за виробничу практику – вiд 780 тис. грн. у 2015-
му до 2 700 тис. грн. у 2019-му.

Серед численних вiдгукiв, якi у рiзних формах надiйшли до 
училища, є i офiцiйна подяка вiд вiдомого одеського ресторато-
ра Андрiя Зарiчанського, у якiй, зокрема, зазначено: «...Дуже 
задоволенi компетентним i професiйним персоналом навчаль-
ного закладу ДНЗ ОВПУ МТС».

Крiм того, влiтку 2023 року поновлено проходження 
упродовж червня-вересня навчально-виробничої практики 
у Республiцi Болгарiя. I наше училище – єдиний iз закладiв 
професiйно-технiчної освiти Одеської областi, учнi та студенти 
якого постiйно проходять навчально-виробничу практику за 
межами України!

Її органiзовано, насамперед, для безумовного виконання 
навчального плану тими здобувачами професiйної освiти, якi 
вiд початку повномасштабної вiйни змушенi були залишити 
Україну. 42 практиканти пiд керiвництвом чотирьох майстрiв 
виробничого навчання вiдпрацьовували професiйнi навички в 
курортних готельних комплексах Aqua Paradise Resort (Heсебр) 
та Аlfa Long Beach (Шкорпiловци). Про якiсть органiзацiї та 
безпосереднє проходження навчально-виробничої практики 
свiдчать численнi листи-подяки, пiдготовленi болгарськими 
суб’єктами господарювання. Ось деякi тези: «...Студенти Одесь-
кого вищого професiйного училища морського туристичного 
сервiсу перевершили нашi очiкування пiд час перебування в 
Aqua Paradise Resort. Їхнiй ентузiазм, здатнiсть до адаптацiї та 
готовнiсть приймати новi виклики продемонстрували їх сильну 
робочу етику та пристрасть до галузi. Очевидно, що керiвництво 
училища надiлило їх навичками та знаннями, необхiдними для 
успiху. Протягом усього термiну перебування на посадi стаже-
ри продемонстрували значнi досягнення та зробили вагомий 
внесок у роботу рiзних вiддiлiв нашого курорту. Їхня вiдданiсть 
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сольства Швейцарiї в Українi. У проєктi 
взяли участь громадськi органiзацiї 
Cult Food i «Нацiональна асоцiацiя гро-
мадського харчування» у спiвпрацi з 
Мiнiстерством освiти i науки України. 
Сьогоднi педагогiчнi працiвники 
ОВПУ МТС є постiйними учасника-
ми конференцiй, вебiнарiв, навчаль-
них курсiв органiзацiї «Нацiональна 
асоцiацiя громадського харчування».

24 серпня 2023 року до Дня 
Незалежностi України в Одеськiй 
нацiональнiй науковiй бiблiотецi у рам-
ках кроссекторального проєкту «Україна: 
iсторiя, культура, iдентичнiсть» команда 
однодумцiв – органiзаторiв i партнерiв – 
запропонувала гостям родинне свято 
«Борщова екскурсiя Одещиною: єднiсть 
у рiзноманiттi». Одеськiй обласний центр 
культури презентував iсторiю об’єкта 
нематерiальної культурної спадщини 
ЮНЕСКО, рiзновиди борщу на Одещинi, 
а це понад 60 рецептiв. Команда ОВПУ 
МТС запропонувала майстер-клас iз 
приготування страви «Борщ з чорно-
морськими бичками».

25-27 жовтня 2023 року ОВПУ МТС 
брало участь у П’ятнадцятiй мiжнароднiй 
виставцi «Iнноватика в сучаснiй освiтi», 
органiзаторами якої були компанiя «Ви-
ставковий свiт», Нацiональна академiя 
педагогiчних наук України, Державна 
наукова установа «Iнститут модернiзацiї 
змiсту освiти». Виставка представляла 
236 учасникiв з усiх областей України, м. 
Києва, а також Польщi, Литви, Румунiї, 
Угорщини, Естонiї. Серед учасникiв – 
заклади вищої, професiйно-технiчної, 
загальної середньої, дошкiльної та 
позашкiльної освiти тощо. Вiдбулися 
конкурси iз 12 тематичних номiнацiй, 
на якi було подано 212 робiт.

ОВПУ МТС брало участь у конкурсi 
з номiнацiї «Упровадження сучасних 
технологiй нацiонального-патрiотичного 
виховання як засобу формування 
патрiотичної свiдомостi й утвердження 
української громадянської iдентичностi», 
презентувавши досвiд багаторiчної робо-
ти Проєкту нацiонально-патрiотичного ви-
ховання «Незламнi Голодомором» на рiвнi 
дослiдження та висвiтлення подiй Голодо-
мору в Українi, у тому числi й у контекстi 
викликiв росiйсько-української вiйни. За 
результатами участi в конкурсi Одеське 
вище професiйне училище морського ту-
ристичного сервiсу отримало золоту ме-
даль та диплом у цiй номiнацiї. 

20-25 листопада 2023 року в ОВПУ 
МТС тривав «Тиждень спогадiв», який 
є складовою частиною багаторiчної 
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Участь у проєкті «Борщова екскурсія Одещиною». Команда ОВПУ МТС 
приготувала чорноморський борщ з бичками 

На практиці у ресторанному комплексі «Яхта»

«Пиріжечки 
для своїх» 
випікаються 
постійно 
і регулярно 
відправляються 
нашим 
захисникам   
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досконалостi виявилася в позитивних вiдгуках, якi ми отрима-
ли як вiд наших спiвробiтникiв, так i вiд гостей. Варто зазна-
чити, що Aqua Paradise Resort, де вони працювали, визнаний 
одним iз найкращих курортiв Болгарiї, а внесок стажерiв ще 
бiльше пiдтримaв його репутацiю. [...] Ще раз висловлюємо 
щиру подяку Одеському вищому професiйному училищу морсь-
кого туристичного сервiсу, викладачам та студентам за винят-
ковий внесок. Ми вдячнi за можливiсть приймати таких талано-
витих людей i брати участь у їхньому професiйному розвитку».

КОМАНДНЕ ЛIДЕРСТВО – 
У ВСIХ АСПЕКТАХ

– Сподiвалася почути лише пiдтвердження, що практи-

ку вашi вихованцi мають, а ви мене просто вразили! То вже 

не здивуюся, якщо дiзнаюся, що у вас є перемоги у якихось 

професiйних змаганнях.

– Безумовно! I участь у них – це теж складова успiшної 
професiйної пiдготовки. ОВПУ МТС – абсолютний команд-
ний лiдер серед закладiв професiйно-технiчної освiти Одеської 
областi на конкурсах фахової майстерностi рiзного рiвня, включа-
ючи обласнi спартакiади та WorldSkills Ukraine. До того ж, учили-
ще має досвiд не лише учасника, а й органiзатора таких змагань. 
Скажiмо, ми органiзували i успiшно провели III (нацiональний) 
етап Всеукраїнського конкурсу фахової майстерностi серед 
здобувачiв професiйної освiти з професiї «Офiцiант – 2019».

ОВПУ МТС – єдине з вищих професiйних училищ Одещини, 
яке з 2017 року проводить щорiчну Мiжрегiональну студентсь-
ку науково-практичну конференцiю (з мiжнародною участю) 
«Сучаснi проблеми готельного бiзнесу та ресторанної справи» 
для студентiв ВПУ та ВНЗ I-IV рiвнiв акредитацiї.

Наш педагогiчний колектив – учасник експеримен-
ту всеукраїнського рiвня за темою «Органiзацiя професiйної 
пiдготовки майбутнiх квалiфiкованих робiтникiв за дуальною 
формою здобуття освiти у червнi 2019 року – груднi 2022 
року». Педагогiчними працiвниками ОВПУ МТС розроблено, 
апробовано та введено у постiйне користування учасникiв 
освiтнього процесу «електроннi робочi зошити» iз 302 тем, що 
суттєво вплинуло на якiсть теоретичного та практичного на-
вчання за умов дистанцiйної роботи.

У нас, до речi, є i всеукраїнський рекорд! У вереснi 2018 
року училище брало участь у фестивалi «Дунайськi гостини» у 
мiстi Вилкове – масштабному гастрономiчному заходi пiвдня 
України. Найголовнiшою подiєю свята стало приготування учи-
лищем за традицiйним липованським (старообрядницьким) 
рецептом рибної юшки максимального об’єму – 4056 лiтрiв! 
Кулiнарне досягнення учнiв, студентiв та майстрiв виробни-
чого навчання ОВПУ МТС внесено до Нацiонального реєстру 
рекордiв України.

ГРОМАДЯНСЬКА ПОЗИЦIЯ – 
НЕПОХИТНА I ЧIТКА

– Продовжуєте вражати i дивувати, Сергiю Павловичу! 

Знаю зi слiв вашого доброго товариша i друга училища пол-

ковника Сергiя Братчука, що ви до того ж виховуєте справжнiх 

патрiотiв, що виховна робота у вас провадиться на дуже висо-

кому рiвнi. Розкажiть, будь ласка, i про цю складову дiяльностi.

– Ось уже майже 10 рокiв – вiд трагiчного 2014-го i до 
сьогоднi – Одеське вище професiйне училище морського тури-
стичного сервiсу займає непохитно чiтку громадянську позицiю, 
надаючи пiдтримку нашiй армiї, нашим захисникам. Ще тодi, 
пiсля Iловайська та оборони Донецького летовища, в училищi 
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виник i наразi продовжує реалiзуватися проєкт «Перетворюємо 
смiття на допомогу». Його метою стали збiр, сортування та зда-
ча паперових вiдходiв. Понад 70 тисяч отриманих гривень було 
спрямовано на допомогу ЗСУ: на закупiвлю аптечок, касок, ма-
скувальних сiток. Частину коштiв було адресовано на допомогу 
пораненим вiйськовим, якi перебували на лiкуваннi в Одесько-
му вiйськово-медичному клiнiчному центрi та Iнститутi очних хво-
роб та тканинної терапiї iм. В.П. Фiлатова НАМН України.

З часу повномасштабного вторгнення росiї в Україну наша 
команда – колектив ОВПУ МТС – залишилась в рiднiй Одесi i 
стала ще бiльш згуртованою та мiцною. Учнi та студенти, май-
стри виробничого навчання та викладачi працювали у волон-
терських центрах, а випускники поповнили ряди Збройних Сил 
України. Уже з 5 березня 2022 року ми розпочали щоденно 
випiкати смачнi вироби з тiста i доставляти їх на блокпости Оде-
си та за її межi, направляти у вiйськовi частини рiзних дiлянок 
фронту поблизу Миколаєва, Запорiжжя, Харкова, на Донеччи-
ну. Цю iнiцiативу ми назвали «Пирiжечки для своїх».

Вiд початку вiйни команда ОВПУ МТС неодноразово про-
водила внутрiшньоучилищнi благодiйнi акцiї («Лист захисни-
кам», «Зiгрiй теплом захисникiв«, «Валентинка для Героя«, «Пер-
ше вересня без квiтiв»), збираючи та направляючи у вiйськовi 
пiдроздiли продукти харчування, товари санiтарно-гiгiєнiчного 
призначення. Також адресно надавали необхiдне обладнан-
ня вiйськовим – нашим випускникам минулих рокiв. У груднi 
2022 року долучились до масштабної благодiйної акцiї «Теп-
ла хвиля», у рамках якої майстри виробничого навчання, 
викладачi та учнi випекли десять тисяч iмбирних пряникiв, якi 
було передано вiйськовослужбовцям ЗСУ, захисникам, якi от-
римували медичну допомогу в Одеському вiйськовому шпиталi, 
а ще – колегам-освiтянам мiста Миколаєва i дiткам iз числа 
внутрiшньо перемiщених осiб в Одесi.

100% ПОКАЗНИКIВ ПРИЙОМУ: 
В ОСНОВI – АВТОРИТЕТ ЗАКЛАДУ
I НАПОЛЕГЛИВА РОБОТА КОЛЕКТИВУ

– Зараз через обставини воєнного часу заклади 

професiйно-технiчної i вищої освiти майже забули, що таке 

конкурс абiтурiєнтiв, а частенько мають недобiр вступникiв. Як 

щодо цього справи у вас?

– 10 серпня 2023 року Приймальна комiсiя ОВПУ МТС 
завершила вступну кампанiю, прозвiтувавши про дочасне 
100-вiдсоткове виконання показникiв прийому на навчан-
ня здобувачiв професiйної освiти. Це 150 дев’ятикласникiв – 
випускникiв закладiв базової загальної середньої освiти i 150 
одинадцятикласникiв – випускникiв закладiв повної загальної 
середньої освiти. Ще 60 громадян виявили бажання отримати 
освiту за освiтньо-професiйним ступенем фахового молодшого 
бакалавра за спецiальнiстю «Харчовi технологiї». Отож, автори-
тет нашого навчального закладу, копiтка й наполеглива робота 
колективу по залученню вступникiв до нашого училища дають 
свої позитивнi результати.

– Насамкiнець хочу ще раз привiтати училище, весь ваш чу-

довий колектив i вас особисто зi званням лауреата престижно-

го рейтингу «Народне визнання – Одесит року» за пiдсумками 

2023 року.

– Дякуємо! I надаємо для переконливостi перелiк деяких 
наших здобуткiв за минулий рiк. Команда ОВПУ МТС й надалi 
тримає стрiй, продовжує свою волонтерську дiяльнiсть – шля-
хетну i безкорисливу справу, бо ми – на своїй землi! 
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реалiзацiї проєкту «Незламнi Голодомо-
ром». Щодня за вiдтвореними рецептура-
ми пiдбиралася сировина i вiзуалiзувалося 
правильне приготування однiєї нової «стра-
ви», якими українцi пробували продовжи-
ти своє життя. 25 листопада, у День пам’ятi 
жертв Голодомору, пройшла виставка-
реквiєм «Незламнi Голодомором». Цей 
проєкт уже традицiйно перебуває у зонi 
постiйної зацiкавленостi журналiстiв. 
Створенi ними численнi репортажi 
вiдтворюють основну свiтоглядну плат-
форму проєкту – об’єктивне осмислен-
ня цiєї трагiчної сторiнки української 
iсторiї, формування цiннiсних орiєнтирiв i 
громадянської самосвiдомостi здобувачiв 
освiти, пiднесення iдеалiв свободи, нашої 
Соборностi та Державностi.

Наприкiнцi грудня 2023 року ОВПУ 
МТС взяло участь у Благодiйному балi, 
що проводився Радою молодих вче-
них при Одеськiй облдержадмiнiстрацiї 
в рамках Всеукраїнської науково-
практичної конференцiї «Спiвпраця на-
уки, освiти, бiзнесу i влади: розвиток 
євроiнтеграцiйних iдей та професiйної 
спiльноти в Українi». Команда учили-
ща як партнер заходу презентувала 
учасникам кулiнарнi шедеври, провела 
сервiсне обслуговування фуршету.

У груднi 2023 року проведе-
но традицiйний щорiчний «Рiздвяний 
благодiйний ярмарок», пiдготовка i про-
ведення якого наповненi особливо свят-
ковим духом. Гостi ярмарку мали змогу 
придбати кулiнарнi вироби, кондитерськi 
смаколики, сувенiри, handmade product 
авторства педагогiв i учнiв учили-
ща. У контекстi ярмарку проходи-
ли благодiйний аукцiон з унiкальними 
лотами, лотерея з благодiйними 
бiлетами, виставка авторських прянич-
них будиночкiв, створених учнями, збiр 
листiвок для ЗСУ тощо, функцiонувала 
рiздвяна фотозона. Понад 73 тисячi 
зiбраних гривень було спрямова-
но нашим захисникам на придбання 
необхiдного технiчного обладнання.

ОВПУ МТС: 
ЛЮБОВ ДО УКРАЇНИ – 

ЦЕ ВЧИНКИ! 
ЦЕ – ЩИРIСТЬ ДIЇ! 

ЦЕ – ЗГУРТОВАНIСТЬ 
ТА ЄДНIСТЬ 

У ДОПОМОЗI НАШИМ 
ЗАХИСНИКАМ!

43

Виробнича практика 
в ресторані «Компот»

 Імбирні святкові 
прянички були 
смачними 
і патріотичними!

Різдвяна ярмарка 
радувала 
розмаїттям страв

Смачні й гарні вітання на фронт до відправки готові

 Нагороди Міжнародної виставки «Інноватика в сучасній освіті»
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Фото надані Київським Фото надані Київським 
районним судом м. Одесирайонним судом м. Одеси

«МИ 
САМОВIДДАНО 
ВИКОНУЄМО 
СВОЇ ПРОФЕСIЙНI 
ОБОВ’ЯЗКИ I 
ПIДТРИМУЄМО 
НАШИХ 
ЗАХИСНИКIВ»

ЧВАНКIН: 
СЕРГIЙ
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КИЇВСЬКИЙ РАЙОННИЙ СУД М. ОДЕСИ НЕ ПЕРШИЙ РIК ПОСПIЛЬ 
Є БЕЗУМОВНИМ ЛIДЕРОМ СЕРЕД IНШИХ СУДIВ У РЕГIОНI ЗА РIЗНИМИ 
ПОКАЗНИКАМИ. ОСКIЛЬКИ НА БАЗI УСТАНОВИ ЗАРЕЄСТРОВАНО 
НЕ ОДИН ПРАВООХОРОННИЙ ОРГАН, ДО СУДУ НАДХОДИТЬ 
ШАЛЕНА КIЛЬКIСТЬ СПРАВ, З ЯКИМИ СПРАВЛЯЄТЬСЯ МIНIМАЛЬНА 
КIЛЬКIСТЬ СУДДIВ.

45

Це стало можливим завдяки згуртованiй 
високопрофесiйнiй дiяльностi колективу на чолi з голо-
вою суду. До того ж, працiвники об’єднали свої зусилля 
не лише у фаховому виконаннi суддiвської роботи, а й у 
допомозi нашiй армiї. На сьогоднiшнiй день – результа-
ти вражаючi: автiвка, дрони, тепловiзори, матерiальна 
пiдтримка вiйськових. I все це – допомога одного колек-
тиву одного районного суду.

Ми зустрiлися з головою Київського районного 
суду Одеси Сергiєм ЧВАНКIНИМ, щоб поцiкавитися ре-
зультатами роботи за 2023 рiк та розпитати про те, що 
наплановано-намрiяно на 2024-й.

– Сергiю Анатолiйовичу, вже почався новий рiк, але все 

ж хочеться пiдсумувати те, що було у 2023-му. Знаю, що ми-

нулого року Київський районний суд м. Одеси зробив чима-

ло як на нивi правосуддя, так i в благодiйнiй дiяльностi. Все 

це – у поєднаннi з буденною роботою, яка також є зразковою. 

Розкажiть детальнiше про показники 2023-го. Чи змiнились 

вони у порiвняннi з минулими роками?

– Велика вiйна, на жаль, триває, i 2023-й виявився не лег-
шим за 2022-й. Мабуть, у деяких аспектах навiть складнiшим. 
Ми усвiдомили, що не лише маємо продовжувати жити i вико-
нувати свої обов’язки як суддi, а й повиннi докласти максимум 
зусиль для нашої перемоги.

Тепер коротко про показники. Якщо взяти позамину-
лий рiк, то вiн виявився провальним для країни в усiх сфе-
рах життєдiяльностi, що не дивно з огляду на початок повно-
масштабного вторгнення. До прикладу, у 2019-му роцi до 
Київського райсуду потрапило 33 400 справ, у 2020-му – 
40 000 справ, а 2021-й вирiзнився найбiльшою 

завантаженiстю: тодi до нас надiйшло понад 42 000 справ. 
А ось у 2022-му вiдбувся закономiрний спад: 31 500 справ. 
Зрозумiло, що це був перший рiк вiйни з усiма її наслiдками, 
та ще й масовi вiдключення електроенергiї, тож люди 
здебiльшого думали не про судовi процеси, а про те, як вбе-
регти власне життя та допомогти армiї.

У 2023-му роцi ситуацiя вирiвнялась, з’явилася 
впевненiсть в очах не тiльки наших працiвникiв, а й усiх 
українцiв. Ми зрозумiли, що маємо вистояти, повиннi 
самовiддано виконувати свої обов’язки, працювати на благо 
країни та армiї. Протягом минулого року до нас надiйшло 43 
152 справи, що є абсолютним рекордом за весь час iснування 
Київського районного суду. Уже четвертий рiк поспiль 
ми чiтко тримаємо третє мiсце по Українi за показником 
завантаженостi! А якщо взяти до уваги ухваленi рiшення, яких 
у нас майже 43 000, а залишок – мiзерний, то можна впев-
нено сказати, що нашi суддi та працiвники апарату, попри всi 
труднощi, попрацювали надпродуктивно. Варто пiдкреслити, 
що над усiма справами працювали всього 20 суддiв, а це ве-
личезне навантаження на кожного. Однак ми не скаржимось, 
бо знаємо свою роботу i виконуємо її сумлiнно. Щоб досяг-
ти такого результату, наш колектив працював дуже злагодже-
но, всi чiтко взаємодiяли i пiдтримували одне одного. Наш суд 
став єдиним цiлим!

– Утримувати третє мiсце по країнi – це справдi потуж-

но, особливо в умовах вiйни. А що стосується саме нашого 

регiону, то ваш суд, певне, тримає першiсть?

– Так, у 2018-му роцi Київський суд уперше посiв друге мiсце 
за показником завантаженостi в межах Одеського регiону. А вже 
четвертий рiк поспiль ми впевнено лiдируємо. За останнi п’ять 



46 #137’202446 #137’2024

рокiв у нашiй дiяльностi сталося чимало значних змiн: ми пока-
зали iнший пiдхiд, згуртованiсть, зробили висновки з власних по-
милок i вчилися на досвiдi iнших. Ми маємо гарнi показники по 
всiх напрямах, i це, нагадаю, заслуга лише 20 суддiв! У всiй країнi 
працює 505 судiв першої iнстанцiї, i серед них наш – третiй! Я 
вважаю, це заслуговує на повагу. Я не буду говорити про iншi 
суди, кожен працює так, як може. Та як голова Київського рай-
онного суду м. Одеси зазначу, що з нашого боку було зробле-
но все можливе i неможливе. Цифри свiдчать самi за себе: за 
2023 рiк ми маємо у залишку лише 308 справ. За останнi 20 
рокiв це, мабуть, найменша цифра. I це пiд час вiйни!

Для такого результату нам треба було напружено i плiдно 
працювати не тiльки вдень, а й вечорами, у власнi вихiднi, 
брати роботу додому, повнiстю присвятити себе командi та лю-
дям. Ми розумiємо, що державi сьогоднi складно, тож мусимо 
так виконувати свою роботу, щоб нам не було соромно. Нашi 
хлопцi на фронтi мають бути впевненi, що тут, у тилу, безпечно 
та прозоро. Бо, iнакше, за що воювати?

– Приємно, що колектив суду згуртувала не лише буден-

на робота, а й велика благодiйна мiсiя. Щомiсячно кожен 

працiвник долучається фiнансово до спiльної справи. Як ви 

приймали це рiшення i що саме було зроблено за час вiйни?

– З першого дня вiйни було прийняте колективне рiшення 
про щомiсячне видiлення коштiв вiд кожного суддi для наших 
вiйськових. Ми це робимо систематично з лютого 2022-го року. 
На сьогоднiшнiй день ця сума складає понад чотири мiльйони 
гривень. Наприкiнцi першого року вiйни ми вирiшили, окрiм 
щомiсячних вiдрахувань, почати надавати адресну допомогу 
вiйськовим. Насамперед, допомагаємо хлопцям Одеського 
регiону – це 122-га та 126-та бригади, бiйцi ТрО, ППО тощо.

Ми збираємо необхiдне за вiдповiдними запитами вiйськових. 
За цей час нами було придбано дрон вартiстю 240 тисяч гривень, 
тепловiзори для захисникiв повiтря тощо. I наша окрема гордiсть – 
автiвка для вiйськовослужбовцiв. Скажу чесно, зiбрати на неї 
було складно, на це пiшов не один мiсяць, але результат того 
вартував, i сьогоднi нашi хлопцi мають якiсний автомобiль за-
вдяки зусиллям лише одного районного суду! Сподiваємось, що 
для них – це суттєва допомога. I ще сподiваємось, що своїм при-
кладом ми надихнемо iншi суди робити великi справи. Таким чи-
ном ми висловлюємо подяку вiйськовим, заявляємо про свою 
патрiотичну позицiю не словом, а дiлом, доводимо, що нiхто так не 
любить свою країну, як українцi.

Ми продовжуємо збори коштiв i маємо надiю, що не-
забаром ще одна автiвка вiд нас вiдправиться до ЗСУ. Ми 
знаємо про вiйну з перших вуст: секретар нашого суду Iгор 
пiшов виборювати нашу перемогу ще на початку повно-
масштабного вторгнення. Зараз вiн служить на Херсонсь-
кому напрямку. Звичайно, вiд допомоги йому ми також 
не вiдмовляємось. Напередоднi Нового року вiн звер-
нувся до нас з проханням придбати двигун для човна, що 
переправляє провiзiю для iнших наших хлопцiв. Ми швидко 
знайшли потрiбний двигун, i буквально за декiлька днiв вiн 
уже був у наших захисникiв.

Крiм того, до нас за допомогою звернулось ОК «Пiвдень», 
щоб ми зробили подарунки для дiток загиблих, зниклих 
безвiсти та поранених воїнiв. Ми зробили свято для 150 та-
ких дiтей, кожному вручили подарунок. Також вiдвiдали 
iнтернат для дiтей, що мають проблеми iз зором, i привiтали їх 
з новорiчними святами. Тобто цьому також придiляємо увагу.

Ми не зупиняємось на досягнутому i намагатимемось до-
помогти кожному. Зробимо суттєвий внесок, щоб вiйськовi 
знали, що ми турбуємось про них, хвилюємось за їхнi життя i 
готовi робити для них все, що нам пiд силу. Ця пiдтримка має 
бути не у «Фейсбуцi», а бути конкретною, щоб її можна було, так 
би мовити, помацати. Держава не може вирiшити всi пробле-
ми, тому внесок кожного громадянина надважливий, i ми всi 
маємо думати про те, як допомогти армiї.

– Не менш важливою є ваша благодiйна правова допо-

мога, яку надає Громадський центр правосуддя, що базується 

у Київському райсудi. Цього року центр вiдзначив свою п’яту 

рiчницю, що свiдчить про його ефективнiсть.

– На етапi iдеї про створення цiєї платформи далеко не 
всi в неї вiрили. Та що ми маємо сьогоднi: п’ять рокiв успiшної 
роботи, досвiдчений колектив професiоналiв i понад 13 тисяч 
задоволених вiдвiдувачiв. Насамперед – це жителi Одеси та 
регiону, однак жителям iнших регiонiв не вiдмовляли жодного 
разу. У центрi працюють люди з колосальним досвiдом та знач-
ними професiйними навичками: це суддi у вiдставцi, адвокати, 
юристи, нотарiуси, медiатори тощо. Головне, що це вже справ-
жня бойова команда, яка достойно пройшла крiзь труднощi.

Людина може прийти до нас з будь-якою проблемою, i ек-
сперти докладуть максимум зусиль для того, щоб їй допомогти, 
навiть якщо це питання – поза компетенцiєю центру. Всi без 
винятку люди, якi сюди звертаються, – рiвнi в отриманнi допо-
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моги. Є у вiдвiдувача грошi чи немає, для нас не важливо, бо 
наше завдання – надати якiсну правову допомогу абсолютно 
безкоштовно. Цей центр – унiкальний не тiльки для нашого 
регiону, а й для цiлої країни, адже людина отримує у нас не 
лише правову допомогу, а й вiру у справедливiсть, у те, що в 
нашiй країнi можуть якiсно надавати послуги на безоплатнiй 
основi.

– Наскiльки менi вiдомо, центр уже навiть має не одну 

фiлiю в областi.

– Так, є вже декiлька фiлiй – у Чорноморську i Фонтанцi. Туди 
систематично виїжджають експерти ГЦП, колектив на сьогоднi 
налiчує 11 осiб. Я та працiвники центру чiтко розумiємо, що 
потрiбно турбуватися не тiльки про свою родину, а й робити 
щось для простого українця i показувати це на дiлi. Ми, в свою 
чергу, сподiваємось на розширення, бо хочемо займатись пи-
таннями дiтей, людей похилого вiку, сiмей вiйськових, – цього 
вимагає час. Насамперед ми стараємось допомогти саме роди-
нам вiйськових, бо вони, як нiхто, потребують нашої пiдтримки – 
як професiйної правової, так i моральної.

Цього року, попри величезну завантаженiсть, плануємо 
зайнятися реформуванням роботи центру, адже я впевнений, 
що Громадський центр правосуддя має велике майбутнє.

– Уже який рiк поспiль в Українi проходить судова рефор-

ма. Яка ситуацiя з нею на сьогоднiшнiй день?

– На даний момент закiнчилась подача документiв в 
апеляцiйнi суди загальної юрисдикцiї – це господарськi, 
апеляцiйнi, адмiнiстративнi суди. Документи подавались про-
тягом 2023 року. На мою думку, вся процедура займе пiвтора – 
максимум два роки, бо конкурс проводиться у країнi, що 
перебуває у станi вiйни. Всi ресурси зараз йдуть на боротьбу з 
ворогом, а реформа потребує чималих коштiв.

Але, на мою думку, конкурс проводити вкрай необхiдно. 
Нам потрiбне поповнення суддями нової формацiї, бо в 
апеляцiйних судах на сьогоднiшнiй день на 50% менше лю-
дей, нiж потрiбно. 56% вакантних мiсць свiдчать про те, 
що в Українi критично мало суддiв. Водночас ми маємо 
розумiти, що в процесi проведення конкурсу якийсь 
вiдсоток суддiв також пiде, i ми потребуватимемо ще 
бiльше кадрiв.

Вищiй квалiфiкацiйнiй комiсiї суддiв України, безумов-
но, буде дуже складно проводити конкурси в перiод вiйни. Бо 
мова також про нестачу ресурсiв – i матерiальних, i людських. 
Та нам залишається сподiватись i вiрити, що реформа дасть-
таки країнi нових професiоналiв, що працюватимуть на благо 
держави. 
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СВОЮ НЕЗЛАМНІСТЬ УКРАЇНЦІ ДЕМОНСТРУЮТЬ НЕ 
ЛИШЕ У ПРОТИСТОЯННІ ВОРОГОВІ ТА ВОЛОНТЕРСЬКІЙ 
ДІЯЛЬНОСТІ. ЯК ВИЯВИЛОСЯ, ВЕЛИКА ВІЙНА НЕ 
ЗУПИНИЛА ПРАГНЕННЯ ЖИТЕЛІВ РІЗНИХ РЕГІОНІВ НАШОЇ 
КРАЇНИ ДО НЕЗВИЧАЙНИХ І НЕЙМОВІРНИХ ЗДОБУТКІВ. 
ПРО УНІКАЛЬНІСТЬ РЕКОРДІВ ДРУГОГО ВОЄННОГО 
РОКУ РОЗПОВІДАЄ КЕРІВНИК НАЦІОНАЛЬНОГО РЕЄСТРУ 
РЕКОРДІВ УКРАЇНИ ЛАНА ВЄТРОВА.

СТИЛЬ ЖИТТЯСТИЛЬ ЖИТТЯ
Фото: facebook, instagramФото: facebook, instagram

РЕКОРДИ УКРАЇНИ
в 2023 році

СИЛЬНІ, 
НЕСКОРЕНІ, 

            КРЕАТИВНІ

ВСТАНОВЛЮВАЛИ

«НАШІ ЛЮДИ У СКЛАДНИЙ ЧАС ВМІЮТЬ 
ВИЯВИТИ ХАРАКТЕР, ВСТАНОВЛЮЮТЬ 
НОВІ РЕКОРДИ ТА ЗАЯВЛЯЮТЬ НА ВЕСЬ 

СВІТ: УКРАЇНЦІ – НЕЗЛАМНА НАЦІЯ, МИ 
НЕПЕРЕМОЖНІ, НАС НЕ ЗЛАМАТИ»

Лaна Вєтрова

– Дуже приємно, що загальна кількість 

рекордів не знижується, – наголошує 
Лaна Вєтрова. – За 2023 рік їх було не 

менше, ніж у довоєнний час. Для нас са-

мих це стало відкриттям. Вперше ми дуже 

здивувалися, коли 2014 року на перший 

план вийшли масові патріотичні рекорди. 

Тоді змінилася конфігурація категорій, але 

кількість рекордів не зменшилась. Після 

повномасштабного вторгнення рф ми 

знову були здивовані: падіння рекордів 

було тільки в перші два місяці. І то люди 

їх не скасовували, а переносили. Вже за 

два місяці почали надходити нові заявки – 

здебільшого на силові,  волонтерські та 

патріотичні рекорди. І знову відбулося пе-

реформатування, але загальна кількість 

тримається на довоєнному рівні. У 2023 

році Національний реєстр отримав понад 

500 заявок на світові та національні ре-

корди.

Це говорить про менталітет українців. 

Наші люди у складний час вміють вияви-

ти характер, встановлюють нові рекорди 

та заявляють на весь світ: українці – не-

зламна нація, ми непереможні, нас не 

зламати. Мене вражає кожен рекорд, 

адже це те, що робиться на межі мож-

ливого, та ще й за таких складних умов 

війни. Рекорди проходять ті ж етапи в 

історії, що й наша країна. І у 2023 році 

відбилися тенденції нашого часу: на пер-

ший план вийшли рекорди, пов’язані з 

військовими та волонтерами. А найбільше 

досягнень зареєстрували у Київській (37), 

Одеській (26) та Львівській (21) областях. 

Також вражає своєю активністю Харків. І 

це – незважаючи на постійні обстріли та 

«прильоти»!

Лaна Вєтрова
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ПРОЄКТ «СИЛЬНІ УКРАЇНИ» 
ОБ’ЄДНУЄ БІЙЦІВ, ЯКІ 
ПОВЕРНУЛИСЯ З ФРОНТУ 
З ТЯЖКИМИ ПОРАНЕННЯМИ. 

ДВА СВІТОВІ РЕКОРДИ 
ВСТАНОВИВ 

ВІЙСЬКОВОСЛУЖБОВЕЦЬ 
ДМИТРО КОСАТИЙ.

Проєкт «Сильні України» об’єднує 
бійців, які повернулися з фронту з тяж-
кими пораненнями. Вісім захисників 
з різних куточків країни, які зазнали 
важких поранень і травм під час бо-
йових дій, стали призерами першого 
всеукраїнського туру змагань з адап-
тивних видів спорту серед ветеранів 
«Сильні України». Це кияни Олександр 
Швачка і В’ячеслав Цюх, Владислав 
Шатило і Євген Смага з Чернігова, 
Артем Марченко (Лебедин), Артем 
Погорєлий (Полтава), Михайло Дробо-
тенко (Кропивницький), Денис Барчук 
(Бровари). Ця ж команда українських 
ветеранів встановила світовий ре-
корд на міжнародному спортивно-
му фестивалі Арнольда Шварценегге-
ра Arnold Classic Europe у Мадриді. Це 
була тяга надважкої техніки. Українці 
протягли за канат в упорі, сидячи, чо-
тири вантажівки загальною масою 35 
тонн на 20 метрів за 30,69 секунди.

Встановивши світовий рекорд, ко-
манда прагне привернути увагу до 
проблеми спортивної реабілітації 
ветеранів війни та ініціювати 
організацію міжнародних змагань се-
ред ветеранів під егідою України у 
2024 році.

Два світові рекорди встановив 
військовослужбовець Дмитро Коса-
тий. Перша номінація звучала так: 
«Найбільша кількість віджимань на ку-
лаках за 60 секунд». Він зробив за одну 
хвилину 128 віджимань. Попередній 
світовий рекорд – 116 віджимань. Цей 
рекорд 24-річний Дмитро встановив у 
Харкові. Було враження, що його при-
йшла підтримати половина міста. Така 
потужна енергетика підтримки також 
сприяла встановленню рекорду.

Другий рекорд Дмитра – 
підтягування на турніку за три хви-
лини. З першої спроби встановлено 
національний рекорд: він підтягнувся 

РЕКОРДИ 
ЗАХИСНИКІВ

на турніку 110 разів. З другої спро-
би підтягнувся 122 рази, встановивши 
світовий рекорд. Попередній світовий ре-
корд – 113 підтягувань за три хвилини.

Готувала рекордсмена Олена Прива-
лова. Зі своєю тренеркою Дмитро пра-
цював онлайн: вона живе у Харкові, а він 
несе службу в Дніпропетровській області, 
в окремому батальйоні РЕБ оперативно-
го командування «Схід».

Олена Привалова також привела 
до світового рекорду Віталія Шовкопля-

са, який із другої спроби підтягнувся 
25 разів на одній руці за хвилину. До 
речі, кожен рекордсмен має три спро-
би. З першої спроби Віталій повторив 
світовий рекорд китайця Лі Цзечуа-
ня, який підтягнувся 24 рази. З другої 
спроби перевершив цей рекорд. Ос-
новною вимогою було чітке дотриман-
ня техніки виконання, адже це – одна 
з найскладніших силових вправ, і будь-
який неправильний рух може призве-
сти до травми.

Команда «Сильні України»

Рекордсмен Дмитро Косатий, Лана Вєтрова і тренерка Олена Привалова 
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НАЙСИЛЬНІШІ В СВІТІ ЛЮДИ 
ЖИВУТЬ В УКРАЇНІ

9-річний Василь 
Маєвський-молодший
із села Клячано-
ве Закарпатської 
області 20 разів підняв 
16-кілограмову гирю, 
маючи власну вагу 
тіла 48,5 кілограма, і 
таким чином встано-
вив світовий рекорд. 
Завжди перед тим, як 
реєструвати рекорди, 
заявка проходить ек-
спертну оцінку, і така 
оцінка показала, що 
у світі немає таких 
прецедентів – у такому 
віці з такою вагою.

Найсильніша жінка на нашій планеті – українка Ольга Лящук (у серпні 2023-го вона вдруге перемогла у традиційному 
турнірі найсильніших людей світу The Shaw Classic в американському Ловленді (штат Колорадо), а українець Олексій Новіков – 
володар титулів найсильнішої людини світу, Європи та України. Однак виявилося, що найсильніша дитина на планеті – теж 
українець! У 2023 році зафіксовано унікальний світовий рекорд, який підтвердив це.

СТИЛЬ ЖИТТЯ
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Серед останніх вражаючих рекордів – досягнення 
65-річного харків’янина Олександра Мілевського. Коли 
він подав заявку на рекорд з підтягування на брусах у 
своїй віковій категорії, Харків постійно перебував під во-
рожими обстрілами, кілька разів на день були прильоти. «Я 
не можу ходити до бомбосховища, тому весь час удома, – 
пояснює чоловік. – Але для того, щоб було не так страш-

но, почав тренуватись. Праворуч бахає, зліва бахає, а я 
віджимаюсь. Я маю силу волі і хочу показати, що українці 
сильні». Отак і натренувався на рекорд у своїй віковій 
категорії!

Понад те: після цього Олександр Мілевський встановив 
другий рекорд – у номінації «Віджимання від підлоги у своїй 
віковій категорії»!

«ПРАВОРУЧ БАХАЄ, ЗЛІВА БАХАЄ, 
А Я ВІДЖИМАЮСЯ»

МАСКУВАЛЬНІ СІТКИ, ОКОПНІ 
СВІЧКИ ТА ЛИСТИ НА ФРОНТ

Волонтери зі своїми рекордами, 
яких у мирний час, звісно, не мог-
ло б бути, також вийшли сьогодні на 
перший план. З’явилися номінації, 
продиктовані часом.

До дня волонтера, 5 грудня, було 
зафіксовано рекорд «Найбільші 

маскувальні сітки». Його встанови-
ло об’єднання волонтерів БТ «Фонд 
Суспільної допомоги». Від найпершої 
сітки до встановлення рекорду, а це 572 
дні (з 12 травня 2022 року до 1 грудня 
2023 року), волонтери сплели 104 128 
квадратних метрів сітки.

Такий період було взято, щоб 
показати, який величезний об-
сяг роботи зроблено. Кожну сітку 
було підтверджено: передача на 
фронт фіксувалася в журналі – 
куди її відвезли, хто її забрав. За 
цими даними і вийшли на рекор-
дну цифру.

Багато рекордів України 
пов’язано з окопними свічками, 
особливо у зимовий період. Понад 
30 тисяч окопних свічок виготови-
ли київські діти разом із батька-
ми та вчителями лише за тиждень. 
З цих окопних свічок у Дарницько-
му районі Києва було викладено 
тризуб та фразу «Віримо в ЗСУ». На 
кожній із свічок був напис, адресо-
ваний нашим бійцям на фронті. На-
певно, ці написи зігрівали не мен-
ше, ніж сама свічка.

А найсвіжіший рекорд, 
пов’язаний зі свічками, – із міста 
Прилуки. Місцеві жителі – брали 
участь діти та люди похилого віку – 
виготовили 7124 свічки за 12 годин 
безперервної роботи.

Волонтери з Прилук за 12 годин створили понад сім тисяч окопних свічок
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Неможливо перемогти країну, де навіть 
діти наближають перемогу. П’ятирічна 
Марійка Макєєва з Кривого Рогу стала най-
молодшим волонтером України, який вста-
новив рекорд. Дівчинка протягом 10 годи-
ни разом зі своїм братом співала українські 
пісні на вулицях Львова і зібрала для потреб 
ЗСУ 35 тисяч гривень.

Дуже багато було рекордів до Дня виши-
ванки. Наприклад, 425 мешканців містечка 
Вижниця Чернівецької області у вишиванках 
стали по контуру карти України і створили та-
ким чином величезний живий національний 
оберіг. А у Хмельницькому 740 людей у ви-
шиванках стояли, утворивши напис «Сла-
ва ЗСУ!» і таким чином показати всім, як 
українці вірять у Збройні Сили України та Пе-
ремогу!

Найкреативнішим рекордом року 
експертна рада назвала ідею учнів 
Новопетрівського ліцею Велико-
михайлівської громади на Одещині, які із 
семи тисяч яблук виклали портрет Тараса 
Шевченка площею 24,5 кв. м. Для цього діти 
зібрали зі своїх садиб чотири сорти яблук – 
«гала», «чемпіон», «фуджі» та «голден». Потім 
самі виклали портрет Тараса Шевченка та 
фразу, яка зараз є символічною для всієї 
України: «Борітеся – поборете». До речі, 
директорка ліцею Катерина Лаптієнко – 
ініціаторка вже кількох рекордів, і навіть 
важко сказати, який з них вражає більше. 
А підтримку таким неймовірним рекордам 
надає депутат Одеської облради Андрій Ба-
бенко.

Жителі Одещини відзначилися ще не раз. 
Вразили, скажімо, волонтери з Подільська: 
вони напередодні Великодня, 14 квітня, ви-
клали найбільшу карту України з великодніх 
пасок, спечених для бійців ЗСУ. Карта має 
вражаючі розміри: 11 метрів 40 сантиметрів 
на сім метрів, і для її створення знадобилося 
5 900 великодніх пасок.

Кореспонденти видання Бессарабія.ua 
написали, що для реалізації задуму волон-
тери змайстрували на головній площі міста 
стіл площею 77 кв. метра, на якому і викла-
ли карту. Для того, щоб спекти таку кількість 
пасок, учасники волонтерського загону «Па-
ляниця» використали одну тонну борошна, 
2 000 шт. яєць, 80 кг вершкового масла і 
50 кг цукру. Найстаршій господині виповни-
лося 69 років, а наймолодшій помічниці – 
лише п’ять. Щоб поставити рекорд, загін
«Паляниця» працював п’ять днів. 

В ОСНОВІ РЕКОРДІВ – ПІСНІ, ЯБЛУКА, 
ПАСОЧКИ І ВИШИВАНКИ...

За матеріалами сайту KP.UA

Наймолодша 
волонтерка України 
Марійка Макєєва

Фото 
Дар’ї Макєєвої

СТИЛЬ ЖИТТЯ
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24 ЛЮТОГО, У ДЕНЬ ДРУГОЇ 
РIЧНИЦI ВIД ПОЧАТКУ 
ПОВНОМАСШТАБНОЇ 
ВIЙНИ РФ ПРОТИ УКРАЇНИ, 
У ВСЕУКРАЇНСЬКОМУ ЦЕНТРI 
БОЛГАРСЬКОЇ КУЛЬТУРИ 
ВIДКРИЛАСЯ ВИСТАВКА ВIДОМОГО 
ОДЕСЬКОГО ФОТОМАЙСТРА 
БОРИСА БУХМАНА «731 ДЕНЬ ТА 
8 РОКIВ ВIЙНИ».

Борис Бухман ще до початку великої вiйни 
пiдтримував тiснi дружнi зв’язки з нашими 
вiйськовими, особливо часто знiмав прикордонникiв, 
адже Одещина – прикордонний регiон. Його свiтлини 
ставали основами макетiв нових марок, присвяче-
них нашим захисникам. А вiд початку бойових дiй у 
2022 роцi вiн постiйно їздив у зони ведення бойових 
дiй, одним з перших серед колег-фотографiв знiмав 
деокупованi села i мiста. Тож i має величезну кiлькiсть 
знiмкiв, у яких зафiксовано бiль, трагедiї i, водночас, 
переможнi, радiснi подiї воєнного часу в Українi.

Нинiшня виставка – вже друга з творчого надбання 
Бориса Бухмана за останнi два роки. Перша цiєї ж тема-
тики була вiдкрита рiк тому в Арт-центрi Мiського саду.

Сам майстер так говорить про свою нову 
експозицiю «731 день та 8 рокiв вiйни»: «Велике дя-
кую нашим вiйськовим! Кожна фотографiя – це 
iсторiя людської трагедiї, це життя наших героїв та 
волонтерiв. Разом ми – сила! Разом ми переможемо! 
Слава нашим Героям! Слава Українi!» 

БОРИС
 «731 ДЕНЬ 
та 8 РОКIВ 

ВIЙНИ»БУХМАН:

ДАТАДАТА
Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський
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КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕКУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Влада ГалінаВлада Галіна

Фото: Сергій Гуменюк, Фото: Сергій Гуменюк, 
Володимир Сінкевич, Олег АратовськийВолодимир Сінкевич, Олег Аратовський

БІБЛІОНІЧ 
«НАЛАШТУЙМОСЯ 

НА ХВИЛЮ ЛЮБОВІ, 
ЯКА ДАЄ СИЛИ ЗАХИЩАТИ 

КОХАНИХ І МРІЯТИ!»

ОДЕСЬКА 
НАЦІОНАЛЬНА 
НАУКОВА БІБЛІОТЕКА 
РАЗОМ ЗІ СВОЇМИ 
КРЕАТИВНИМИ ПАРТНЕРАМИ 
ПОДАРУВАЛИ ОДЕСИТАМ «ВЕЛИКУ 
ОДЕСЬКУ БІБЛІОНІЧ». ТРАДИЦІЙНО, 
ВЖЕ ВШОСТЕ, ЦЕЙ ЗАХІД ПРОВОДИТЬСЯ 
14 ЛЮТОГО, КОЛИ ВІДЗНАЧАЄТЬСЯ 
ПОДВІЙНЕ СВЯТО: МІЖНАРОДНИЙ ДЕНЬ 
ДАРУВАННЯ КНИЖОК І ДЕНЬ ЗАКОХАНИХ.

ИКУ 
ЙНО, ЙНО
ОДИТЬСЯ 
ТЬСЯ 

НИЙ ДЕД НЬ
АКОХАНИИХ.Х

Велика розважально-пізнавальна програма привернула увагу і людей 
поважного віку, і молоді, і діток молодшого шкільного віку. Всім знайшли-
ся заняття до душі, адже буквально кожне приміщення головного кор-
пусу ОННБ чекало на гостей. А ще всі, переступаючи поріг бібліотеки, 
відразу потрапляли у святкову атмосферу: звучала наживо фортепіанна 
музика у виконанні солістки Одеської обласної філармонії, лауреа-
та міжнародних конкурсів Тетяни Кравченко; гостей зустрічали феї з 
крильцями (у них перевтілилися самі бібліотекарки і навіть на якусь мить 
– Генеральна директорка ОННБ Ірина Бірюкова), повсюди милували око 
повітряні кульки у формі сердечок, у фойє вабили до себе романтичні фото-
зони «На крилах любові», «Книжкове мегасерце», «Любові чарівні сторінки» і 
яскравий «Монмартр у бібліотеці» (багато хто захотів отримати  свій портрет на-
швидкуруч від художниці Еліни Жукової!), запрошувала бібліокав’ярня «Книжка 
й кава = гарна пара!».

Програмки, які вручали феї-бібліотекарки, були зовсім не зайвими з огляду на 

ей 

о 
то-
кки»и» і  
ет наа--
Книжка а

и з огляду на 
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Завершилася така яскрава 
різноманітна програма у головно-

му фойє концертом артистів Одеської 
обласної філармонії ім. Д. Ойстраха: 

музичну сповідь про кохання подару-
вали співачка Неллі Нечаєва та солісти-

інструменталісти Микола Самсонов (акордеон) 
і Іван Косинець (гітара).  
А ще у Міжнародний день дарування книжок 

одеситів запросили взяти участь у патріотичній 
акції «Бібліотека – українському воїну» та 
благодійній акції «Подаруй бібліотеці сучасну 

українську книжку». 
Також можна було щось придбати на благодійному 

ярмарку мистецьких виробів «Від серця – до серця», або, 
знову ж таки, за благодійний внесок на допомогу нашим 

захисникам отримали пряничок з особистим передба-
ченням.   
ОННБ, дбаючи про безпеку своїх гостей, святково облашту-

вала велике укриття, але любов виявилася сильнішою від во-
рожих намірів і жодної повітряної тривоги під час Бібліоночі не 
прозвучало! 

у

ярярмм
зно

велику кількість всіляких розважально-пізнавальних акцій на 
різних локаціях першого і другого поверхів. Та навіть за цієї умо-
ви встигнути побувати скрізь протягом кількох годин  було про-
сто неможливо!     

Найчисленнішу аудиторію різного віку – від малого до ста-
рого – зібрала велика читацька зала, де в різноманітних май-
стеркласах можна було отримати навички декоративно-при-
кладного мистецтва і потім гордо понести додому зроблені 
своїми руками сувеніри. Тут же у залі розмістилася книжко-
ва виставка, пройшла літературна вікторина «Книжкова Love 
Story» та відбувся показ дизайн-проєкту від модельної агенції 
«RoyalFamilyModels». 

Дуже зацікавили присутніх майстеркласи іншого гатунку. 
Журналістка, авторка проєкту «Неекспертка» Світлана Пензо-
ва запросила на зустріч «Книги, любов і ТікТок» і 
розповіла, як читати більше і знімати відео. 
А гостя з Києва – аналітик, політолог, 
кандидат філософських наук Олек-
сандра Решмеділова – підготувала 
майстер клас «Що читати, щоб стати 
успішним?». 

І скрізь на обох поверхах – 
всілякі пізнавально-розважальні 
заходи, пов’язані, звичайно, з 
літературою та книжками: підбиття 
підсумків конкурсу «PRO-читання» від 
Одеської обласної бібліотеки для юнацт-
ва, квест «Бібліотечна подорож країною ко-
хання», краєзнавчі квізи для дітей і дорослих, 
літературні вікторини, салон літературного бу-
риме «Поетичні імпровізації», японський те-
атр «Камішібай» з українським казковим 
героєм…

У музейній залі рідкісної книги гості 
зібралися на чудовий концерт «Мелодії любові», 
підготовлений педагогами та учнями Мистецької 
школи № 11 м. Одеси, а далі на цій же локації відбулося 
театрально-поетичне дійство «Очима ти сказав мені: 
люблю» за участю народної артистки України Діани Малої 
і редакторки журналу «Фаворит удачі» Галини Владимирської.   

Поряд у літературній вітальні «Поезія – це завжди 
неповторність…» зібралося велике коло одеських поетів, які 
знайомилися одне з одним і знайомили зі своєю творчістю.   
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МУЗЕЙ ОБРАЗОТВОРЧИХ МИСТЕЦТВ 
IМ. I. БIЛОГО, ЩО У ЧОРНОМОРСЬКУ, 
ПРЕДСТАВИВ ПЕРСОНАЛЬНУ ВИСТАВКУ 
ДАР’Ї НАКВАКIНОЇ, УРОДЖЕНКИ 
ЦЬОГО ПРИМОРСЬКОГО МIСТА, 
ПIД НАЗВОЮ «ROAD TO THE SEA» 
(«ДОРОГА ДО МОРЯ»). 

Мисткиня спочатку захоплювалася 
фотографiєю, навiть закiнчила школу знаного 
київського фотомайстра Вiктора Марущенка. 
Але згодом творчий шлях привiв її до живопису. 
Мала персональнi виставки, учасниця числен-
них групових вернiсажiв.

МАЙСТЕРНЯ
PhD Valentyn

НАКВАКIНА: ДАР’Я
«Я ЗАВЖДИ ЗНАЙДУ 

СВОЮ ДОРОГУ 
ДО МОРЯ»

МУЗЕЙ
IМ. I.
ПРЕД
ДА
ЦЬ
П
(
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...Не знаю, чи бачили ви коли-небудь море, чи бачи-
ли, як тишу змiнює шквал... Але я знаю, що, як у шматоч-
ку бурштину зупиняється час, так само море зупинило 
мить свого iснування у часi та просторi в роботах мисткинi 
Дар’ї Наквакiної. Вона одночасно показала i блакит-
ну тиху далечiнь, у яку провалюєшся до запаморочення, i 
безкомпромiсну силу руйнування.

Поєднайте повний штиль i нещадний шторм. Спробували? 
Ох, важкувато це зробити, хоч i кажуть, що протилежностi тяг-
нуться одна до одної. Проте як їх поєднати? Вважаю, що Дар’ї 
Наквакiнiй це вдалося!

Не знаю, чи бачили ви коли-небудь море... Але я знаю, що 
людина не може не замислюватись про перебiг свого жит-
тя. До чого тут море? А до того, що життя наше – несподiване 
i бентежне. Море, яке вмить зi спокiйно-безтурботного 
перетворюється на руйнiвно-бурхливе, це i є життя.

Не завжди є час iти чи їхати до моря. У наших клопотах 
про сьогодення ми не вiдчуваємо, не аналiзуємо того, що 
наближається буря i що вона не скоро припиниться. Змiни 
та невизначенiсть – то i є доросле життя. Та разом з тим – 
це безцiнний досвiд. Роботи Дар’ї Наквакiної у певному 
сенсi можуть спонукати до аналiзу прожитих рокiв i нашого 
внутрiшнього моря спогадiв та емоцiй. Треба лише зручно 
вмоститись у крiсло i дослiджувати кожен сантиметр її робiт. 
Дорога до моря прокладена – йдiть!

Ось як пише про себе i свiй шлях у творчостi сама 
Дар’я Наквакiна:

– Я народилася в снiжний день 10 сiчня 1986 року в ма-

ленькому мiстi Чорноморськ, на березi Чорного моря... До-

сконально вивчала днями i роками море: збирала мушлi i 

вплiтала в довгi метровi намистини, пильнувала бiлокрилих 

чайок, рибалила, пiрнала за морськими скарбами, займа-

лася вiтрильним спортом, зустрiчала i проводжала Сонце. А 

восени сплiтала довжелезнi барвистi гiрлянди з опалого ли-

стя, якi вели мене яскравими стежками в бiлоснiжну морозну 

зиму. I так по колу, поглиблюючи мистецтво свiтосприйняття.

Цей досвiд спочатку вiддзеркалився в об’єктивi плiвкової 

фотокамери. Протягом десяти рокiв я пропрацювала в царинi 

художньої i комерцiйної фотографiї, п’ять з яких випали на 

художнi пленери у Славську. Там я мала прекрасну нагоду 

спiвпрацювати з талановитими художниками рiзних напрямiв 

з рiзних країн свiту. Тодi я почала багато експериментувати, 

поєднуючи рiзноманiтнi творчi пiдходи, шукаючи себе i свiй 

шлях.



60 #137’2024

На вiдкриттi вернiсажу (злiва направо): адвокатка, галерейниця 
Вiкторiя Нестеренко, художниця Дар’я Наквакiна i директорка 
IА «Одеса-медiа» Марина Жигалюк

МАЙСТЕРНЯМАЙСТЕРНЯ

Цей шлях завжди повертав мене до моря, 

де я знаходила безмежнi сили енергiї i нат-

хнення. I в якийсь зимовий день чотири роки 

тому я збагнула, що моя природа – це природа 

вiдчуття широкого i безмежного, спокiйного i 

бентежного, некерованого розумом почуття, 

яке всеохоплює, зачаровує, п’янить, зцiлює, 

змiнює, трансформує у вiдновлення... Я взя-

ла фарбу i висловила своє враження кольо-

ром... Так на бiлому полотнi з’явилося нове 

вiддзеркалення чогось набагато бiльшого, 

анiж я...

...Треба було знайти iнший простiр, у який 

я могла б iнтегрувати свої спостереження! I 

таким простором став для мене живопис, де я 

висловила те, що словами було неможливо... 

Одна й та сама дорога щоразу вела мене до 

одного й того ж мiсця, де я могла зустрiти iншу 

себе в неповторному свiтлi нового дня. Саме 

там я повнiстю оголила свою душу, пiрнула з 

головою в бурхливу воду. I виринула. Зцiлена – 

цiлим, сповнена – єдиним! I навiть якщо ко-

лись ця дорога зникне, я все одно достемен-

но знатиму свiй шлях, i вiн завжди приведе 

мене до Моря!
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ВИСТАВКА «ФАЛЬШИВИЙ ПАСПОРТ, ЧИ ПРАВО НА ЖИТТЯ» У МIЖНАРОДНОМУ 
КУЛЬТУРНОМУ ЦЕНТРI UNION ПРИСВЯЧЕНА СПIВРОБIТНИКАМ 
ЗОВНIШНЬОПОЛIТИЧНИХ ВIДОМСТВ РIЗНИХ КРАЇН, ЯКI В РОКИ ДРУГОЇ СВIТОВОЇ 
ВIЙНИ ВИЯВИЛИ ГЕРОЇЗМ I ГРОМАДЯНСЬКУ МУЖНIСТЬ, РЯТУЮЧИ ЄВРЕЇВ, I БУЛИ 
УДОСТОЄНI ПОЧЕСНОГО ЗВАННЯ «ПРАВЕДНИК НАРОДIВ СВIТУ». ЕКСПОЗИЦIЮ 
НА СТЕНДАХ ПIДГОТУВАЛА ГРОМАДСЬКА ОРГАНIЗАЦIЯ «ОДЕСЬКИЙ ЦЕНТР 
ДОСЛIДЖЕННЯ ГОЛОКОСТУ» У РАМКАХ ЗАХОДIВ ДО МIЖНАРОДНОГО ДНЯ ПАМ’ЯТI 
ЖЕРТВ ГОЛОКОСТУ. ЇЇ АВТОРАМИ СТАЛИ ПАВЛО КОЗЛЕНКО ТА ВЕРОНIКА КОМАХА.
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СУСПIЛЬСТВОСУСПIЛЬСТВО
Марiя ГудимаМарiя Гудима

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський

НЕ ВЩУХАЄ БIЛЬ, 
НЕ ПОЛИШАЄ ПАМ�ЯТЬ

Iсторiї спiвробiтникiв зовнiшньо-
полiтичних вiдомств рiзних країн, про 
яких розповiдається на виставцi, вра-
жають. У жахливий час Другої свiтової 
вiйни цi дипломати нехтували власною 
безпекою i рятували тисячi людських 
життiв, видаючи фальшивi паспорти i 
вiзи.

– Для мене особисто та для моєї 

сiм’ї це надзвичайно важливий день, – 
сказав голова «Одеського центру 
дослiдження Голокосту» Павло Козлен-
ко. – Моя родина втратила 50 чоловiк. 

Батьку пощастило, вiн врятувався, 

його обмiняли в нiмецького офiцера 

на корпус золотого годинника, тому я 

зараз стою перед вами... Ця вистав-

ка розповiдає про людей з великої 

лiтери. На жаль, мало хто про них знає.

Виконуючий обов’язки представ-
ника Мiнiстерства закордонних справ 
України в Одесi Петро Сухомейло на-
звав дипломатiв, про яких розповiдає 
виставка, героями.

– Попри жахи, якi творилися тодi, 

цi дипломати знайшли в собi сили про-

тистояти, – пiдкреслив пан Сухомей-
ло. – Сьогоднi, на жаль, ми бачимо, 

що уроки iсторiї тих часiв не вивченi. 

Наша країна знову проходить випро-

бування вiйною... Нам важливо плека-

ти, зберiгати пам’ять про людей, котрi 

обрали шлях добра, шлях допомоги. 

Це необхiдно для того, щоб у нас було 

майбутнє. 

ДО ТЕМИ
Мiжнародний день пам’ятi жертв Го-

локосту вiдзначають 27 сiчня, оскiльки у 
1945 роцi саме цього дня вiйська Першо-
го Українського фронту звiльнили в’язнiв 
найбiльшого гiтлерiвського концтабору 
«Аушвiц-Бiркенау» в Освенцимi. За час 
iснування цiєї «фабрики смертi» тут заги-
нуло, за рiзними оцiнками, вiд 1,5 до 2,2 
мiльйона людей.

Павло Козленко і Вероніка Комаха

У відкритті взяли участь дипломати, державні службовці, громадські і релігійні діячі

Петро Сухомейло

61



62 #137’2024

ВЕЧНАЯ ТЕМА КУХОННЫХ СПОРОВ: КТО ИНТЕЛЛИГЕНТНЕЕ – ФИЗИКИ ИЛИ ЛИРИКИ? 
СПУСТЯ ДЕСЯТИЛЕТИЯ СРЕДИ МОЛОДЫХ МУЗЫКАНТОВ ПОШЛИ СПОРЫ, КТО 
ЛУЧШЕ ВЛАДЕЕТ ИНСТРУМЕНТОМ ИЛИ ГОЛОСОМ: СОЛИСТ ОРКЕСТРА ИЛИ РОК-
ГРУППЫ? ПРОШЛИ ГОДЫ, И ТЕПЕРЬ МЭТРЫ РОК-МУЗЫКИ НЕ МЕНЕЕ ПОЧИТАЕМЫ, 
ЧЕМ ОПЕРНЫЕ ДИВЫ И СКРИПАЧИ-ВИРТУОЗЫ. А ГЛАВНЫЕ РОК-ХИТЫ ПРОЧНО 
ВОШЛИ В РЕПЕРТУАР БОЛЬШИХ ОРКЕСТРОВ. ТЕМ НЕ МЕНЕЕ, МАЛО КОМУ УДАЕТСЯ 
ОБЪЕДИНИТЬ ЭТИ ДВА ПОДХОДА, ЭТИ ДВА МУЗЫКАЛЬНЫХ МЫШЛЕНИЯ – 
АКАДЕМИЧЕСКОЕ И РОК-Н-РОЛЬНОЕ.

За такую сложную задачу взялась одесская органистка-виртуоз с эстонскими корнями Елена Удрас – штатная орга-
нистка и музыкальный директор Одесской реформатской церкви, педагог и концертмейстер Одесской национальной 
музыкальной академии им. А.В. Неждановой, класс фортепиано которой окончила в свое время, заслуженный деятель 
эстрадного искусства Украины. 

КУЛЬТУРНАЯ СРЕДА
Валерий Романов

Фото: Алеся Карелина-Романова 
и личный архив музыкантов

Елена УДРАС 
и орган:
НЕ КАВЕР-ВЕРСИИ, А НОВОЕ ПРОЧТЕНИЕ 
КЛАССИЧЕСКИХ РОК-ПАРТИТУР
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Уникальность «РокОрганШоу» (RockOrganShow), который со-
стоялся в Одесской областной филармонии, в том, что в нем 
звучит не синтезатор, а настоящий классический орган, и это 
совершенно иная палитра звуков. На сцене Большого филар-
монического зала был специально установлен орган AHLBORN. 
Этот немецкий музыкальный инструмент – единственный в 
Одессе электроорган, который имеет достаточную палитру зву-
ков для исполнения современных хитов.

Органистка Елена Удрас говорит, что уже многие годы 
влюблена в рок, поэтому делит свою творческую жизнь меж-
ду исполнением классических духовных произведений и рок-
партитур, отдавая дань, казалось бы, совершенно разной музы-
ке в своих авторских программах.

Также в «РокОрганШоу», помимо гитариста Евгения Су-
хенко, ударника Андрея Давыденко и бас-гитариста Вячес-
лава Бабиенко, приняли участие тенор Виталий Ончуленко, 
саксофонист Михаил Ксида и детско-юношеский хор «Solo 
musica» студии педагогической практики Одесской нацио-
нальной музыкальной академии им. А. В. Неждановой (ру-
ководитель – заслуженный деятель искусств Украины Евге-
ния Бондарь).

Звучали произведения Deep Purple, Queen, The Beatles, 
Scorpions, Rod Stewart, Vangelis, Status Quo, Led Zeppelin. Так в 
чем же изюминка шоу, кроме ретроспективы старых, но золотых 
хитов рок-музыки?

Первое, что сразу ошеломляет, – в доброй половине песен во-
кальная партия исполняется на органе, а звучание настолько похо-
же на человеческий голос (может, здесь срабатывает игра вообра-
жения, ведь мы привыкли слышать в этом месте голос), что поначалу 
даже ищешь: почему не видно вокалиста? Второе: прекрасный те-
нор с оперной постановкой голоса украсил песни Scorpions, не-
сколько по-другому зазвучали хиты Рода Стюарта и Status Quo. И 
третье – идея из «Стены» Pink Floyd с участием детского хора!

Костяк программы – «Bohemian Rhapsody» и «Show Must Go 
On» группы Queen, это начало и конец программы. Причем, снова-
таки, первое произведение звучит без человеческого голоса – 
вокальная партия исполняется на органе, а второе – с вокали-
стом и детским хором.

В середине программы, в момент эмоционального пика, 
звучит «Smoke on the Water» Deep Purple, причем не только во-
кальная партия исполняется на органе, но и знаменитый риф 
играется ногами на педальной клавиатуре! И не будет ни малей-
шим преувеличением сказать, что главное условие успеха шоу – 
исполнительское мастерство органистки. Энергия, которую она 
вкладывает в свою игру, потрясает зал и вдохновляет всех му-
зыкантов-участников.
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ВОТ ЧТО РАССКАЗАЛА ЕЛЕНА УДРАС 
ПОСЛЕ КОНЦЕРТА:

– Автор идеи «Рокорган Шоу» – Александр Перебей-
носюк, промоутер и руководитель творческого отдела 
Харьковской филармонии. Он большой любитель рока и 
мечтал о таком проекте. И когда он поделился этой иде-
ей со мной, то сразу нашел отклик. Я большая фанат-
ка рока, хотя и классический музыкант. С юности очень 
много слушала и впитывала в себя эту музыку. Днем 
играла и учила классику, а по ночам слушала в наушни-
ках рок, и это было захватывающе! Самое очевидное 
различие между роком и классикой для меня – звуча-
ние. Даже идейность, на мой взгляд, у этих направлений 
частично схожа.

В этом шоу моей задачей было сделать органную 
партитуру, которая передает звучание рок-группы. Имен-
но потому что орган – это инструмент-оркестр, возможно 
отдать вокальную партию соло-регистру. Это довольно 
часто встречается. И все хоральные прелюдии Баха для 
органа – это чисто вокальные произведения. А тандем 
с живыми соло-гитарой, бас-гитарой придает краски, ко-
лорит. И, конечно, ударные, без них это не рок! В нашем 
коллективе – прекрасные музыканты, у нас полная гар-
мония и взаимопонимание. Каждый раз во время высту-
пления я импровизирую. Это естественно. Ведь каждый 
раз я разная, зал разный, органы разные, энергетика 
зала – тоже разная.
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БАС-ГИТАРИСТ ВЯЧЕСЛАВ БАБИЕНКО – 
О ПРОГРАММЕ И СВОЕМ УЧАСТИИ:

– Проект «РокОрганШоу» – это, конечно же, работа. 
Работа, которой отдаешься с большим удовольствием и 
самоотдачей. Откровенно говоря, сам репетиционный 
процесс и выступления как результат для меня – это яр-
кий праздник.

Я вырос и сформировался на этой классике. Такие 
группы, как Deep Purple и Led Zeppelin, в свое время силь-
но повлияли на мой музыкальный вкус и мировоззрение. 
И до сих пор, несмотря на все новые течения и веянья, 
порой возвращаешься к истокам с новым осмыслением 
всего того великого наследия, которое они нам остави-
ли. С большим уважением отношусь к старому доброму 
року во всех его проявлениях и стараюсь донести до слу-
шателя это звучание в максимально аутентичном виде. 
По крайней мере, насколько это чувствую я.

Среди новых программ, которые подготовила и играет 
Елена Удрас, есть три совершенно уникальные. И хочется, 
чтобы читатели журнала знали об этом.

«От барокко до рока». Здесь вместе с органом звучат бара-
баны и все, что входит в ударную установку. Вот как описывает 
эту программу сама органистка: «Новый взгляд на признанные 
хиты разных эпох и стилей. Представить орган, «короля инстру-
ментов» в неожиданном ракурсе – как «короля стилей», наде-
ленного неограниченной властью в музыкальной Вселенной. 
Гигантский по размерам, наделенный уникальными тембровы-
ми возможностями, он сравним с целым симфоническим ор-
кестром, что с успехом использовали не только композиторы-
классики, но и Фредди Меркьюри, Джон Лорд и Эндрю Ллойд 
Уэббер».

«От шедевров барокко и эпохи романтизма до хитов 
рока». В этой программе вместе с органом звучит скрипка. И 
снова – слово органистке: «Если орган – «король инструментов», 
то скрипка, безусловно, – «королева оркестра», обладающая 
уникальной мелодичностью, возможностью выражать тончай-
шие оттенки эмоций и заполнять пространство зала нежнейши-
ми обертонами. Дуэт маленькой трепетной скрипки и могучего 
органа звучит, как разговор человеческой души с безбрежным 
космосом».

И совсем недавно состоялась премьера яркого 
«Spaceorganshow». «Здесь я выбрала произведения с космиче-
ской тематикой групп Zodiac, Space, ELO, – говорит Елена Удрас. 
– Там электронные инструменты, а здесь живой орган с его воз-
можностями и звуками, уводящими слушателей, да иногда и 
меня, в космос. Конечно, соответствующие аранжировки. Плюс 
ударные и бас-гитара».

Подводя итоги, можно с уверенностью сказать, что Елена 
Удрас со своими музыкантами представляет зрителям не кавер-
версии, а новое прочтение классических рок-партитур. А шоу 
вполне соответствует принятым в Европе стандартам и тради-
циям, а значит – ждет своего европейского зрителя! 

КУЛЬТУРНАЯ СРЕДА
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ЧУДОВИМ ГАЛА-
КОНЦЕРТОМ ЛАУРЕАТIВ 
ЗАВЕРШИВСЯ 
IV ВСЕУКРАЇНСЬКИЙ 
ВIДКРИТИЙ ДЖАЗОВИЙ 
ФЕСТИВАЛЬ-КОНКУРС 
«BLACK & WHITE MUSIC», 
ДЕ IНСТРУМЕНТАЛIСТИ 
ТА СПIВАКИ ВIКОМ ВIД 
П’ЯТИ ДО ВIСIМНАДЦЯТИ 
РОКIВ ВИКОНУВАЛИ 
МУЗИКУ ВIЛЬНИХ ЛЮДЕЙ, 
IМПРОВIЗУЮЧИ ТА 
УСМIХАЮЧИСЬ. ЛУНАЛИ 
ЯК ВIДОМI ТЕМИ, ТАК 
I ТВОРИ УКРАЇНСЬКИХ 
КОМПОЗИТОРIВ, ЯКI 
МИСЛЯТЬ ДЖАЗОВИМИ 
КАТЕГОРIЯМИ.

ЗА НИМИ – МАЙБУТНЄ!
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський
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У великiй залi Мистецької школи № 1 iменi Емiля Гiлельса 
(яка, власне, започаткувала i проводить фестиваль-конкурс) 
свято джазу мало вiдбутися якраз у лютому 2022 року, але че-
рез вiйну його довелося вiдмiнити. Тепер прикрасили залу куль-
ками у виглядi золотих зiрок, якi купували ще два роки тому, i 
провели творче змагання у змiшаному форматi: багато хто з 
дiтей брав участь онлайн.

Директор школи Марина Русяєва пiд час церемонiї за-
вершення конкурсу роздала рекордну кiлькiсть дипломiв 
рiзного рiвня. Їй допомагала знавець джазу, ведуча джазових 
фестивалiв Олена Шевченко, яка додала призи вiд Джаз-клубу 
iм. Миколи Голощапова при ВКО (який вона створила i очолює), 
а вiд себе особисто – маленькi аксесуари у виглядi музичних 
iнструментiв, скрипкового ключа та мiкрофона.

Дуже добре були представленi джазовi вокалiсти. 
Шестирiчна Саша Ушакова впевнено виконала «вiчнозелений» 
хiт Ja-Da, дев’ятирiчна Аня Хулап (обидвi дiвчинки зi школи iм. 
Гiлельса) iмпровiзувала на складну в ритмiчному планi навiть 
для дорослих спiвакiв тему Take Five. Десятирiчна Софiя Литов-
ченко причарувала «солодким» голоском у темi The Way You Look 
Tonight. Ярослава Толкаченко (школа iменi Гiлельса) задирли-
во заспiвала Moonin’ Боббi Тiмонса, кокетливо ведучи дiалог з 
партiєю саксофону. А найменша учасниця конкурсу, п’ятирiчна 
спiвачка Дарина Волошина, вдало дебютувала з пiсенькою Оле-
ни Соловйової про кошеня та цуценя. Юра Юраш (хорова школа 
iм. Стефана Крижановського), виконуючи знамениту Chatanooga 
Choo Choo, вийшов на сцену з аутентичною валiзкою з середини 
минулого столiття. Цей театральний прийом спрацював!

Олена Шевченко вручає диплом Олександру Погребному

Хор Eteria (перша премія)

Марина Русяєва
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...Голова журi, завiдуючий циклової комiсiї «Музичне ми-
стецтво естради» Черкаського музичного фахового коледжу 
iменi С.С. Гулака-Артемовського, заслужений працiвник куль-
тури України Микола Євпак трохи дивувався: конкурсантiв-
спiвакiв бiльше, нiж iнструменталiстiв! Звiсно, йому як викла-
дачу гри на саксофонi хотiлося б вирiвняти пропорцiї. Але ж 
спiвати не заборониш, а талановитi молодi саксофонiсти на 
конкурсi все ж були.

Юний, але вже добре вiдомий в Одесi, саксофонiст Вiталiй Не-
помнящий очiкувано вразив публiку (а пiд «мiнусiвку» солiрувати 

важче, нiж iз живими музикантами). Вiдзначився i ан-
самбль саксофонiстiв (а також хор Eteria), якi 

виступали на сценi у фiналi.

помнящий очiкувано вразив публiку (а пiд «мiнусiвку» солiрувати 
важче, нiж iз живими музикантами). Вiдзначився i ан-

самбль саксофонiстiв (а також хор Eteria), якi 
виступали на сценi у фiналi.ДО 

СКЛАДУ КОМПЕТЕНТНОГО ФАХОВОГО ЖУРI ВВIЙШЛИ: 

Цьогорiч додали номiнацiю «Дiти малюють джаз», яка дуже 
прикрасила конкурс. Тож до роботи журi долучився доцент кафе-
дри образотворчого мистецтва, декан художньо-графiчного фа-
культету Пiвденноукраїнського нацiонального педунiверситету iм. 
К.Д. Ушинського Дмитро Величко. Кращими художниками визна-
ли Георгiя Газзаєва, Анну Краген, Євангелiю Любчик, Злату Токар 
та Анну Лукияненко. Проте, звiсно, всi дiти молодцi: поєднавши 
образи iнструментiв та живої природи, намалювали так цiкаво, 
що кожний малюнок може стати темою для анiмацiї. А саундтреки 
до таких мультикiв теж можуть записати учасники конкурсу. 

Українська молодь недарма обирає джаз, адже це правиль-
ний напрям у бiк вишуканого смаку, вiртуозної майстерностi, 
iмпровiзацiйностi. Джаз завжди буде популярним, як i класич-
на музика, тож i навчати його треба змалечку, як цей робиться у 
Мистецькiй школi №1 iменi Гiлельса. 

ЗА НИМИ – МАЙБУТНЄ!

РI ВВIЙШЛИ: 
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 Ансамбль саксофоністів (перша премія)

Нікіта і Софія Литовченки, 
брат і сестра, отримали 
дипломи першої премії

Ярослава Толкаченко (перша премія) Дует Віолетти Дігорян і Луїджинії  Радковської (перша премія)

• Олексiй ПЄТУХОВ – джазовий пiанiст, композитор та аранжувальник, викладач Одеської 

нацiональної музичної академiї iм. А.В. Нежданової 

• Владислав АЛТУХОВ – концертмейстер кафедри естрадного та народного спiву, викладач 

кафедри оркестрових iнструментiв Харкiвської державної академiї культури 

• Анна ДОНЦОВА – викладач джазового вокалу у Київськiй дитячій школi мистецтв 

iм. М.I. Верикiвського та джазового спiву на кафедрi «Джазової музики та спiву» у Київськiй 

мунiципальнiй академiї музики iм. Р.М. Глiєра

• Олена ШЕВЧЕНКО – викладач дисциплiн джазового напрямку ОНМА iм. А.В. Нежданової, 

ведуча джазових конкурсiв i фестивалiв

Рузанна СТЕПАНЯН – викладач естрадного та джазового вокалу Кам’янського музичного 

коледжу iм. М. Скорика
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Анна Хулап (перша премія)Вероніка Бауліна (перша премія)

Борис Білановський (перша премія) Даша Волошина (перша премія)

Настя Волошина (перша премія) Юрій Юраш (перша премія)

Віталій Непомнящий (перша премія) Євгенія Ковтун (перша премія)
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Марiя Гудима 

Фото: Олег Владимирський

ГОРЕ 
вiд кохання

В ОДЕСЬКОМУ АКАДЕМIЧНОМУ 
УКРАЇНСЬКОМУ МУЗИЧНО-
ДРАМАТИЧНОМУ ТЕАТРI IМ. 
ВАСИЛЯ ВАСИЛЬКА ЗНОВУ 
ПРЕМ’ЄРА. ВИСТАВА ЗА 
КЛАСИЧНИМ ТЕКСТОМ 
ОЛЬГИ КОБИЛЯНСЬКОЇ «У 
НЕДIЛЮ РАНО ЗIЛЛЯ КОПАЛА» 
ХОЧ I НЕ СПЕРЕЧАЄТЬСЯ 
З ПЕРШООСНОВОЮ, 
З АВТОРОМ, ТА ОДНАК 
ДОПУСКАЄ ДЕЯКI 
ЗАСТЕРЕЖЕННЯ У СЦЕНОГРАФIЇ 
ЮРIЯ ЛАРIОНОВА ТА 
КОСТЮМАХ ХРИСТИНИ 
КОРАБЕЛЬНИКОВОЇ, ЯКI 
СВIДЧАТЬ: ТАКА IСТОРIЯ МОГЛА 
Б РОЗIГРАТИСЯ Й У НАШI ДНI. 
МИ МОЖЕМО КОРИСТУВАТИСЯ 
СВIТЛОДIОДНИМИ 
ЛАМПАМИ, АЛЕ ВОДНОЧАС 
ВДАВАТИСЯ ДО ПОСЛУГ 
ЗНАВЦIВ З ПРИГОТУВАННЯ 
ПРИВОРОТНОГО ЗIЛЛЯ. 
ЛЮДИ НЕ ЗМIНЮЮТЬСЯ, 
ЗМIНЮЮТЬСЯ ФАСОНИ ОДЯГУ, 
I ТО НЕ КАРДИНАЛЬНО.
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Постановка Олександра Самусенка багата на акторськi 
знахiдки та дуже ефектно вирiшенi масовi сцени. Цигани розга-
няють закоханих, нахльостуючи їх пiджаками, а сцена покаран-
ня молодої Маври вирiшена без натуралiзму: чоловiки один за 
одним стрибають на пiдлогу мiж двома бочками, викрикують злi 
слова, жiнка ж корчиться вiд болю на планшетi сцени.

Iсторiя Гриця, наполовину цигана – наполовину угорця до-
сить типова (Єгор Карельський зовсiм недавно вражав у «Кар-
патському вестернi» в ролi Лайоша, i знову «угорський слiд», i 
знову удача). Навiщо вибирати мiж двома нареченими, коли 
можна зустрiчатися з обома, чекаючи, що до моменту сватан-
ня якось усе саме собою розсмокчеться? У крайньому випад-
ку одна iз суперниць розбереться з iншого... Пориви романтич-
них почуттiв не дуже змiнюють хлопця, навiть найпотаємнiшi 
слова кохання вiн вимовляє, стежачи за дiвчатами з холодною 
цiкавiстю ентомолога. Вiльно ж їм самим любити його, такого 
статного, у всiх сенсах завидного нареченого! Горе вiд такого 
кохання, адже хотiлося щастя...
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На вiдмiну вiд Кобилянської автори вистави 
обирають нелiнiйнiсть розповiдi, i ми дiзнаємося 
про подробицi попереднього життя героїв поступо-
во. Так, Гриць був народжений циганкою Маврою i 
пiдкинутий рiдним дiдом, музикантом Андронатi (за-
служений артист України Iгор Геращенко) до садиби 
заможного бездiтного Михайла Дончука (заслужений 
артист України Павло Шмарьов). Зiлля Маври зреш-
тою погубить її сина, i вже не має значення, хто його 
дав –  Тетянка чи Настка (Богданна Шуманська i Та-
мара Лукаш такi гарнi та зворушливi в образах моло-
дих русинок, що труднощi вибору неминучi).

Яскрава, музична i повна драматизму виста-
ва дуже вiдрiзняється вiд класичних версiй, та 
саме тому й ближча сучасному глядачевi. Чи вона 
затримається надовго в репертуарi? Напевно, адже 
кожна роль набула iдеального виконавця. Щоб оста-
точно зрозумiти, як отрута потрапила в органiзм го-
ловного героя Гриця, треба читати Кобилянську, але 
в цьому випадку виннi всi, хто збирав, сушив, ходив 
за травою до циганки, планував таким чином навiяти 
нав’язане кохання або вбити за зраду. Труп хлопця, 
накритий жалобною тканиною, – ефектний фiнал, за 
яким слiдує сумна хорова циганська пiсня.

Спочатку нас запрошують у нiчний клуб «Зiлля», i 
чекаєш, що цей хiд буде логiчним чином продовже-
но, шкiдливу погань Грицю пiдiллють у коктейль, але 
нi. Далi про нiчний клуб автори вистави забувають, 
дiя повертається до хат (про клубну атмосферу, що-
правда, трохи нагадує свiтлодiод) та карпатськi гори 
(ступiнчастi конструкцiї художника Юрiя Ларiонова 
створюють середовище для зустрiчей молодих 
героїв).

Вiд балетмейстера Павла Iвлюшкiна можна 
було б очiкувати ефектного танцю циганки Маври в 
молодостi (Марiя Буймович), адже за сюжетом саме 
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вмiння танцювати чардаш так привабило багатого красеня-угорця (Ми-
хайло Грицик). Та ж Мавра через 20 рокiв у виконаннi заслуженої ар-
тистки України Нiнель Наточої – трагiчний образ. Розриваючись мiж 
бажанням знайти вiдiбраного сина (а це i є наш Гриць) та прихильнiстю 
до юної русинки Тетянки, вона шукає душевної рiвноваги на лонi при-
роди, у свiтi сумнiвних чарiв.

Дивно, що велелюбний Гриць залишається холодним до своєї 
палкої молодої мачухи (Iрина Бессараб у цiй ролi спокусила б навiть 
мертвого). Якщо вже з’являється такий поворот, не передбачений Оль-
гою Кобилянською, можна було б очiкувати... Як би там не було, спек-
такль вийшов колоритним i повчальним, до того ж непередбачуваним, 
що в театрi завжди важливо. 

м, 

73

Режисер-поставник
Олександр Самусенко
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Марiя Гудима

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський
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Фото: Олег Владимирський
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ЗА МОТИВАМИ ФРАНКА
ОДНIЄЮ З 
НАЙЯСКРАВIШИХ 
ПРЕМ’ЄР СЕЗОНУ 
В ОДЕСЬКОМУ 
АКАДЕМIЧНОМУ 
ТЕАТРI ЛЯЛЬОК 
ВИЯВИЛАСЯ 
ФЕЄРИЧНА ВИСТАВА 
ДЛЯ ВСIЄЇ РОДИНИ: 
МУЗИЧНИЙ ДЕТЕКТИВ НА 
ОДНУ ДIЮ «ФАРБОВАНИЙ 
ЛИС» ЗА МОТИВАМИ 
ВIДОМОЇ КАЗКИ IВАНА 
ФРАНКА. КЛАСИК 
УКРАЇНСЬКОЇ ЛIТЕРАТУРИ 
БУВ БИ ЗДИВОВАНИЙ 
ТИМ, ЩО ВIДБУВАЄТЬСЯ 
НА СЦЕНI. ЛIСОВI 
МЕШКАНЦI ТУТ ПОДIБНI 
ДО ГАНГСТЕРIВ, ЛЯЛЬОК 
НЕМАЄ ЗОВСIМ, АЛЕ Є 
ВЕЛИКI МАСКИ,
З-ПIД ЯКИХ ЛУКАВО 
ВИЗИРАЮТЬ ПЕРСОНАЖI.
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Режисер-постановник заслуже-
ний артист України Олександр Куцик 
надав перевагу незвичнiй сучаснiй 
iнтерпретацiї. Жодної архаїки! Навiть, 
варто повторитися, жодної ляльки! Є 
великi маски, якi актори живого плану 
можуть пiднести до обличчя, або, навпа-
ки, вiдсторонитися i вступити у дiалог з 
iншою своєю подобою. Часто-густо гонит-
ва, засiдки, перетворення дозволяють 
обiйтися без масок.

Сценограф Тетяна Улинець i хорео-
граф Дiана Костика дiйшли дивовижної 
згоди. Особливо це проявляється, коли 
Лис Микита прямує до мiста i актори 
вправно вальсують iз декорацiями на 
фурках, iмiтуючи подорож головного 
героя. Автори вистави вирiшили пере-
казати класичний казковий сюжет мо-
вою музичного нуарного детективу. I 
тому лiсова банда одягнена не згiрш 
за гангстерiв, якi дiяли в Америцi сот-
ню рокiв тому. А якi брунатнi штиблети! 
Оце вже театр не зекономив. Танцюва-
ти треба у гарному та мiцному взуттi, 
особливо, коли вистава має прожити 
далеко не один сезон, а для цього є всi 
пiдстави!

«Жив собi в однiм лiсi Лис Микита, 
хитрий-прехитрий. Кiлька разiв гонили 
його стрiльцi, травили його псами, за-
ставляли на нього пастки, або пiдкидали 
йому затруєного м’яса, нiчим не могли 
йому доїхати кiнця. Лис Микита глузу-
вав собi з них, оминав усякi небезпеки, 
ще й iнших своїх товаришiв остерiгав. А 
вже як вибрався на лови – чи то до кур-
ника, чи до комори, то не було смiлiшого, 
вигадливiшого та спритнiшого злодiя над 
нього», – цi слова Iвана Яковича Франка 
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у виставi не промовляють, але досить вийти на сцену Артему Те-
ляшенку в образi Лиса Микити, i все стає таким очевидним.

Коли у театральнiй трупi є iдеальний Лис Микита, грiх не 
братися за цей матерiал. Артем Теляшенко вiд Бога чи то з 
бiса харизматичний герой-злочинець, а пронизливi очi, трохи 
загострений нiс, що нiби шукає поживу, хижа, але така осяйна 
посмiшка – нащо йому взагалi та маска? Хiба погратися в хо-
ванки з досвiдченими детективами, тобто Псами. А вже коли 
вилiзає з дiжки з фарбою, лякає не звично рудою нахабною, а 
блакитно-зеленою пикою простодушних Зайцiв, Вовка, Каба-
на й Ведмедя. Новоспеченого лiсового царя, яким оголошує 
себе фарбований Лис, вiдвiдує закордонна гостя, принад-
на Мавпа Фрузя (Анастасiя Iгнатович), й маски скидають, бо 
вони заважали б танцювати пристрасне танго...

Фатальна красуня, однак, не стає тим нуарним персонажем, 
який змінює головного героя, у старiй казцi закони жанру не 
працюють до кiнця. Воно й на краще, бо змiнити Лиса Микиту 
неможливо, можна трохи пофарбувати, але вiн залишиться со-
бою, чого й усiм бажає. Такi не полюють, а просто навiдуються до 
курника чи до комори час вiд часу!

Варто привiтати з творчою удачею заслуженого артиста 
України Валерiя Стрiльця (1-й Пес, Ведмiдь), заслуженого ар-
тиста України Iвана Цуркана (2-й Пес, Кабан), Олександра Бог-
дановича (Вовк), Iрину Богданович (1-й Заєць), Олександру 
Смiрнову-Кошелеву (2-й Заєць). А всiх театралiв – з виставою, 
яка має лише один недолiк: закiнчується надто швидко. Втiм, 
на зимовi свята Артем Теляшенко переосмислив матерiал та 
зробив виставу «Вкрадене Рiздво», де його персонаж закривав 
гештальти, набутi в дитинствi, а глядачi бачили, що може трапи-
тися з дитиною, якщо придушувати в нiй потяг до романтики й 
казок!..

ПРЕМ’ЄРА
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ФОТОФАКТ
Фото: Сергiй Гуменюк

24 ЛЮТОГО У МIЖНАРОДНОМУ 
КУЛЬТУРНОМУ ЦЕНТРI UNION 
ВIДКРИЛАСЯ ФОТОВИСТАВКА, 
ПРИСВЯЧЕНА РIЧНИЦI 
ПОВНОМАСШТАБНОГО ВIЙСЬКОВОГО 
ВТОРГНЕННЯ РФ В УКРАЇНУ. 
ФОТОМАЙСТРИ ОДЕСИ I ЛЬВОВА 
ПРАГНУЛИ ВIДОБРАЗИТИ ЗМIНИ, ЯКI 
ВIДБУЛИСЬ В ОДЕСI ПРОТЯГОМ ДВОХ 
ВОЄННИХ РОКIВ.

До експозицiї ввiйшли роботи п’яти одеських фотографiв 
– Майї Макєєвої, Олександра Воропаєва, Юрiя Бершадсько-
го, Олександра Гiманова, В’ячеслава Онищенка i майстринi 
зi Львова Катерини Москалюк. Як розповiла Марина Васи-
люк, очiльниця ГО «Пiсочниця Одеси» – головного партне-
ра фотопроєкту, автори прагнули розповiсти про те, як вiйна 
впливає на повсякденне буття українцiв, якi живуть далеко 
вiд лiнiї бойових зiткнень, якi змiни вiдбулися у життi мирно-
го населення в умовах вiйськового стану в країнi. Сама гро-
мадська органiзацiя «Пiсочниця Одеси» виникла у першi днi 
великої вiйни з метою гуманiтарної допомоги українцям, якi 
постраждали вiд воєнних дiй.

У рамках заходу також проведено аукцiон, на якому 
були представленi марки, листiвки та конверти, присвяченi 
протистоянню вороговi i випущенi ДП «Укрпошта» протягом 
останнiх двох воєнних рокiв. Частину коштiв планується спря-
мувати на дiяльнiсть благодiйного фонду ГО «Пiсочниця Оде-
си», який опiкується дiтьми вразливих категорiй.
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ЗА ПЕРШИЙ РIК ВЕЛИКОЇ ВIЙНИ В УКРАЇНI

КIЛЬКIСТЬ 
УКРАЇНОМОВНИХ 

ГРОМАДЯН
ЗРОСЛА

%71до

З ЛЮТОГО 2022-ГО ПО ТРАВЕНЬ 2023 
РОКУ ЧАСТКА ГРОМАДЯН УКРАЇНИ, ЯКI 
СПIЛКУЮТЬСЯ УКРАЇНСЬКОЮ МОВОЮ В 
ПОВСЯКДЕННОМУ ЖИТТI, ЗРОСЛА ДО 71% ПОРIВНЯНО З 2021 РОКОМ, КОЛИ ЦЕЙ 
ПОКАЗНИК СТАНОВИВ 64%. ПРО ЦЕ СВIДЧАТЬ РЕЗУЛЬТАТИ ОПИТУВАННЯ ФОНДУ 
«ДЕМОКРАТИЧНI IНIЦIАТИВИ IМЕНI IЛЬКА КУЧЕРIВА» ТА «ЦЕНТРУ РАЗУМКОВА».

«Така динамiка є результатом i ефекту символiчної вiдмови, 
i частково неможливiстю проводити дослiдження громадської 
думки на окупованих i прифронтових територiях Пiвдня та Схо-
ду», – коментують соцiологи результатами опитування.

У дослiдженнi йдеться, що росiйська мова лишається поши-
реною у повсякденному спiлкуваннi на Пiвднi та Сходi.

«Водночас варто мати на увазi, що практика вживан-
ня мов не обмежується лише спiлкуванням у родинi чи з най-
ближчими друзями. Найiмовiрнiше, значна частина тих, хто 
вiдзначили росiйську як переважну мову спiлкування вдома, 
послуговуються українською у публiчнiй сферi, при спiлкуваннi 
з україномовним спiврозмовником тощо. Зберiгається та-
кож i вiдмiннiсть у мовнiй практицi жителiв рiзних типiв насе-

лених пунктiв. Зокрема, як це було i ранiше, у мiстах Пiвдня та 
Сходу України росiйська мова повсякденного спiлкування досi 
є поширеною, у той час як жителi селищ та сiл здебiльшого 
україномовнi», – вказують соцiологи.

Так, мовою домашнього спiлкування 2022 року росiйську 
назвали 3% жителiв Заходу, 17% – у Центрi, 55% – на Пiвднi i 
47% – на Сходi (українську – 96%, 78%, 35% i 40% вiдповiдно).

З 2021 року зросла частка громадян, якi вважають українську 
мову рiдною. Якщо 2021 року це було 77%, то за рiк вона зросла 
до 87%. При цьому українська мовна iдентичнiсть переважає в 
усiх регiонах України (98% – на Заходi України, 93% – у Центрi, 
74% – на Пiвднi та 70% – на Сходi). У вiковому розрiзi молодь 
частiше називає українську рiдною (92% проти 6% тих, хто назвав 
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росiйську), нiж старше поколiння 
(84% проти 14%).

Разом з тим, частина гро-
мадян України, якi вважають 
українську рiдною мовою, 
у побутi спiлкуються 
росiйською.

Це бiльш по-
ширено на пiвднi 
та сходi країни, де 
39% українцiв, котрi 
вважають рiдною 
українську мову, вдома пе-
реважно спiлкуються росiйською, i лише 8% тих, 
хто вважає рiдною росiйську, в побутi здебiльшого 
спiлкуються українською.

69% громадян вiльно володiють українською, 
28% засвiдчили, що їх рiвня володiння 
українською мовою достатньо для спiлкування 
на побутовому рiвнi, проте їм важко говорити нею на спецiальнi 
теми, 2% – що погано розумiють українську, 0,6% – що взагалi 
не розумiють українську мову.

74% респондентiв, вiдповiдаючи на запитан-
ня, якою мовою бiльш престижно розмовляти 

серед їх друзiв i колег по роботi чи навчан-
ню, назвали українську мову, 9% – 

росiйську, 13% вiдповiли – 
«байдуже якою». У 
2015 р. цi показ-
ники становили 
вiдповiдно 43%, 
21,5% i 29%.

83% українцiв 
вважають, що 

українська мова повинна 
бути єдиною державною в 

Українi.
Опитування соцiологiв за 

пiдтримки програми MATRA, 
що фiнансується Посольством 

Королiвства Нiдерландiв в Українi, 
тривало з 13 по 21 грудня 2022 року 

методом face-to-face серед 2018 респондентiв 
вiком вiд 18 рокiв.

ВIД РЕДАКЦIЇ
Цiкаво було б провести подiбне дослiдження в Одесi, щоб дiзнатися про ситуацiю в мiсцевих дошкiльних закла-

дах. Адже в нашому мiстi теж багато переселенцiв, а у сiм’ях одесити почасти не спiлкуються українською...

За матерiалами українських сайтiв
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Українi.
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Королiвства Н
тривало з 13 по 

З i ї й i

ДО ТЕМИ
У столицi 15% дошкiльнят активно 

вживають українську, ще 65% – змiшана 
група. До неї, зокрема, належать дiти, 
якi можуть вживати частину росiйських i 
українських слiв або навiть тi, хто пере-
важно послуговується росiйською i во-
дночас запозичує якiсь українськi слова, 
термiнологiю. Як свідчить експерт, у вiцi 
п’яти рокiв дитина ще не має рефлексiй на цю 
тему. Вона не замислюється, якою мовою за-
раз говорить. Дитина просто розмовляє.

– Але, на жаль, наше опитування також 

виявило, що 20% дошкiльнят українську 

мову майже не розумiють, – говорить 
Андрiй Ковальов. – Вони можуть розумiти, 

що їм кажуть, iз контексту. Ви можете не 

знати 90% слiв з iншої мови, але якщо вам 

показуватимуть на якийсь предмет паль-

цем чи очима, ви, звiсно, здогадаєтеся, 

що йдеться саме про нього. Навiть не 

володiючи лексикою, можна нормально 

взаємодiяти з iншим мовцем через же-

сти й мiмiку, тим бiльше, якщо йдеться про 

дiтей. А ось якщо виходити суто з лексики, 

то результат такий, що знання української 

у 20% київських дошкiльнят близьке до 

нуля. Дитина не може назвати слово «хма-

ринка» чи «стеля», «пiдлога».

Тут, звiсно, свою роль вiдiгрiє i фак-
тор переселенцiв. На жаль, у дiтей 
переселенцiв надто сильно домiнує 
росiйська мова, частина з них української 
майже не розумiють. I це дуже погано, го-
ворить Ковальов, бо суспiльство дедалi 
бiльше ставатиме українськомовним 
i цим дiтям буде дедалi важче в нього 
iнтегруватися.

При цьому експерт зазначив, що нинi 

50-60% батькiв дiтей дошкiльного вiку в 
Києвi намагаються бiльше говорити з ними 
українською мовою. I ця тенденцiя стала 
дуже помiтною саме пiсля 24 лютого 2022 
року. Але всi цi вiдсотки, за його словами, 
дуже залежать вiд полiтики конкретно-
го дитячого садочка. Особливо, якщо са-
док регулярно й системно працює, нагадує 
батькам про важливiсть розмовляти з ди-
тиною українською мовою, створювати для 
дитини українськомовне середовище.

– Є такi садки, якi про це постiйно на-

гадують батькам. I ось у них вiдсоток дiтей, 

якi послуговуються українською, вищий. 

Але, на жаль, таких закладiв меншiсть. 

Здебiльшого в дитячих садочках просто 

немає жодної полiтики на цю тему. Зазви-

чай вони нiчого не роблять, – резюмував 
Андрiй Ковальов.
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Блошинi
РИНКИ

в ПАРИЖI й ОДЕСI:

IСТОРIЯ
та

СУЧАСНIСТЬ

СЛОВОСПОЛУЧЕННЯ «БЛОШИНИЙ РИНОК» I ЙОГО ПОЯВА В НАШОМУ ЛЕКСИКОНI 
ПОВ’ЯЗАНI З ЄВРОПЕЙСЬКИМИ РИНКАМИ УЖИВАНИХ РЕЧЕЙ, З ЇХ СЬОГОДНIШНIМ 
ЗНАЧЕННЯМ I ПОШИРЕННЯМ, З ТРАДИЦIЯМИ «БЛОШИНОЇ» КУЛЬТУРИ.

Є свiдчення, що перший блошиний ринок пiд назвою Сент-
Уан з’явився в 1841 роцi бiля пiвнiчних стiн Парижа перед во-
ротами фортецi Клиньянкур. Влада заборонила лахмiтникам i 
антикварам торгувати в межах мiста, i вони повиннi були пере-
братися у вiдведене для них мiсце, де могли продавати свiй мот-
лох. Ринок почали називати «march  aux puces» (букв. блошиний 
ринок). Торгiвля розвивалася, мiцнiла, i в 1885 роцi влада дали 
свiй дозвiл на вiдкриття ринку, який дiстав назву «March  aux 

рuces de Saint– Ouen» (Блошиний ринок Сент-Уан) i на сьогоднi є 
одним з найбiльших в Європi.

Одеса має свою окрему iсторiю i культуру барахолки, яка 
отримала назву Староконка вiд однойменного базару, де дуже 
давно продавали коней i рiзних тварин. Староконный ринок – 
найстарiший з iснуючих сьогоднi в мiстi. Вiн був вiдкритий 1833 
року пiд назвою «Скотний базар» на околицi тодiшньої Одеси 
(нинi це центральна частина Молдаванки).

ПАРИЗЬКА БАРАХОЛКА СЕНТ-УАН
Отже, здається, саме французи пер-

шими вжили словосполучення «блошиний 
ринок». Ймовiрно, воно виникло в тi часи, 
коли ще торгували в мiсцях, далеких вiд 
всякої гiгiєни. Виставлялися на продаж 
в основному речi, знайденi на смiтниках. 
За однiєю версiєю, ринок охрести-

ли блошиним через паразитiв, якими 
кишiли купи старого мотлоху; за iншою – 
через низькi, «блошинi» цiни i велику 
кiлькiсть рiзних дрiбних товарiв. Не мож-
на не зазначити i той факт, що цi торжи-
ща виникли як ринки бiдних, а саме вошi 
i блохи асоцiюються з бiднiстю, старiстю, 

ветхiстю. Iснує також легенда про те, що 
до 1880 року невiдомий любитель старо-
вини i всiлякого мотлоху, опинившись в 
Сент-Уанi i подивившись на купи ганчiр’я 
та старих меблiв, вигукнув: «Їй-богу, та це 
ж блошиний ринок»! Вираз сподобався 
i швидко став популярним. Так паризь-
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ка барахолка дiстала таку незвичайну i 
колоритну назву. А слiдом за нею – i всi 
подiбнi в Європi.

А як зараз виглядає Сент-Уан? Що 
на ньому можна купити? Ми попросили 
подiлитися своїми враженнями нашого 
земляка, який нинi перебуває в Парижi, – 
популярного виконавця одеських i не 
лише пiсень Фелiкса Шиндера. Ось що 
вiн розповiв:

– Париж у цьому мiсцi не схожий 

на Париж. При виходi з метро нена-

че потрапляєш на одеський радiоринок, 

тiльки араби кричать, пропонуючи на ходу 

тобi парфуми, айпады i ще якусь муть. Та 

ще сигарети. Навколо блошиного розта-

шувався звичайний ринок, i це може за-

плутати, поки шукаєш його. За свої гама-

нець i айфон я тримався, як у дев’яностi 

на «Сьомому кiлометрi» чи на «Привозi». 

Я не з полохливих, але тут було ясно, що 

враз можна все втратити.

Сама «блошинка» дiлиться на два кри-

ла. Скажу одразу, що вона зовсiм не схо-

жа на одеську Староконку, тут немає того 

тепла спiлкування та рiзноманiтностi 

товарiв, як у нас. Немає кошенят, собак, 

канарок, iндикiв, кроликiв та папуг з риб-

ками. Але тут є лiфти до другого поверху. 

I вивiски де i що продається. Одна части-

на «блошинки» нагадує звичайний базар 

на два яруси з магазинчиками, треба 

сказати – мiсцями дуже стильними. У 

цiй частинi є море вiнiлу, вертушок, рок-

атрибутики (плакати, значки, одяг). За-

галом тут багато кiоскiв з одягом, поши-
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тим чи не з початку минулого столiття. Це 

дуже круто! Справжнi речi, цiна не як на 

аукцiонi. Я купив штани 1920-30-х рокiв 

за 50 євро.

Що впадає в око, так це неймовiрно 

дорогi магазини з антикварiатом, мебля-

ми та картинами. Дивно, що словосполу-

чення «блошиний ринок» застосовується 

до такої витонченостi. Тут можна i годин-

ник Cartier купити.

Ще одне яскраве мiсце – продаж 

гральних автоматiв i всiляких скуль-

птур, начебто з «Дiснейленду». Є навiть 

телефонна будка з Лондона. Тiльки 

подивiться на цей ринок: тут i валiза «Луї 

Вiттон», i телефон, i живопис, i антиквар-

не крiсло. На газетцi тут не продають! 

Усе навiть дуже цивiльно. Продавцi, як i 

скрiзь, рiзнi. Стоять, плiткують, п’ють каву 

та палять цигарки.

Але що тут є, то це стиль! У багатьох 

мiсцях є дизайн та якiсь фiшки. Наприклад, 

велорозбiрка. У Францiї «абажають» вело-

сипед, люблять старi тарантасики. Їздять 

на всьому, що їде, i доглядають це.

Я не знайшов циган. Немає i деталей 

всiляких, на зразок наших, для всього, 

що тiльки було колись вигадано на свiтi. 

Порiвняно знову ж таки з одеською Ста-

роконкою, немає тут ключiв на 32, ло-

пат, цвяхiв, лiчильникiв, помiдорiв у бан-

ках, спонтанних продуктових точок на 

кшталт багажника з ковбаскою. Хоча ба-

чив, як тiтка чай продавала з вiзка. Це по-

нашому!

Обiцянка можливого дива тут є, мож-

на знайти щось недороге, але класне. Та 

навряд чи сюди вийде продавати тiтка iз 

сусiднього пiд’їзду, бо їй треба на щось 

жити... Алкашi сюди, мабуть, щось несуть, 

але це треба почекати, поцинкувати, а я 

поспiшав додому. Тут є чудовi старовиннi 

та красивi речi, i люди є стильнi та красивi. 

Я знайшов про що i з ким поговорити, 

звiсно.

ОДЕСЬКА СТАРОКОНКА
Наслiдуючи архiтектурний план Одеси Георгiя Торiчеллi вiд 

1826 року, для Староконного базару були побудованi наскрiзнi 
кам’янi галереї, корпуси та навiси (частина з них зберегла-
ся), проведено водогiн та каналiзацiя. За словами одеського 
краєзнавця Олега Губаря, Старокiнний ринок «...захирiв i скотив-

ся б до невеликого базарчика, якби не розквiт Новоросiйських 
перегонiв, якi проводилися при графах Ланжеронi та Воронцовi 
(...). У тi часи зрiс iнтерес до кiннозаводства, купiвлi-продажу 
породистих коней – ринок почали вiдвiдувати аристократи та 
виднi громадяни».

ОДЕСИКАОДЕСИКА
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На рубежi 1840-1850-х спецiалiзований скотопригiнний 
ринок перемiщується на Нову Кiнну площу поблизу нинiшнього 
«Привозу». Пiсля чого, ближче до середини 1850-х, за колишнiм 
базаром скота закрiплюється назва Старокiнний. Поступово 
ринок був забудований магазинчиками i прилавками для про-
дажу зеленi, плодiв, хлiба та iнших продуктiв. Проте прославив-

ся Старокiнний як пташиний ринок, де продавалися акварiумнi 
рибки, птахи та свiйськi тварини, а також як «злачна» барахолка, 
де «можна було купити все».

Особливiстю радянських часiв Староконки була торгiвля 
всiлякими iнструментами та деталями. Продавали не лише само-
робки, а й той iнструментарiй, який вдавалося винести iз числен-

ОДЕСИКАОДЕСИКА
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них одеських механiчних та верстатобудiвних заводiв i фабрик. 
Поступово набирав обертiв продаж предметiв колекцiонування 
та рiзного начиння.

На початку 90-х кiлькiсть охочих щось продати поча-
ла швидко зростати, i в результатi тепер важко порахува-
ти, скiльки кварталiв сусiднiх iз самим базаром вулиць у 

вихiднi займає блошиний ринок. Торговцi займають мiсця пiд 
вiкнами будинкiв, на тротуарах по обидва боки вулиць. При-
близна кiлькiсть торгуючих – не менше тисячi людей, вони за-
ймають з десяток вулиць. Це одна iз найбiльших «блошинок» 
Європи. Складно навiть перерахувати весь той товар, який 
тут можна знайти, така величезна його рiзноманiтнiсть – 
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Наслiдуючи архiтектурний план Оде-
си Георгiя Торiчеллi вiд 1826 року, для 
Староконного базару були побудованi 
наскрiзнi кам’янi галереї, корпуси та 
навiси (частина з них збереглася), про-
ведено водогiн та каналiзацiя. За слова-
ми одеського краєзнавця Олега Губаря, 
Старокiнний ринок «...захирiв i скотив-
ся б до невеликого базарчика, якби не 
розквiт Новоросiйських перегонiв, якi 
проводилися при графах Ланжеронi та 
Воронцовi (...). У тi часи зрiс iнтерес до 
кiннозаводства, купiвлi-продажу породи-
стих коней – ринок почали вiдвiдувати 
аристократи та виднi громадяни».

На рубежi 1840-1850-х 
спецiалiзований скотопригiнний ри-
нок перемiщається на Нову Кiнну пло-
щу поблизу нинiшнього «Привозу». Пiсля 
чого, ближче до середини 1850-х, за 
колишнiм базаром скота закрiплюється 
назва Старокiнний. Поступово ринок був 
забудований магазинчиками i прилав-
ками для продажу зеленi, плодiв, хлiба 
та iнших продуктiв. Проте прославив-
ся Старокiнний як пташиний ринок, де 
продавалися акварiумнi рибки, птахи та 

свiйськi тварини, а також як «злачна» ба-
рахолка, де «можна було купити все».

Особливiстю радянських часiв 
Староконки була торгiвля всiлякими 
iнструментами та деталями. Про-
давали не лише саморобки, а й той 
iнструментарiй, який вдавалося вине-
сти iз численних одеських механiчних та 
верстатобудiвних заводiв i фабрик. Посту-
пово набирав обертiв продаж предметiв 
колекцiонування та рiзного начиння.

На початку 90-х кiлькiсть охочих 
щось продати почала швидко зростати, 
i в результатi тепер важко порахувати, 
скiльки кварталiв сусiднiх iз самим ба-
заром вулиць у вихiднi займає блоши-
ний ринок. Торговцi займають мiсця пiд 
вiкнами будинкiв, на тротуарах по обид-
ва боки вулиць. Приблизна кiлькiсть тор-
гуючих – не менше тисячi людей, вони 
займають з десяток вулиць. Це одна iз 
найбiльших «блошинок» Європи. Склад-
но навiть перерахувати весь той товар, 
який тут можна знайти, така величезна 
його рiзноманiтнiсть – i за асортимен-
том, i за тимчасовими вiдрiзками. Постає 
питання: i звiдки тiльки стiльки береться? 

Тут можна зустрiти i найрiзноманiтнiших 
продавцiв, наприклад, колишнього 
капiтана далекого плавання з риндою та 
яхтовим штурвалом, колишнiх меломанiв 
з колекцiєю вiнiлу, колишнiх завскладом 
iз коробками «нових» гранованих скля-
нок.

На Староконцi можна годинами ри-
тися у книжкових розвалах. «Скiльки ж 
коштують вашi «Дiти капiтана Гранта?..» У 
вiдповiдь: «Ви що?! По-перше, це не мої... 
Мої вдома. А по-друге, за торгiвлю чужи-
ми дiтьми можна постраждати. А кому це 
потрiбно, особливо зараз?...» I пiсля па-
узи: «Нi, я не продаю цих «Дiтей...» Боже 
борони! Я просто вiддаю... майже задар-
ма». I називає це «задарма»... (Цю розмо-
ву любить цитувати Михайло Пойзнер, 
учений, письменник, Почесний громадя-
нин Одеси).

Учасники цього сегменту одеського 
життя репрезентують практично всi вер-
стви населення, особливо часто тут бу-
вають гостi мiста та туристи. Ходять на 
Староконку не тiльки i не стiльки купи-
ти, скiльки погуляти i показати, дiзнатися 
щось цiкаве. Одягаються яскраво й 

i за асортиментом, i за тимчасовими вiдрiзками. Постає пи-
тання: i звiдки тiльки стiльки береться? Тут можна зустрiти 
i найрiзноманiтнiших продавцiв, наприклад, колишнього 
капiтана далекого плавання з риндою та яхтовим штурвалом, 
колишнiх меломанiв з колекцiєю вiнiлу, колишнiх завскладом 
iз коробками «нових» гранованих склянок.

На Староконцi можна годинами ритися у книжкових роз-
валах. «Скiльки ж коштують вашi «Дiти капiтана Гранта?..» У 
вiдповiдь: «Ви що?! По-перше, це не мої... Мої вдома. А по-
друге, за торгiвлю чужими дiтьми можна постраждати. А кому 
це потрiбно, особливо зараз?...» I пiсля паузи: «Нi, я не про-
даю цих «Дiтей...» Боже борони! Я просто вiддаю... майже за-
дарма». I називає це «задарма»... (Цю розмову любить ци-
тувати Михайло Пойзнер, учений, письменник, Почесний 
громадянин Одеси).

Учасники цього сегменту одеського життя репрезентують 
практично всi верстви населення, особливо часто тут бува-
ють гостi мiста та туристи. Ходять на Староконку не тiльки i 
не стiльки купити, скiльки погуляти i показати, дiзнатися щось 
цiкаве. Одягаються яскраво й святково, не поспiшаючи, про-
гулюються вуличками, iнодi спiлкуючись iз продавцями на 
предмет «а поговорити»! Є пара-трiйка цiкавих персонажiв се-
ред завсiдникiв. Чоловiк – у всьому рожевому будь-якої пори 
року, художники – у справжнiх штиблетах 60-х рокiв, з тро-
стиною, лiтнi панки та ковбої – у капелюхах. Молодi готи – у 
безформних штанях, буддисти – у кашаї, китайцi, якi скупову-
ють бурштин та вироби з кiстки, колишнi одесити, якi нинi жи-
вуть в Iзраїлi та Нiмеччинi. Деякi примудряються купити товар 
там, продати тут i навпаки. Так i живуть. Останнiм часом цей 
базар став популярним i у молодi. Як не дивно, вони купують 
радянський та старий iноземний вiнiл, старi пiдстаканники 
та посуд для чайної церемонiї. Колорит одеської барахолки 
неймовiрний. Для старих картин навiть виник новий термiн – 
«горищний живопис», тобто картини, знайденi на горищах ста-
рих будинкiв. Але найцiкавiшi з них швидко знайшли своїх 
власникiв. Тепер щось варте уваги трапляється рiдко або за 
високою цiною.

Можу подiлитися власним багаторiчним досвiдом поку-
пок на блошиних ринках. Є два варiанта. Перший, коли ви 
чiтко знаєте, що шукаєте. Тут є ризик – можна й не знайти. 
Другий: ви у вiльному пошуку, шукаєте «щось таке». Це на-
багато цiкавiше, можете знайти те, що навiть не уявляли 
собi. Найголовнiше: якщо знайшли те, що вам потрiбно, ку-
пуйте вiдразу. Не вiдкладайте на потiм, пам’ятайте: цiлком 
ймовiрно, що той, хто йде слiдом за вами, цiкавиться тим 
же... Не ведiться вiдразу на занадто низьку цiну – перевiрте 
ретельно, чи все так, як вам вiдразу здалося, чи немає при-
хованих дефектiв, чи не є предмет просто пiдробкою пiд ста-
ровину. З iншого боку, якщо виявили невеликий дефект, то 
подумайте: можливо самi зможете його виправити або де-
фект не надто суттєвий. Торгуйтеся у будь-якому випадку, але 
якщо вам не поступаються – не засмучуйтесь. Цiлком мож-
ливо, що продавець добре знає реальну цiну i не хоче проде-
шевити. Вийшовши з ринку, не дивуйтеся, коли виявите, що 
уявлення не маєте, навiщо ви придбали добру половину того, 
що тiльки-но купили. Потiм подумаєте та вирiшите, що з цим 
робити. У крайньому випадку, подаруйте комусь iз друзiв як 
«дуже рiдкiсну та унiкальну рiч».

На завершення розповiм iсторiю. Сподобалася менi одна 
картина, але власник оцiнив її дуже дорого як для мене i не по-
ступався. Минув рiк, i ця картина виявилася в iншого продавця 
за адекватною для мене цiною. Звичайно, я її iз задоволенням 
придбав... 
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ЗНАЙОМИТЬ 
З РIЗНИМИ 
ЖАНРАМИ 
ФОТОГРАФIЇ

ЗНIМОК   
  РОКУ �   
2023

ПОГЛЯД

«ЗНIМОК РОКУ» –  ТРАДИЦIЙНА ЩОРIЧНА 
ВИСТАВКА-КОНКУРС. ДВАДЦЯТЬ ПЕРШИЙ РIК 

ПОСПIЛЬ ПРОЄКТ РЕАЛIЗУЮТЬ ОДЕСЬКА 
ФОТОГРАФIЧНА АСОЦIАЦIЯ ТА МIСЬКИЙ КЛУБ ФОТОГРАФIВ 

«ФОТОН-2». ВИСТАВКА ЕКСПОНУВАЛАСЯ У ВСЕУКРАЇНСЬКОМУ ЦЕНТРI БОЛГАРСЬКОЇ 
КУЛЬТУРИ (ПРОВУЛОК ВIЦЕ-АДМIРАЛА ЖУКОВА, 9), ЩО ТАКОЖ УЖЕ Є ТРАДИЦIЄЮ.

ВИЗНАЧЕНI ТАКI ПЕРЕМОЖЦI:
ГРАН-ПРI – САМУЧЕНКО Євген за фото-диптих «Кордони»;
I МIСЦЕ – БАЄВ Дмитро за фотографiї «Яна» та «Розвiдник»;
II МIСЦЕ – КОМ Євген за фото «Буря»;
III МIСЦЕ – КАВЄРIНА Лариса за фото «Захист вiд реальностi».

ДИПЛОМИ КОНКУРСУ ОТРИМАЛИ:
ДЕРУС Євгенiя – «Променi життя крiзь дим пожеж»; 
ЖУРАВЕЛЬ Дмитро – «Танго з вiтром»;
ДОДОНОВА Тетяна – «Шпигун»;
СIГIДОВА Iрина – «Сонячне свiтло».

З огляду на воєнний час, органiзатори 
запросили до участi не тiльки тих 
фотографiв, якi постiйно проживають на 
Одещинi, а й одеситiв, якi через вiйну опи-
нилися за кордоном, i тих, хто був змуше-
ний залишити свої домiвки на окупованiй 
територiї чи в зруйнованих мiстах нашої 
країни i нинi перебуває у нашому регiонi.

У конкурсi взяли участь як автори-
професiонали, так i фотографи-
початкiвцi. «Знiмок року» – це 
можливiсть уже вiдомим фотографам 
представити глядачам свої новi робо-
ти, а для нових авторiв може стати стар-
том i стимулом для подальшого розвит-
ку у свiтi фотомистецтва. Рiзноманiтнiсть 

iндивiдуальних стилiв та напрямiв 
дозволяє кожному фотографу знайти 
своїх шанувальникiв.

Загалом на «Знiмок року – 2023» 

надiйшло 247 фотографiй вiд 65 авторiв. 

Для експозицiї журi вiдiбрало 88 робiт 

рiзних жанрiв.

Призи переможцям надав багаторiчний партнер конкур-

су – магазин фототехнiки «Paparazzi». Всi учасники отримали 

пам’ятний буклет виставки. 

   
ДО СКЛАДУ ЖУРI ВВIЙШЛИ:
АЛЕКЯН Степан – НСФХУ, ОФА
Бухман Борис – НСФХУ, ОФА, ФК «Фотон-2»
ГУМЕНЮК Сергiй – AFIAP, НСЖУ, голова правлiння ОФА, заслу-
жений дiяч мистецтв України
РОЇК Iрина – НСФХУ, ФК «Фотон-2», ОФА
ВЛАДИМИРСЬКА Галина – головний редактор журналу «Фаво-
рит удачi», ФК «Фотон-2»

Виставка-конкурс «Знiмок року – 2023» проходить за партнерської пiдтримки фотомагазину «Paparazzi», журналу «Фаворит 

удачi», Всеукраїнського центру болгарської культури та фотоцентру «ОКСАР».
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Журі і оргкомітет готові вітати переможців

Дмитро Баєв і Євген Самученко біля своїх робіт

Сергій Франц, керівник фотоклубу «Фотон-2» вручає 
диплом партнера редактору журналу «Фаворит удачі» 
Галині Владимирській

Володаря Гран-прі Євгена Самученко вітає 
засновник магазину Paparazzi Олесь Крапивний
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ПОГЛЯД

МЕДАЛІ 
КОНКУРСУ

КАВЄРIНА Лариса
«ЗАХИСТ ВIД РЕАЛЬНОСТI»«

III
місце

САМУЧЕНКО Євген
«КОРДОНИ»

 ГРАН-
ПРІ

БАЄВ Дмитро
«Яна» та «Розвiдник»«

I
місце

КОМ Євген
«Буря»

II
місце
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ДИПЛОМИ
КОНКУРСУ

91

Дерус Євгенія. 
«Промені життя крізь 

дим пожеж»

Додонова Тетяна.
«Шпигун»

Журавель Дмитро.
«Танго з вітром»

Сігідова Ірина. 
«Сонячне світло»
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ПОГЛЯД

УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ

92 #137’2023

Безверхня Галина. «Моє море»

Александрова Діана. «В’єтнамець біля берега 
річки  випускає золотих коропів на волю»

Бабіч Альона. «Ристина» Безверхня Галина. «Radioactive»

Бєляєва Надія. «Ремінісценція»

Бершадський Юрій. «Із серії Діти війни»



9393Ачеповський Олексій. «Квітуче місто»

Бадалова Марина. «Зимовий настрій»

Бадалова Марина. «Недільний ранок»

Боднар  Віталій. «Чекаємо на тебе»

Богомоленко Ірина. «Натюрморт»

Богомоленко Ірина. «Без назви»

Білодід Анжела. «У промені світла»

Білодід Анжела. «Жовтогарячий липень»
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ПОГЛЯД

Гамарнік Тетяна. «Світ без людей»

Вороніна Анна. «У куполі мрії»

Вдовенко Микола. «В  очікуванні літа»

Бондатій Ганна. Ankenes

Владимирський Олег. «Пізнаючи білий світ»

Владимирський Олег. «Сон у літню ніч»

Гамарнік Тетяна. «3.07.23»

Воропаєв Олександр. «Війна в Україні»
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Гілодо Олександр. «Чорний вхід»Германчук Вікторія. «Кубізм»

Гержик Ігор. «Зачарований ліс»

Гергая Георгій. «Автопортрет із медузою»

Гергая Георгій. «Органіст»

Германчук Анна. «Зимова прогулянка»

Гонопольський Натан. «Сни про майбутні рейси»
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Зорян Ліщинський. «Ті,  що біжать хвилями»Захарченко Юлія. «Спадщина ЮНЕСКО»

Захарченко Юлія. «Зловити тишу»

Дзюба Ольга. «Голова гусиної ради»

Чорний Володимир. «Знахідка»

Зорян Ліщинський. «Скандал»

Гузенко Олена. «Бро»



9797Коренєва Ганна. «Ласкаво просимо»

Корольова Світлана. «Портрет» Корольова Світлана. «Снігова людина»

Коваль Мірра. «Європа»

Чорний Володимир. «Знахідка»

Коренєва Ганна. «Дахи старого міста»

Ком Євген. «Сарана»

Ковач Андрій. «Подія в Місті»
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Непом’ящий Дмитро. «Волейбол»Марущенко Даніїл. «Street musician»

Мазур Ірина. «Оглядини»

Масенко Сергiй. «Рибалка»

Ксенофонтова Олена. «Під захистом»

Костіна Світлана. Ранок на ринку
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Нікульнікова Ганна. «Бандуристка»

Онишко  Сергій. «Покинуті, але живі»

Познанський Олександр. «Фантазія»

Потьомкіна Анастасія. 
«Чорнявий красень»

Салло Олексій. «Мандрівник»Ракул Світлана. «Легкість»

Пархоц Юлія. «Одеський дворик»

Пархоц Юлія. «Одного разу в Італії»

Онищенко В’ячеслав. «Хвилі»
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Сігідова Ірина. «Букет»

Смоленська Тетяна. «Рука допомоги»

Сінкевич Володимир. «Фрагмент»Сінкевич Володимир. «Дівчина у червоних тонах»Самбурський Валерій. «У храмі»

Сiнельнiков Олександр.  «Класик»

Сiнельнiков Олександр.  «Погляд зі стіни»

100 #137’2024



101Церковна Оксана. «У полоні  Музики» Церковна Оксана. «Непроханий сірий гість»

Чала Лідія.  «Скорпіон»Федорова Ольга. «Біля самого синього моря»

Смоленська Тетяна. «Тренування»

Сьомова Лариса. «Енергія Сонця»

Чала Лідія.  «Ніжність»
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Чорний Володимир. «Знахідка»

Ясносекирський Андрій. «Одеський дворик»

Юхимов Валерій. «Гарлик»

Юхимов Валерій. «Услід»

Щагіна Марина. «Мона Ліза Одеська»

102 #137’2024
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ЖУРІ  
І ОРГКОМІТЕТ

Алекян Степан. «Портрет» Бухман Борис. «Стіна_плачу. Молитва за перемогу»

Сергій Гуменюк. «Без назви»

Роїк Ірина. «Без назви»

Тарасенко Ангеліна. «Тримаючи небо» Франц Сергій. «Без назви»
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МЕДИЧНИЙ ЦЕНТР
«SOFI-NA»

м. Одеса, вул. Софiївська, 19
Час роботи: щоденно, окрiм суботи i недiлi

Телефони: моб. +380681819865, +380934029288

МЕДИЧНИЙ 
ЦЕНТР 
НАТУРОПАТIЇ 

«SOFI-NA» � 
ДЛЯ ВСIХ, ДЛЯ ВСIХ, 
ХТО ХОЧЕ БУТИ ХТО ХОЧЕ БУТИ 
ЗДОРОВИМЗДОРОВИМ

У середмiстi Одеси, на вулицi Софiївськiй, 19, гостинно вiдчинив 
свої дверi для вiдвiдувачiв Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» 
Софiї Нагорняк – вiдомої цiлительки, психолога, фiтотерапевта, чле-
на Мiжнародної асоцiацiї народної медицини. Тепер одесити i гостi 
мiста мають можливiсть отримувати в просторому, свiтлому, гарно 
обладнаному примiщеннi центру послуги з оздоровлення i придбати 
цiлющу органiчну продукцiю в екологiчнiй аптецi.

У медичному центрi натуропатiї «SOFI-NA» Софiя Михайлiвна На-
горяк, цiлителька з багаторiчним успiшним досвiдом, проводить 
консультування i лiкування народними засобами медицини. Це 
фiтотерапiя, вiсцелярна терапiя, процедури хiджами (лiкувального 
кровопускання) i гiрудотерапiї. Також працюють бiоенерготерапевт, 
психолог, косметолог, масажист, фахiвець з корекцiї хребта.

В екологiчнiй аптецi представленi у широкому асортиментi 
трав’янi оздоровчi збори й чаї, фiтоекстракти, мацерати (тобто на-
стоянки на олiї), унiкальна авторська розробка – бальзам «SOFI-
NA», фiтосвiчi, а також органiчна продукцiя власного виробництва: 
печиво, гранули, варення з корисних для здоров’я ягiд та фруктiв, з 
горiхiв, ялицевих пагонiв тощо.

Усi цi вироби оригiнальнi i мають фiрмовий знак «SOFI-NA», а не-
повторне пакування змусить усмiхнутися: скажiмо, баночка з напи-
сом на кришечцi «Або Україна виграє, або орки програють» може 
бути не лише смачним, а й символiчним подарунком!



105



106 #137’2024


